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Milí čtenáři,
léto se pomalu společně s prázdni-

nami chýlí ke konci a já doufám, že
žáci a studenti nabrali nového elánu
k dalším úspěšným studiím a chutě
a radostně budou skotačit do svých
školních lavic. Zde na ně již odhodla-
ně číhají odpočinutí pedagogové, aby
jim do jejich chytrých hlaviček dodali
další porce vědomostí. Vím, že právě
popisuji většinovou nepravdu. I pro mě
samotného to byly velmi smutné dny,
kdy jsem zase musel nuceně mašírovat
do školičky po neuvěřitelných prázdni-
nách, které ještě neuvěřitelněji vždycky
utekly. Ale vážně: léto a slunce je tu pře-
ce od toho, abychom si ho všichni, i do-
spělí trochu užili. Také v našem Chlum-
ci přes léto proběhlo mnoho krásných
akcí, sportovních i kulturních, a také
ještě proběhnou. Opět jsme absolvova-
li „volejbalové léto“, kdy jako obvykle na-
še město pyšně hostilo nejlepší české
hráče, bez nehod proběhl další motor-
kářský sraz s mnoha atrakcemi. 27. srp-
na jistě davy Chlumečanů zamíří na
nádvoří zámku, kde nás čeká úžasný
rockový mega koncert, 28. srpna u Chá-
rovny opět změří síly zdatní triatlonis-
té (vlastně čtyřatlonisté) a ještě týž den
podle mých chatrných informací na
penzionu Alwin budou malé děti křtít
stejně malého kamaráda osla. V někte-
rých čiperných restauracích zase pro-
bíhají hudební produkce profesionál-
ních i amatérských hudebníků, a tak si
každý může vybrat podle svého gusta.
A do toho všeho zase prý začaly růst
houby, na které jsou pořádány hotové
nájezdy loupeživých houbařů s prou-
těnými nůšemi. Proto opatrně, vážení
mykologové, i mistr znalec se může jed-
nou zmýlit! 

Jsem velmi rád, že pracovníci Po-
vodí Labe vyslyšeli naši žádost o vyčiš-
tění toku Cidliny a mezi mosty je zase
na několik let na toku pořádek. Dle od-
borníků ale po velké jarní vodě Cidlina
zase přinese od horního povodí postup-
ně a hlavně rychle nános a připomíná
to vskutku věčný boj člověka s příro-
dou. Vzpomínám si, že mi před pár
lety řekl bývalý ředitel Rybářství Chlu-
mec n. C. a.s. pan Ing. Pojar, že on když

začal v Chlumci působit, měl Žehuň-
ský rybník dvakrát více vody, než dnes.
Cidlina i vstřebaná Bystřice donesly
při svém průtoku do rybníka obrovské
množství kalu, který zde gravitačně při
pomalém průtoku klesal ke dnu. Že-
huňský rybník se ale nemůže čistit (re-
vitalizovat), protože je zde vyhlášená
významná přírodní rezervace s hnízdiš-
ti vzácného ptactva. Dá se tedy v pod-
statě říci, že Žehuňák za několik de-
sítek let již vlastně rybníkem nebude.

Chtěl bych se také vyjádřit k vyvsta-
lým problémům na městském hřbito-
vě. V rozlučkové kapli je velmi stará
zvuková aparatura, která bohužel ně-
kolikrát selhala. Sám jsem toho svěd-
kem, kdy jsem se byl také rozloučit se
svým kamarádem Milanem Wintrem.
Chtěl bych se za Město omluvit všem
a hlavně pozůstalým, za tyto trapné
chvíle. Jako městská rada jsme oka-
mžitě rozhodli o instalaci nové zvu-
kové aparatury, interiérové i venkovní,
v hodnotě cca 25.000 korun. Pan Do-
broslav Netík inicioval dopisem i mož-
nost dalších úprav kaple a jejího okolí.
Jedná se o důstojnější osvětlení, nový
katafalk, instalaci klimatizace, výměnu
nových lavic a také o umístění venkov-
ních laviček pro starší občany, proto-
že vnitřní prostor kaple je velmi malý.
Podle Dobrova sdělení je v kapli koná-
no asi 25 až 30 rozloučení za rok. Ty-
to větší úpravy by měly být zahrnuty do
rozpočtu příštího roku.

Naše základní škola chytá na prv-
ního září, kdy se opět otevřou brány
školy mimo přivítání prvňáčků, i před-
vedení projektu „Moderními výukovými
metodami ke zdokonalování a moder-
nizaci základního vzdělávání“. Proto
vás, nejen rodiče, ale i ty dříve naroze-
né společně s vedením školy zveme
na den otevřených dveří pro veřejnost.
A vskutku se bude na co dívat: nejno-
vějšími technologiemi zmodernizova-
né učebny mohou poskytovat učite-
lům i žákům obrovské výhody ve výuce.
Vždyg celý projekt, který byl spolufinan-
cován z Evropského fondu pro regio-
nální rozvoj, stál téměř deset milionů
korun! Současně s tím budou dokon-
čeny i stavební práce na zateplení škol-

ní jídelny a družiny, která zahrnuje za-
teplení celého pláště budovy, výměny
oken i generální opravu děravé střechy.
Den otevřených dveří je tedy 1. září od
13.00 do 16.00 hodin.

Věřím, že jsme udělali radost i skau-
tům a hokejbalistům, protože jsme pro
ně uvolnili vhodné prostory pro činnost
i skladování materiálu v „papundek-
láku“ vedle hokejbalového hřiště. Ve
vnitřních prostorách si tyto kluby své-
pomocí budují zázemí a až opravíme
střechu objektu, lze říci, že „papunde-
klák“ po rekolaudaci bude dlouho do-
movem mimo již zmíněných oddílů i pro
naše mladé hasiče, judisty i sportovní
střelce, čili bude plný až po pokličku. 

Práce na generální rekonstrukci
městského koupaliště se již chýlí ke
konci. Je mi líto, že jsme nestihli ales-
poň kousek koupací sezony, ale kon-
cem září bychom rádi široké veřejnosti
předvedli venkovní bazén také při ja-
kémsi dnu otevřených dveří, aby si kaž-
dý udělal představu o náročnosti díla.
Slavnostní otevření koupaliště by mě-
lo být s uvedením do běžného provozu
uskutečněno asi v polovině května pří-
štího roku. To jsem se však dostal ve
svých úvahách do byg nedaleké budouc-
nosti, a proto raději končím.

V době, kdy dopisuji tyto řádky,
konkrétně v pondělí 9. 8. 2010, je vel-
mi diskuktována pomoc v postižených
oblastech, nebog se opět, a to je dob-
ře, zvedla vlna solidarity obyvatel vůči
nešgastným obyvatelům v postižených
oblastech. Pokud by tedy i obyvatelé
z Chlumecka chtěli přispívat určitými
částkami do postižených oblastí, je mož-
né zasílat své příspěvky na nejrenomo-
vanější charitativní organizace v ČR tj.

ČESKÝ ČERVENÝ KŘÍŽ
č.ú. 222826/5500 u Raiffeisenbank,
variabilní symbol 222
nebo zasláním dárcovské SMS s textem
DMS CCK na telefonní číslo 87777
(cena 1 DMS je 30,- Kč, z nichž ČČK
obdrží 27,- Kč)

CHARITA ČR
č.ú. 5015003434/5500 u Raiffeisen-
bank, variabilní symbol 444
nebo zasláním dárcovské SMS s tex-
tem DMS POVODNE2010 na číslo
87777 SR
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! Schvaluje cenovou nabídku a zá-
roveň smlouvu o dílo na akci „Demo-
lice domu čp. 22 v Palackého ulici“ dle
cenové nabídky předložené firmou AZ-
TEK s. r. o. - dodavatel staveb, Nový
Bydžov s tím, že smlouva bude doplně-
na v intencích zápisu.
! Projednala výsledek a doporuče-
ní Zprávy hodnotící komise o posou-
zení a hodnocení nabídek na zhoto-
vitele veřejné zakázky „Rekonstrukce
chodníků v ulici Pražská v Chlumci nad
Cidlinou“.
! Rozhodla v souladu s doporuče-
ním hodnotící komise o výběru nej-
vhodnější nabídky na veřejnou zakázku
„Rekonstrukce chodníků v ulici Praž-
ská v Chlumci n. C.“: NOVOSTAV s.r.o.,
Střelecká 672, 500 02 Hradec Králové.
! Schvaluje v souladu s doporuče-
ním hodnotící komise pořadí dalších
uchazečů při výběru nejvhodnější na-
bídky na veřejnou zakázku „Rekonstruk-
ce chodníků v ulici Pražská v Chlumci
nad Cidlinou“: 2. účastník v pořadí
MIROS dopravní stavby, a.s. Hradec-
ká 545, Pardubice Polabiny, 533 52 Sta-
ré Hradiště a 3. účastník v pořadí Sta-
vo & Sachs Kukleny s.r.o. Honkova 272,
500 02 Hradec Králové. 

! Schvaluje cenovou nabídku a zá-
roveň smlouvu o dílo na akci „Staveb-
ní úpravy prostor suterénu MŠ Beruška
v Chlumci nad Cidlinou“ dle předlože-
né cenové nabídky firmy Stavoka Ko-
sice a.s.
! Schvaluje Smlouvu o právu pro-
vést stavbu (Rekonstrukce chodníků
v ulici Pražská + podél kostela Nejsvě-
tější trojice v Chlumci nad Cidlinou),
která bude uzavřena mezi Ředitelstvím
silnic a dálnic ČR státní příspěvková
organizace Praha a Městem Chlumec
nad Cidlinou.
! Schvaluje Smlouvu o nájmu ne-
movitostí č.j.: UZSVM/H/16501/2010-
-HMSU, která bude uzavřena mezi
ČR - Úřadem pro zastupování státu ve
věcech majetkových Praha a Městem
Chlumec nad Cidlinou.
! Schvaluje vícepráce vzniklé v rámci
akce „Izolace spodní stavby - čp. 623/IV,
Rooseveltova, Chlumec nad Cidlinou -
- Říhův dům“ ve výši 19.844,-- Kč + DPH.
Zároveň schvaluje nákup ponorného
čerpadla s plovákem. 
! Schvaluje jako dodavatele akce
„Oprava soklu, zámkové dlažby a kanál-
ku - Palackého 302/III, Chlumec n. C.“
firmu Libor Kohout Chlumec n. C.

! Schvaluje pro všechny politic-
ké strany, hnutí a koalice, účastní-
cí se voleb do Zastupitelstva města
Chlumec nad Cidlinou a Senátu
ČR, možnost prezentace v Chlu-
meckých listech v rozsahu maxi-
málně dvou stran (komunální vol-
by) a jedné strany (senátní volby)
za cenu dle platného ceníku.
! Schvaluje pro výlep plakátů
zachovat v případě podzimních
komunálních a senátních voleb
dosavadní postup, tj. bez upřed-
nostňování před ostatními akce-
mi.
! Bere na vědomí záznam kontrol-
ního výboru o kontrole investičních ak-
cí a oprav většího rozsahu rozpočtova-
ných v roce 2010. 
! Schvaluje použití znaku města
v rámci přípravy mapy města a okolí
(žádost fy KOMPAKT spol. s r.o. Po-
děbrady).
! Bere na vědomí ekonomickou bi-
lanci Klicperova domu za červen 2010.

Jana Tučková
sekretariát starosty

***** skrytá informace dle zákona číslo
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů
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(cena 1 DMS je 30,- Kč, z této částky
Charita ČR obdrží 27 Kč.)

HUMANITÁRNÍ ORGANIZACE
ADRA
č.ú. 4028 4028/0300 u ČSOB, va-
riabilní symbol 391
nebo zasláním dárcovské SMS s textem
DMS ADRA zaslaná na telefonní čís-
lo 87777

Ve sdělovacích prostředcích i na in-
ternetu je možné zjistit další podrob-
nosti pro lidi, kteří se rozhodli k tomu-
to křesgankému činu.

Mimo jiné Královéhradecký kraj na
mimořádné radě 9. 8. 2010 rozhodl
o tom, že uvolní částku 100 tis. Kč pro
Český červený kříž na okmažitý nákup
čisticích prostředků a balenýh vod, a dá-
le 1 mil Kč, které budou účelově roz-
děleny, podle sdělení vedení postiže-
ných krajů, do konkrétních obcí.

Miroslav Uchytil
starosta města

Mosty Pamětník
Mosty ev. č. 327 22-1, 327 22-2, 327 22-4 jsou ve velmi špatném technickém

stavu. Na základě statických přepočtů jsou mosty ev. č. 327 22-1 a 327 22-2
uzavřeny pro veškerý provoz motorových vozidel z důvodu špatného stavu nosné
konstrukce oslabené korozí. Tyto mosty jsou neopravitelné, protože vynalože-
né náklady na jejich rekonstrukci by byly neefektivní. U mostu ev. č. 327 22-4
je omezen provoz motorových vozidel ze směru od obce Pamětník na průjezd
vozidel do 5,5 t jediné vozidlo může projet max. 9,7 t těžké.

SÚS Královéhradeckého kraje a.s. nechala zpracovat návrh na opravu nebo
rekonstrukci mostu ev. č. 327 22-1 a 327 22-2. Navržené technické řešení po-
čítá s celkovou výměnou stávajících nosných konstrukcí repasovanými trvalými
mostními provizorii - příhradovými nosníky skládací soupravy Bailey Bridge. Stá-
vající spodní stavby mostů budou upraveny, nově budou realizovány přechodo-
vé oblasti za opěrami. Navržené technické řešení je z hlediska vynaložení finan-
čních nákladů nejoptimálnější.

Přesto stavební náklady na rekonstrukci mostů dle propočtu projektanta bu-
dou činit více než 16 mil. Kč. V dnešní době kritického nedostatku veřejných pro-
středků není rekonstrukce mostů ev. č. 327 22-1 a 327 22-2 pro rok 2011
zařazena do plánu investic Královéhradeckého kraje.

Hradec Králové 9. 8. 2010 Zpracoval: Ing. Jiří Brandejs
technicko-obchodní náměstek 
SÚS Královéhradeckého kraje a.s.

VÝPIS Z USNESENÍ
97. ZASEDÁNÍ RADY MĚSTA

konaného dne 19. 7. 2010

Rada města:
! Schvaluje uvolnění částky do
25.000,- Kč na výměnu ozvučení hřbi-
tovní kaple, kterou provede firma Miro-
slav Archalous - Hlušice. Zároveň po-
věřuje radního pana Kučeru zjištěním
finanční náročnosti instalace klimati-
zace do tohoto objektu. 
! Projednala výsledek a doporuče-
ní Zprávy hodnotící komise o posouze-
ní a hodnocení nabídek na zhotovitele
veřejné zakázky „Opatření pro zvýše-
ní bezpečnosti dopravy v Chlumci nad
Cidlinou, bezbariérové chodníky po-
dél I/11 - úsek 2, přechod pro chod-
ce ulice Klicperova, přechod pro chod-
ce ulice Kozelkova“ - ISPROFOND
5527510041.
! Rozhodla v souladu s doporuče-
ním hodnotící komise o výběru nej-
vhodnější nabídky na veřejnou zakáz-
ku „Opatření pro zvýšení bezpečnosti
dopravy v Chlumci nad Cidlinou, bez-

bariérové chodníky podél I/11 - úsek 2,
přechod pro chodce ulice Klicperova,
přechod pro chodce ulice Kozelkova“ -
- ISPROFOND 5527510041: MATEX
HK, s.r.o., Kladská 181, 500 03 Hradec
Králové, IČ: 25968807.
! Schvaluje v souladu s doporu-
čením hodnotící komise pořadí dal-
ších uchazečů při výběru nejvhodnější
nabídky na veřejnou zakázku „Opat-
ření pro zvýšení bezpečnosti dopravy
v Chlumci nad Cidlinou, bezbariérové
chodníky podél I/11 - úsek 2, přechod
pro chodce ul. Klicperova, přechod pro
chodce ulice Kozelkova“ - ISPRO-
FOND 5527510041: 2. účastník v po-
řadí NOVOSTAV s.r.o. Střelecká 672,
500 02 Hradec Králové, IČ: 45539006
a 3. účastník v pořadí K+N stavební spo-
lečnost, s.r.o. Na Vrtálně 84, 530 03 Par-
dubice, IČ: 25921274. 
! Schvaluje uzavření smlouvy na
zpracování žádosti o dotaci a admini-
strativu projektu „Zateplení objektů
MŠ U Zámku“ s Centrem evropského
projektování a.s. Hradec Králové včet-
ně podání žádosti o dotaci. 

! Bere na vědomí nabídku společ-
nosti STING Development, s.r.o. na od-
koupení pozemků v lokalitě SKALKA I
a pověřuje starostu města dalším jed-
náním v této věci.
! Schvaluje uzavření Smlouvy o zříze-
ní věcného břemene č. IV-12-2000610
Chlumec n. C. u Nirosty - vedení vn,
TS a nn (Město Chlumec nad Cidli-
nou x ČEZ Distribuce, a.s. Děčín).
! Schvaluje uzavření smlouvy o zří-
zení věcného břemene č. Net/OSNM/
/700-700-10/2010 ke kupní smlouvě
160/P/08 (8) na uložení plynárenské-
ho zařízení na sídlišti s VČP Net, s.r.o.
a s vlastníky parcely p.p.č. 1344/1
v k.ú. Chlumec nad Cidlinou.
! Schvaluje převod členských práv
a povinností (uzavření nájemní smlou-
vy) k bytu č. F10 v Nádražní ulici 800/IV.
! Schvaluje převod členských práv
a povinností (uzavření nájemní smlou-
vy) k bytu č. D2 v Zámecké ulici 797/IV. 
! Schvaluje postoupení nájemní-
ho vztahu k pozemkům st.p. č. 214,
p.p.č. 813/4 a části p.p.č. 813/3 v k.ú.
Lučice. 

ZASEDÁNÍ ZASTUPITELSTVA
A RADY MĚSTA
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Z TRAFOSTANIC MIZÍ 
NEREZOVÁ DVÍŘKA

Pozor na nebezpečí možných úrazů
Na Královéhradecku se nyní rozmáhá nový druh kráde-

ží. Zloději se zaměřují na krádeže nerezových dvířek z tra-
fostanic. Vůbec si neuvědomují, že jejich odmontováním
hrozí nebezpečí možných úrazů. 

Zatím poslední případ se vyskytl v Předměřicích n. L.
Neznámý pachatel tam na ulici Obránců Míru z trafostani-
ce odcizil dvoje nerezová dvířka o rozměrech 100x108 cen-
timetrů. Na krádež přišli v úterý 1. června 2010 pracovníci
energetiky při provádění pravidelných odečtů elektroměrů.
Poškozené společnosti vznikla škoda převyšující částku je-
denáct tisíc korun. 

V Černilově odcizili zloději dvoje nerezová dvířka z trafo-
stanice v době od 23. do 25. května letošního roku (2010).
Společnost škodu vyčíslila na 30 tisíc korun. 

V době od 17. do 22. května 2010
zcizili zloději dvoje nerezová dvířka z tra-
fostanice v Třebši v Hradci Králové a jed-
ny v Krňovicích. Způsobená škoda byla
odhadnuta na 50 tisíc korun.

Nerezová dvířka zloději s největší pravděpodobností pro-
dávají do sběrných surovin. Za kilogram nerezu tam dosta-
nou kolem čtyřiceti korun. Kvůli několika stovkám tak ohro-
žují bezpečnost lidí a způsobí škodu mnohonásobně vyšší.

Krádežemi nerezových dvířek se zloději dopouštějí pře-
činu krádeže. V případě dopadení jim hrozí trest odnětí svo-
body na jeden až pět let.

Žádáme občany, aby každé poškození tohoto elektrické-
ho zařízení ihned oznámili na policejní bezplatnou linku
tísňového volání 158 nebo přímo pracovníkům energetiky.
Nezapomínejte, že elektrický proud není vidět, není slyšet,
není cítit, ale může zabíjet. 

nprap. Anna Pešavová, foto Policie ČR

Slovo 
šéfredaktorky
Hola, hola, škola volá!
A my jdeme, mámo, táto,
a: je zima nebo bláto.

Nic nedbáme na strniska,
a: si na ně vítr píská, 
nic nedbáme na závěje, 
písnička nás rozehřeje.

Dnes jsem začala, vážení čtenáři,
básničkou. Vzpomínáte? Je to tak.
Prázdniny a dovolené utekly jako
voda, doufám, že jste dbali mých rad
a strávili jste je, jak to nejlíp šlo. Že
jste dostatečně odpočati, nasyceni
úžasných zážitků, nabiti energií 
a hlavně připraveni správně nasko-
čit do rozjíždějícího se vlaku, který,
bohužel, za malou chvilku dosáhne
rychlosti pendolína. Ano, za pár dnů
začne nový školní rok. A nejen pro
žáky a učitele, ale také pro rodiče 
a prarodiče. Vždy: kdo z vás nemá,
alespoň okrajově, se školou - a: už
je jakéhokoliv typu od mateřské,
přes základní a střední až po vyso-
kou - aspoň něco společného.
Začnou staronové povinnosti, které

začínají pro mnohé nepříjemným
vstáváním, ale hlavně věčným sho-
nem a stresem. Dnes udělat to a to,
na tohle NESMÍM zapomenout,
tohle MUSÍM zařídit. A tohle říkáme
denně nejen sobě, ale především
svým dětem. Vzhledem k neodklad-
ným povinnostem nás všech se ro-
dina zase začne scházet doma až
večer, zase se budeme těšit na víken-
dy, které nám alespoň trochu přine-
sou změnu.
Největší změna nastane samozřej-
mě v rodinách, kde jdou děti do
školy poprvé. Věřím, že většina prv-
ňáčků se na školu těší, vždy: velká
většina z nich navštěvovala mateř-
skou školu, a tudíž jsou na svůj
první velký životní krok dobře při-
praveni. Přeji jim, ale i jejich rodi-
čům, a: jim škola přinese první pří-
jemné povinnosti, nové postřehy,
nové kamarády, radost z prvních
úspěchů - vždy: první napsaná pís-
menka či přečtená slova - to je pře-
ce krása! A když to někdy zaskří-
pe, nezoufejte! V životě taky nejde
všechno pořád na jedničku! 
Změna nastává ale i v rodinách,
kde máte děti starší - a: již přechá-

zejí z 1. stupně ZŠ na druhý nebo
ze základní školy na školu střední.
Školy vysoké nechávám úmyslně
stranou, protože do nich nastupují
děti už vlastně jako dospělí lidé.
Ale mějte, prosím, na paměti, že
každé dítě, v každém věku, i v tom
dospělém, potřebuje občas radu či
pomoc od svých rodičů, i když se
někdy tváří, že opak je pravdou.
Školství má svého nového ministra.
Jaký bude, ukáže čas. V poslední
době mě zaujaly, jako asi řadu
mých kolegů učitelů či spíše kolegyň
učitelek, jeho názory na zvýšení pre-
stiže učitelského povolání. Myšlenky
jsou to sice krásné a smělé, ale za-
se tak nic nového pod sluncem to
není. Všichni přece již dávnou víme,
že když dobře funguje spojnice 
škola - rodina, učitel - žák - rodiče,
je vše na dobré cestě. Jedině tam,
kde rodiče se školou dobře spolu-
pracují, můžeme dosáhnout do-
brých výsledků. A proto přeji nám
všem, kteří máme se školou něco
společného, a: už jsme v jakékoli
pozici, bu]me naladěni na stejnou
strunu. 

Mgr. Milena Komárková

Policie České republiky
- KŘP Královéhradeckého kraje

Občanské sdružení Podzámčí
otevírá Klub pro pečující

Klubové aktivity jsou určeny pro občany regionu, kteří
pečují o svého blízkého, ag už je to senior, dítě nebo člen
rodiny v jakémkoli věku, pro ty, kteří si potřebují odpoči-
nout od každodenní zátěže, dát si kávu s moučníkem, po-
povídat s lidmi, kteří také pečují, dozvědět se něco nového
a zajímavého, předat si zkušenosti z péče o blízké. Více in-
formací na www.podzamci.cz a tel. 604 240 344.

Daniela Lusková, Občanské sdružení Podzámčí

Doma je doma
Občanské sdružení Podzámčí na jaře realizovalo zakáz-

ku Královéhradeckého kraje na vytvoření informační brožu-
ry pro seniory. Brožura byla vydána pod názvem Doma je
doma nákladem 15 000 ks a distribuována do celého kra-
je. Obsahuje informace potřebné starším lidem, jako napří-
klad popis sociálních služeb, dávek pro starší občany, potřeb-
né úpravy bytu ve starším věku, adresáře sociálních služeb
a další. Ilustrace do brožurky poskytla Základní umělecká
škola v Novém Bydžově. V Chlumci n. C. je brožura seniorům
a jejich příbuzným volně k dispozici na městském úřadě.

Daniela Lusková, Občanské sdružení Podzámčí

Databáze neziskových organizací
na Chlumecku

První databázi neziskových a zájmových organizací v re-
gionu dělalo Občanské sdružení Podzámčí pro město a pro
Společnou Cidlinu o.s. v roce 2007. Získat kontakty do data-
báze je věc poměrně složitá, protože sice existuje centrální
evidence občanských sdružení na ministerstvu vnitra, ale je
neaktuální a neobsahuje pro nás potřebná data, tak aby-
chom mohli s neziskovkami komunikovat, vědět o jejich čin-
nosti, informovat je. Letos jsme provedli aktualizaci sezna-

mu těchto organizací, doplnili další chybějící kontakty a no-
vé organizace. V regionu Chlumecka je nyní aktivních více
jak 70 zájmových sdružení, která pracují s volným časem
dětí, mládeže i dospělých, organizují nejrůznější soutěže, or-
ganizují sporty atd. Za poslední dva roky vznikly 4 nové zá-
jmové subjekty. Seznam těchto organizací bude v nejbližší
době vyvěšen na stránkách města a sdružení. 2. září 2010
se se zástupci aktivních zájmových sdružení sejde chlumec-
ký starosta, aby osobně za práci organizací poděkoval. Záro-
veň zúčastnění dostanou čerstvé informace o možnostech
dotací a prezentace aktivit v novém regionálním médiu. 

Daniela Lusková, Občanské sdružení Podzámčí

Občanské sdružení Podzámčí
pořádá

Kurz zahájení podnikání 
a obsluhy osobního počítače

Začátek v září " Časová dotace 32 hodin
Výuka v PC učebně Občanského centra v odpoledních

hodinách " Lektor Bc. Lukáš Sirůček
Kurz zdarma

Přihlášky u Daniely Luskové na tel. 604 240 344
v podvečerních hodinách

PROJEKT REGIONÁLNÍ VZDĚLÁVACÍ KURZY I. JE SPO-
LUFINANCOVÁN EVROPSKOU UNIÍ Z EVROPSKÉHO
ZEMĚDĚLSKÉHO FONDU PRO ROZVOJ VENKOVA
v rámci osy IV LEADER Programu rozvoje venkova ČR

Občanské sdružení Podzámčí
pořádá pod záštitou starosty města Miroslava Uchytila

KŘEST OSLÍKA 
Z CHLUMECKÉ AMERIKY

28. 8. 2010 ve 14.00 hod.
na ekofarmě Penzionu Alwin v chlumecké Americe

v Chlumci nad Cidlinou
V červenci se v chlumecké Americe narodil oslík, je to kluk.
Prosíme děti z okolí, aby pro něj vymyslely jméno. Vaše ná-
pady posílejte na e-mail chlumecky.oslik@seznam.cz do
25. 8. 2010. V textu e-mailu uve�te nejen návrh na jméno
oslíka, ale přidejte i jméno autora návrhu. O nejlepší jméno
budou hlasovat všichni, kdo se přijdou na křest oslíka po-
dívat 28. 8., a autor vítězného návrhu získá pěknou cenu. 

Součástí prázdninového odpoledne 
je i Pohádková cesta lesem a jízdy kočárem.

Úřad práce v Hradci Králové, odbor státní
sociální podpory v roce 2010 již nerozesí-
lá tiskopisy k prodloužení žádostí o sociál-
ní příplatek, příspěvek na bydlení a přída-
vek na dítě. Tiskopisy k prodloužení žá-
dostí je možno vyzvednout na kontaktních
místech státní sociální podpory, „Doklady
o potvrzení příjmů“, „Potvrzení o studiu“
a další formuláře je také možno vytisk-
nout na stránkách: portal.mpsv.cz/forms

Inzerce



NAPSALI NÁMNAPSALI NÁM

SR
PE

N
 2

01
0

9

NAPSALI NÁMNAPSALI NÁM
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

8

Od letošního června jsou místní autobusy v Chlumci
nad Cidlinou zapojeny do integrovaného dopravního systé-
mu IREDO. Co to znamená pro cestující? Především zlepše-
ní návaznosti spojů a možnost koupit si jízdenku na vlak
už v autobuse a naopak.

Například pokud bydlíte v Chlumci nad Cidlinou dale-
ko od nádraží, ale blízko náměstí nebo jiné autobusové za-
stávky a potřebujete cestovat vlakem, můžete nastoupit do
autobusu, který jede k nádraží, a u řidiče si zakoupit pří-
mou jízdenku IREDO - například do Hradce Králové nebo
do Nového Bydžova. Jízdenka IREDO vydaná v autobuse po-
té platí i ve vlaku.

Podobně při cestě zpět - pokud si u pokladny na nádra-
ží například v Hradci Králové nebo Novém Bydžově kou-
píte jízdenku IREDO, můžete po příjezdu do Chlumce na
nádraží využít návazný autobusový spoj na náměstí nebo
i na jinou zastávku v tarifní zóně Chlumec nad Cidlinou - ři-
diči autobusu pouze předložíte jízdenku IREDO a nemusí-
te platit nic navíc.

Pro vaši informaci uvádíme seznam autobusů, které v pra-
covní dny zajišgují dopravu mezi náměstím a nádražím a na-
vazují na vlaky:

Poznámka: Spoje označené (c) jedou jen ve dnech školního
vyučování.

Spojení si můžete vyhledat také na internetových strán-
kách www.jizdnirad.cz. 

Jako další informaci doplňujeme, že pokud cestujete pra-
videlně, můžete si zakoupit výhodnou sedmidenní nebo tři-
cetidenní jízdenku IREDO, která je pro vydanou trasu plat-
ná pro vlaky i autobusy, a to jak pro přímá spojení tak pro
spojení s přestupem. 

IREDO myslí i na výletníky - za 100 Kč je možné zakou-
pit jednodenní jízdenku IREDO platnou ve všech vlacích
i autobusech po celém Královéhradeckém kraji. Ještě výhod-
nější je jednodenní skupinová (rodinná) jízdenka IREDO
za 200 Kč, která platí celý den pro dva dospělé a tři děti.

Zdroj informací: www.portal.idos.cz, www.oredo.cz

ŽIVÁ PAMĚŤ KRAJŮ ČESKÉ REPUBLIKY
Komunitní web českých seniorů www.sedesatka.cz rea-

lizuje ve spolupráci s Královéhradeckým krajem rozsáhlý
projekt sběru, archivace a zveřejnění zapomenutých osudů,
jmen a životních příběhů. Cílem projektu Živá paměg krajů
České republiky je uchovat paměg současných generací pro
budoucnost.

„Každý z nás se v životě setkal se zajímavými lidmi, za-
jímavými životními příběhy. Když se nezaznamenají, nikdo
si na ně za sto let nevzpomene. Proto jsme se rozhodli ty-
to příběhy a lidské osudy sbírat a archivovat,“ vysvětluje Jan
Vojvodík z občanského sdružení CENTRED, které web pro
seniory www.sedesatka.cz provozuje.

Zajímavé příběhy, jména a osudy, spojené s lety 1945-2010
je možné zasílat poštou na adresu: CENTRED o.s., Labský pa-
louk 495, 530 09 Pardubice, nebo elektronicky na e-mailo-
vou adresu: redakce@sedesatka.cz.

Královéhradecký kraj je jedním z prvních krajů, které se
k projektu připojily. Projekt se bude postupně věnovat celé-
mu území České republiky. 

„Porovnejme si, kolik zajímavého toho víme o své době
a místě, kde žijeme s tím, kolik toho víme o životě na stej-
ném místě sto let nazpátek. Historie pracuje s velkými udá-
lostmi a významnými jmény, nezahlcuje se osudy obyčejných
lidí. Přesto by nás obyčejná historie našich předchůdců jis-
tě zajímala. Projekt Živá pamě: krajů České republiky vytvá-
řejí současníci, ale sloužit bude hlavně jejich prapravnukům,“
dokončil Vojvodík.

Projekt Živá paměg Královéhradeckého kraje potrvá až
do podzimu 2012. Více na www.sedesatka.cz. 

Kontakt: Mgr. Jan Vojvodík, předseda CENTRED o.s.
774 765 880, info@centred.cz

Koupit si jízdenku na vlak v autobuse?
V Chlumci n. Cidlinou žádný problém!
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Zase uběhl další školní rok a asi
by stálo za to zrekapitulovat, co se na
Střední škole technické a řemeslné
v Novém Bydžově přihodilo, čeho jsme
dosáhli a kam dále směřujeme…

Hned v září jsme se vypravili na
exkurzi do Státní vědecké knihovny
v Hradci Králové, kde nás paní průvod-
kyně obohatila o nové informace. Mě-
li jsme možnost nahlédnout do všech
koutů této moderní budovy a zároveň
jsme si vyzkoušeli i hledání jednotli-
vých titulů.

Říjen pak přinesl nejrůznější výsta-
vy středních škol, besedu o právním po-
vědomí mládeže, svářečský kurz, exkur-
zi do německého technického muzea
a prohlídku Muzea čokolády a Národ-
ního divadla v Praze.

Listopad byl v duchu kultury a di-
vadel. Viděli jsme představení Princ
a chu�as v Klicperově divadle v Hrad-
ci Králové a také Radúze a Mahulenu
ve Východočeském divadle Pardubice.
Někteří potravináři se odhodlali ke kur-
zu Dekorativní vyřezávání ovoce, který
později zúročili na jednotlivých gastro-
nomických soutěžích. 

Velmi výrazným mezníkem se sta-
lo v měsíci prosinci otevření nově zre-

konstruovaného areálu v Chlumci n. C.
Řeznické dílny slouží k praxi našich
žáků tohoto zmírajícího oboru. Další
akcí pak byla soutěž Já už to znám,
umím, která se konala ve výukovém
centru Hlušice. Jako každý rok měla
velký úspěch. Zajeli jsme také na večer-
ní představení do Národního divadla.
A co by to bylo za advent bez Vánoč-
ních trhů?! Ty proběhly v plné parádě
na Masarykově náměstí a nechyběla
ani staročeská zabíjačka sponzorova-
ná firmou SAMO HS s.r.o. Ještě jednou
děkujeme!

Počátek nového kalendářního roku
se zmítal v rytmech školního maturitní-
ho plesu a nejrůznějších kurzů, jako na-
příklad Barista, Příprava pizzy, Moodle
a SolidWorks. Podívali jsme se na Jat-
ka Vrchlabí, na potravinářský veletrh
Salima Brno, do Pěnčína na Kozí far-
mu, do Prahy na výstavu Amper. Ani
Mladou Boleslav naši automechanici
nevynechali.

V březnu první ročníky absolvova-
ly přednášky na témata sexuální výcho-
vy, požívání návykových látek a vztahy
v kolektivu, které mají napomoci ke
správné socializaci. Hned na to jsme se
rozjeli do Ma�arska na pracovní stáž,

která nás měla seznámit s tamním sys-
témem škol, krásami a kulturou země.

A aby toho na konec školního roku
nebylo málo, zvládli jsme také soutě-
že Gastro, a to jak v Hradci Králové,
tak i v Poděbradech. Z obou jsme při-
vezli všechny typy kovů. Velkým úspě-
chem se stala soutěž Řeznická sekyra,
kdy se náš žák umístil na neskutečném
druhém místě, což ho oprávnilo nosit
titul vicemistr ČR v bourání masa.

No a už se nám přiblížily maturity.
V celkové pohledu můžeme říct, že
kluci byli dobře připraveni a po záslu-
ze pak odměněni.

Určitě jsem nezmínila všechny ex-
kurze, soutěže a další akce, kterých jsme
se zúčastnili, jako jsou nejrůznější pro-
jekty zaštigované ESF, ale i tak myslím,
že ze zmíněného vyplývá vysoké pracov-
ní nasazení žáků i pedagogů, které by-
lo často odměněno medailí a uznáním
za skvělou práci. Do příštího roku si
můžeme jen přát, aby naše výsledky
byly třeba ještě lepší.

Fotografie a bližší informace 
o jednotlivých akcích najdete 
na: www.sstrnb.cz

Mgr. Petra Stejskalová

Zkusili jste si někdy spočítat, jak dlouho použí-
váte kelímek od jogurtu, než ho vyhodíte? Nebo ko-
likrát použijete igelitovou tašku, než skončí v koši?
Plasty se v našem životě objevují čím dál častěji a stej-
ně s nimi se objevuje i otázka, co s nimi po jejich
použití. 

„Podíl plastů v komunálním odpadu se neustále zvyšu-
je. Největší podíl v plastech nejen v Evropě, ale i v České re-
publice představují PET lahve. Naštěstí se materiál, ze kte-
rého jsou PET lahve vyrobeny, dá velmi dobře recyklovat.
Podpora a nárůst recyklace znamená, že vracíme do suro-
vinového oběhu materiály, které jsou vyráběny z neobnovi-
telných přírodních zdrojů,“ upřesnil Tomáš Pešek, regionál-
ní manažer společnosti EKO-KOM, zabývající se tříděním
a recyklací odpadu.

20 kusů dvoulitrových lahví váží přibližně 1 kg. A co se
dá z 1 kg vytříděných PET lahví vyrobit? Například čtyři pěk-
ná trička nebo jeden svetr z umělého vlákna. 1,5 kg PET
lahví pak stačí na výrobu fleesové bundy a necelé 2 kg do-

konce na výrobu náplně spacího pytle. Domů si můžete po-
řídit koberec z recyklovaných PET lahví. Na výrobu jednoho
metru čtverečního se spotřebuje zhruba 60 kusů PET lah-
ví. To znamená, že koberec v běžném obývacím pokoji, mů-
že být vyroben z více než 1500 kusů lahví.

Užívejte si léta a prázdnin, mlsejte sladkosti a dobroty,
ale nezapomeňte, že obaly od nich patří do barevných kon-
tejnerů na tříděný odpad.

Další informace o třídění odpadů v Královéhradeckém
kraji najdete na www.cistykraj.cz.

Kontakt:
Tomáš Pešek, regionální manažer EKO-KOM, a.s.
Tel.: 721 562 554, Eml.: pesek@ekokom.cz
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Je léto, doba dovolených, pro většinu z nás je to
chvíle, kdy můžeme hodit svoje starosti za hlavu.
Co bychom za hlavu házet rozhodně neměli, jsou
odpadky. Třídit odpad zvládnete na chatě, v kempu
i v penzionu. Začít můžete třeba s plasty.

Jen pro představu - na celém světě se vyprodukuje něco
kolem 100 milionů tun plastů ročně. Recyklují se však ne-
celá 4 %. O něco lépe je na tom Evropa, kde se vytřídí a re-
cykluje přibližně 20 % plastových odpadů. „Spotřeba plas-
tů zatím každoročně roste. V České republice vyprodukuje
každý člověk za rok kolem 30 kg plastů. Z toho více než
80 % z nich tvoří různé obaly,“ uvedl Tomáš Pešek, regio-
nální manažer společnosti EKO-KOM, a.s. 

Představte si svůj prázdninový jídelníček - například ke
snídani rohlíky s pomazánkou a se sýrem, ke svačině jo-
gurt, k obědu špagety s rajčatovým pyré, odpoledne jablko
a sušenky, k večeři fazolky na smetaně a brambory. Celý den
budete pít džusy a balenou vodu z PET lahve. Dokážete
spočítat, kolik obalů při takovém menu je z plastu? Plasto-
vý sáček na rohlíky, krabička na pomazánku, obal na sýr,
kelímek od jogurtu, obal na špagety, … A to jsme teprve
u oběda. Kdo rád mlsá, musí připočítat také obaly od bon-
bonů a dalších sladkostí. K tomu přidejte obaly od šampo-
nu, sprchových gelů, zubní pasty či krému. 

Všechny tyto věci patří do žlutého kontejneru. Pokud ne-
ní při ruce, vystačíte si s igelitovou taškou či pytlem. 

„Lidé si na třídění odpadu navykli, ale stále je co zlep-
šovat. Každý člověk ročně vytřídí přibližně 8 kg plastů. To
znamená, že přes 20 kg plastů, které spotřeboval, skončí
ve směsném odpadu a nemůže se znovu využít k recykla-
ci a to je škoda,“ dodal Tomáš Pešek, regionální manažer
EKO-KOM, a.s.

Nezapomínejte na své zvyky a tři�te odpad i na dovo-
lené. Času vám to příliš nezabere a uděláte něco pro lepší
životní prostředí i pro sebe. Třeba právě díky vám vznikne
další plastové lehátko z recyklovaného plastu, na kterém
můžete krásně relaxovat. 

Další informace o třídění najdete na www.cistykraj.cz.

Kontakt:
Tomáš Pešek, regionální manažer EKO-KOM, a.s.
Tel.: 721 562 554, Eml.: pesek@ekokom.cz

Třídíte i na dovolené? 

Z odpadu vyhozeného
do žlutých kontejnerů

vznikají pěkné věci

OHLÉDNUTÍ ZA UPLYNULÝM
ŠKOLNÍM ROKEM

ŽIVOTNÍ
MOUDRA

# Zlato ruce nemá, ale všechno dokáže.
Gruzínské přísloví

# Chceš-li vidět, jak čas rychle letí, podepiš směnku.
J. Tuwim

# Žádný had tak nemá jedu, jako jazyk člověčí.
J. S. Machar

# S většinou lidí raději souhlasím, než bych jim naslouchal.
Ch. L. Montesquieu

# Půjčka, kterou je třeba vrátit, to jsou ztracené peníze.
J. Tuwim

LV

Doplňovačka
Na západním okraji Chlumce se nachází ulice pojmeno-

vána po českém básníkovi, dramatikovi, prozaikovi, překla-
dateli, kritikovi a profesoru UK Jaroslavu ... (1853-1912).

Napsal dramata Noc na Karlštejně, Námluvy Pelopovy,
Smrt Tantalův a Smrt Hippodamie, básně Strom života,
Okna v bouři a další.

1. Zůstávat
2. Batoh
3. Moderní, velmi hlučný 

styl hudby
4. Náš slavný dirigent
5. Plastika trojspřeží
6. 12 kusů
7. Milostně toužit
8. Pocit nejistoty
9. Rvát

10. Zeměpisné pásmo          Rozluštění na str. 29     LV
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CHLUMECKÝ KULTURNÍ KALENDÁŘ
ZÁŘÍ 2010

Předprodej vstupenek každý čtvrtek v době od 15.00 do 18.00 hod. nebo před každým představením dle programu

Klicperův dům - rezervace vstupenek
na tel.: 495 433 140, 602 717 410

Klicperův dům - rezervace vstupenek
e-mail: klicperuvdum@chlumecnc.cz

Klicperův dům

1. září A - Team
středa kino - akční komedie USA
19.00 hod. Máte problém? Podvedli vás, okradli, ublí-

žili vám? Najměte si A - Team! Tihle čtyři
chlapíci bývali vysoce kvalifikovanými a re-
spektovanými členy elitní armádní jednot-
ky. Byli obdivováni pro svůj mimořádný ta-
lent a schopnost zvládnout i ty nejtěžší mise,
aniž by se u toho byg jen trochu zapotili. To
platilo ovšem pouze do té doby, než byli
nasazeni do přísně tajné mise, která byla při-
pravena pouze k tomu, aby je dostala za
mříže. A tam měli zůstat po zbytek života...
Hrají: Bradley Cooper, Liam Neeson, Shar-
lto Copley, Quinton „Rampage“ Jackson

98 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky

2. září Trik
čtvrtek kino - krimi komedie
19.00 hod. Napínavá kriminálka s humornými prvky

vypráví příběh geniálních podvodníků, kte-
ří vymyslí mistrovský plán, jak se pomstít
těm, kteří je zradili. Chytře napsaná, kva-
litně obsazená a skvěle natočená evropská
variace Dannyho pargáků.
Hrají: Piotr Adamczyk, Andrej Chyra, Karo-
lina Gruszka, Robert Wieckiewicz

98 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky od12 let

8. září SEXY 40
středa kino - komedie
19.00 hod. Sandy je šgastně vdaná, má dvě děti a myslí,

že už jí v životě nic nechybí. Jednoho dne
náhodou odhalí nevěru svého manžela. Roz-
hodne se k radikálnímu kroku: opustí ho
a přestěhuje se i s dětmi do New Yorku,
najde si práci, přátele a začíná nový život.
Hrají: Catherine Zeta-Jones, Justin Bartha,
Steve Antonucci, Marc Alan Austen

95 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky 

9. září Muž ve stínu
čtvrtek kino - thriller
19.00 hod. Dílo z pera autora historických románů Ro-

berta Harrise přináší napínavý příběh spiso-
vatele, který je najat na sepsání pamětí bý-
valého britského premiéra. Děj začíná nabí-

rat nebezpečné obrátky krátce poté, co na
opuštěnou zimní pláž známého americké-
ho letoviska vyplaví moře mrtvolu jeho před-
chůdce na tomto literárním projektu.
Hrají: Ewan McGregor, Pierce Brosnan, Kim
Cattrall, Olivia Williams, John Bernthal

128 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky od 12 let

15. září Kajínek
středa kino - krimi ČR
19.00 hod. Akční thriller inspirovaný příběhem Jiří-

ho Kájínka, který je považován za první-
ho nájemného vraha v České republice.
Díky svému útěku z vězeňské pevnosti Mí-
rov se z něj stala legenda a také nejhle-
danější člověk v Evropě. Pět týdnů, kdy
unikal policii, je dodnes zahaleno tajem-
stvím. Filmový Kajínek je silným příběhem
nejznámějšího vězně u nás, příběhem dvoj-
násobné vraždy, příběhem obhájkyně hle-
dající nové důkazy, příběhem podsvětí a je-
ho prorůstání do státní správy i příběhem
manipulace. Je Jiří Kajínek obětí konspira-
ce nebo chladnokrevný zabiják? Snaží se
dokázat svou nevinu nebo zastrašit a ovliv-
nit svědky?
Hrají: Konstantin Lavroněnko, Tatiana Vil-
helmová, Vladimír Dlouhý, Michal Dlouhý

118 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
od 12 let

16. září Ženy v pokušení
čtvrtek kino - komedie
19.00 hod. Nejnavštěvovanější český film roku 2010.

Hrají: Eliška Balzerová, Lenka Vlasáková,
Veronika Kubařová, Vojtěch Dyk, Jiří Ma-
cháček

118 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
od 15 let

21. září Jánošík
úterý Divadlo Drak Theatre Hradec Králové
8.30 hod. divadelní představení pro II. st. ZŠ

10.00 hod. Vstupné: 40,- Kč

22. září Dopisy pro Julii
středa kino - romantická komedie
19.00 hod. Romantická road movie po starobylé Itálii,

plná slunce, vinic a lásky. Američanka Julie
najde ve Veroně, městě, kde Romeo potkal
svou vyvolenou, dopis adresovaný právě Ju-
lii, který ji žádá o radu v otázce nešgastné

lásky. Dopis je ovšem z roku 1957. Přesto
se na něj rozhodne odpovědět a zahájí tak
poetickou jízdu nádhernou krajinou za na-
dějí, s poněkud zvláštní posádkou.
Hrají: Amanda Seyfried, Gael García Ber-
nal, Vanessa Redgrave, Christopher Egan

105 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky

23. září Bez soucitu
čtvrtek kino - akční komedie
19.00 hod. Osobní asistent amerického ambasadora

v Paříži James Reece má vše, co úspěšný muž
potřebuje mít. Atraktivní přítelkyni, luxus-
ní byt a skvěle placenou práci. Jediné, po
čem touží … dostat se do pořádné akce.
Hrají: John Travolta, Jonathan Rys-Meyers,
Kasia Smutniak

93 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky od 15 let

28. září Dostaň ho tam
úterý kino - komedie
19.00 hod. Když se vedlejší filmová postava dostateč-

ně zaryje do vědomí diváků, může si vyko-
ledovat vlastní film. Právě tohle se přihodi-
lo těžce excentrickému rockerovi Aldusi
Snowovi, který v úspěšné komedii Kopač-
ky doplňoval dvěma hlavním postavám mi-
lostný trojúhelník. Nejúspěšnější komediální
producent současnosti, Judd Apatow, který
je podepsaný jak pod Kopačkami, tak pod
komedií Dostaň ho tam, nejen jemu, ale
i jeho představiteli připravil velkolepé sólo.
Hrají: Russell Brand, Jonah Hill, Rose Byr-
ne, Pink, Christina Aguilera

109 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky od 15 let

29. září Agora
středa kino - drama/historický/romantický
19.00 hod. Píše se rok 391 po Kristu a Egypt se na-

chází pod nadvládou upadajícího římské-
ho impéria. Násilné náboženské nepoko-
je pronikají ulicemi Alexandrie až za brány
slavné městské knihovny. V jejích zdech
zůstává uvězněna i vynikající astronomka
a filozofka Hypatia, která je i se svými věrný-
mi stoupenci odhodlaná knihovnu bránit.
Hrají: Rachel Weisz, Max Minghella, Oscar
Isaac, Ashraf Barhom

127 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky od 12 let

30. září Zatím spolu, zatím živi
čtvrtek kino - akční komedie
19.00 hod. Tom Cruise a Cameron Diaz v nejakčnější

jízdě tohoto léta. June se v letadle dá do
řeči s okouzlujícím a poněkud tajemným
spolucestujícím Royem. Chvíli nato letadlo
spadne do kukuřičného pole a vyjma těch-

to dvou havárii nikdo nepřežije. June nemá
ani vteřinu, aby alespoň pořádně popadla
dech, a už se vyhýbá střelám v Bostonu,
skáče po střechách v Rakousku a na mo-
torce utíká před býky v Seville.

109 min. Vstupné: 70,- Kč mládeži přístupný
titulky od 12 let

TJ Sokol sokolovna

4. září 2010 Taneční - 1. lekce
sobota 19.00 hod. Vstupné: 30,- Kč

11. září Taneční - 2. lekce
sobota 15.00 hod. Vstupné: 30,- Kč

12. září Taneční pro manželské páry
neděle a partnerské dvojice
17.30 hod. 1. lekce

18. září Taneční - 3. lekce
sobota 19.00 hod. Vstupné: 30,- Kč

25. září Taneční - 4. lekce
sobota 15.00 hod. Vstupné: 30,- Kč

26. září Taneční pro manželské páry
neděle a partnerské dvojice
17.30 hod. 2. lekce

Městské muzeum Loreta

19. září Koncert dechové kapely
neděle „PODKOVĚNKA“
15.00 hod. nádvoří muzea Vstupné: 70,- Kč
Předprodej: pokladny Loreta, Klicperův dům

V případě nepříznivého počasí se koncert
uskuteční v Klicperově domě.

Penzion Alwin

28. srpna Občanské sdružení
sobota „Podzámčí“ a penzion Alwin
14.00 hod. pořádají pod záštitou starosty města Ing. Mi-

roslava Uchytila „Křest oslíka z chlumecké
Ameriky“.

27. září Taneční večer s kapelou
pondělí Tempo Ivo Kučery
19.00 hod.

1. října Luboš Pospíšil
pátek & Bohumil Zatloukal
19.00 hod. koncert
kontakt: 604 162 045 www.penzionalwin.cz

Marcela Přerovská
vedoucí MěKS Klicperův dům
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Peklo
Autorské představení divadla Maléhry Brno
Komické drama pěti žen (z nichž dvě hrají muži), kterým
tragicky poznamenal život jeden muž.
„Peklo“ není tragédie. Je to jen příběh o připoutanosti. Je to
vlastně legrace, kam až jsme schopni dojít! Stáváme se otro-
ky vášní, otroky vlastního ega, otroky konzumní společnos-
ti. Upisujeme se �áblu, jež má mnoho tváří. 
Přijměte odpovědnost za peklo či nebe, ve kterém žijete. Je
na vás, kde chcete žít - v pekle nebo v nebi - protože ag chce-
te žít kdekoliv, je třeba to nejdřív vytvořit.
Hrají: Daniela Zbytovská, Barbora Seidlová, Nikola Zbytov-
ská, Michal Bumbálek/Pavel Zatkoukal, Tomáš Sýkora/Cy-
ril Drozda/J. Barin Tichý
17. prosince 2010

Římské noci
Franco D’Alessandro
Divadlo v Řeznické Praha
Příběh třicetiletého přátelství mezi americkým dramatikem
Tennessee Williamsem a italskou herečkou Annou Magna-
ni začíná koncem čtyřicátých let minulého století, kdy se
Williams během svého pobytu v Římě konečně setká s he-
rečkou, pro kterou touží psát. Prakticky ihned najdou poro-
zumění jeden pro druhého, a tak v období, které následu-

je, předkládá autor divákům životní peripetie obou uměl-
ců: jejich úspěchy i pády, jejich vztahy k přátelům i milen-
cům, a to vše zarámováno do padesátých a šedesátých let
20. století.
Hrají: Simona Stašová a Oldřich Vízner
25. února 2011

Dostanu tě na jahody
Ute Stein
Divadlo Metro Praha
Autorka mistrně vystihuje ty lidské vlastnosti, které dobře
známe, u jiných je vehementně odsuzujeme, ale u sebe sa-
mých je stěží nalézáme nebo nalézt spíše nechceme: chlap-
skou ješitnost, sebelásku, kariérismus, intrikánství. Protože
se ale jedná o dobrou komedii a protože autorkou je žena,
je její pohled lehce ironický, ale dokáže v každé situaci na-
jít také laskavý humor.
Světový dirigent, sužován rozmary hysterické operní pěvky-
ně, před ní nalézá úkryt v hotelu. Jednoho večera ho však
navštíví tajemná krásná slečna... Kdybychom prozradili víc
než jen výchozí situaci příběhu, ochudili bychom diváky o ro-
zuzlení celé zápletky.
Hrají: Michaela Dolinová, Ivan Vyskočil, Zuza Ďurdinová/
/Kateřina Urbanová, Yvetta Tannenbergerová, Matěj Me-
runka/Michal Slaný
18. března 2011

Dnes hrajeme Cyrana 
Ken Ludwig
Divadelní společnost Háta Olgy Želenské
„Bensonovo repertoárové divadlo“ zavítalo do Buffala. Jde
o zadluženou kočující divadelní společnost, kterou postup-
ně opouštějí její zoufalí členové. Právě se v šesti lidech
zkouší Cyrano z Bergeracu a přitom dnešní představení mů-
že zachránit uvadající kariéru ředitele i jeho manželky Char-
lotte. Vrátí se jejich dcera k divadlu? Proslaví se Charlotte
u filmu? Bude schopen George Benson vůbec dohrát, když
se ne vlastní vinou ocitl pod vlivem alkoholu? Dozví se hlu-
chá tchýně Ethel, jaká hra se dnes hraje?
Hrají: Libor Hruška/Petr Pospíchal/Marcel Vašinka, Ivana
Andrlová/Olga Želenská, Jana Birgusová/Hana Kusnjerová,
Ludmila Molínová/Jana Šulcová, Viktor Limr/Lumír Olšov-
ský/Zbyšek Pantůček, Michal Hruška/Filip Tomsa, Adéla
Gondíková/Lucie Zedníčková/Jana Zenáhlíková, Vladimír
Čech/Petr Gelnar
15. dubna 2011

Tři na lavičce
Aldo Nicolaj
Pražská divadelní agentura Václav Hanzlíček
Uprostřed ruchu velkoměsta, mezi tisíci bezejmennými lid-
mi, se setkávají tři lidé. Tak začíná hra, která je z autorovy
tvorby snad nejtypičtější pro jeho umění dialogu a zazname- SR
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1. 10. 2010 Vernisáž výstavy Jiřího Matějky
pátek malý sál Klicperova domu

od 18.00 hod., vstup zdarma

2. 10. 2010 Zahájení 63. ročníku
sobota Klicperova Chlumce 2010

DS „Zdobničan“ Vamberk
divadelní představení Rozmarný duch,
Noel Coward
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 90,- Kč, studenti, důchodci: 60,- Kč

6. 10. 2010 Jordánsko, Izrael
středa promítání obrázků z těchto zemí, 

Josef Komárek
doprovodný program KCH 2010
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 30,- Kč

9. 10. 2010 DS „Jen Tak“ Chvaletice
sobota divadelní představení Výmlat, 

Tomáš Vůjtek
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 90,- Kč, studenti, důchodci: 60,- Kč

13. 10. 2010 Jaroslav Ježek a Osvobozené divadlo
středa písničky a vyprávění o Osvobozeném divadle

Stanislav Dašek a Michaela Suchánková
doprovodný program KCH 2010
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 30,- Kč

16. 10. 2010 DS „Havlíček“ Neratovice
sobota divadelní představení Sborovna, 

Jaromír Břehový
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 90,- Kč, studenti, důchodci: 60,- Kč

20. 10. 2010 Pásmo krátkých filmů s komentářem
středa Lubomíra Havrdy a jeho hostů

doprovodný program KCH 2010
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 30,- Kč

22. 10. 2010 DS „Klicpera“ Chlumec nad Cidlinou
pátek nesoutěžní představení Dámský krejčí,

Georges Feydeau
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 90,- Kč

23. 10. 2010 DS „Klicpera“ Chlumec nad Cidlinou
sobota divadelní představení Dámský krejčí, 

Georges Feydeau
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 90,- Kč, studenti, důchodci: 60,- Kč

30. 10. 2010 DS „J. K. Tyla“ Meziměstí
sobota divadelní představení Postel pro anděla,

Jaroslav Koloděj
velký sál Klicperova domu od 19.00 hod.
vstupné: 90,- Kč, studenti, důchodci: 60,- Kč

6. 11. 2010 Slavnostní vyhlášení výsledků 63. ročníku
sobota amatérské divadelní přehlídky 

„Klicperův Chlumec 2010“
Říhův dům od 19.00 hod., vstup zdarma

Mediální partner - Český rozhlas Hradec Králové

Předprodej vstupenek na soutěžní i nesoutěžní představe-
ní a doprovodných programů včetně předplatného bude
zahájen 2. září 2010 v pokladně Klicperova domu v době
od 15.00-19.00 hodin nebo před každým představením dle
programu.
Rezervace předplatného a vstupenek tel.: 495 433 140,
602 717 410, po-pá 8.00-16.00 hod.
Rezervace předplatného a vstupenek SMS: 602 717 410,
po-pá 8.00-18.00 hod.
Rezervace předplatného a vstupenek e-mail: klicperuvdum@
@chlumecnc.cz
Rezervované vstupenky nutno vyzvednout do 14-ti dnů od
data uskutečnění rezervace. V opačném případě budou vrá-
ceny do prodeje.

Ceník vstupného na soutěžní, nesoutěžní divadelní
představení a doprovodné programy:
Předplatné: 350,- Kč/osoba — 5 soutěžních

představení
Jednotlivé vstupné: 90,- Kč/osoba
Student, důchodce: 60,- Kč/osoba 
Sleva bude uplatněna po předložení průkazu totožnosti,
studentského průkazu nebo studijního indexu.
Doprovodné programy: 30,- Kč/osoba

Změna programu vyhrazena.

Marcela Přerovská
vedoucí MěKS Klicperův dům

Město Chlumec nad Cidlinou            Divadelní soubor Klicpera o.s.
Městské kulturní středisko Klicperův dům

uvádějí

pod záštitou hejtmana Královéhradeckého kraje Bc. Lubomíra France,
starosty Města Chlumec nad Cidlinou Ing. Miroslava Uchytila,

za finanční podpory Královéhradeckého kraje a Města Chlumec nad Cidlinou

63. ročník amatérské divadelní přehlídky

KLICPERŮV CHLUMEC 2010

PROGRAM DIVADELNÍ SEZONY 2010/2011
Vážení diváci a návštěvníci Klicperova domu, pro divadelní sezonu 2010/2011 jsou pro vás připravena následující představení.

Městské muzeum Loreta
ve spolupráci s MěKS Klicperův dům

uvádějí

koncert dechové kapely 

PODKOVĚNKA
Kapelník: Jaroslav Hartman

Sólisté: Jaroslava a Ruda Mikuškovicovi
19. září 2010 - neděle od 15.00 hod.
nádvoří Městského muzea Loreta Chlumec n. C.

Vstupné: 70,- Kč
Předprodej: pokladny Loreta, Klicperův dům

V případě nepříznivého počasí se koncert uskuteční 
v Klicperově domě.
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nala největší úspěch a širokou odezvu. Je v ní znepokojivé
světlo velké mravní myšlenky. Aby se stárnoucí člověk doká-
zal udržet člověkem, je to těžká a vysilující vojna. V ní prak-
ticky ztrácí zdraví, paměg a autoritu. Bojuje, aby si udržel
místo na výsluní svých nejbližších, a když ne lásku, tak aspoň
trochu pozornosti, porozumění a ohledů... Přitom osamělost
starých, jejich úzkosti a někdy i chudoba se týkají především
generace nastupující, nebog takové stáří, jaké vytvářejí děti
pro své rodiče dnes, čeká zítra i je.
Bručouna Silvestra i rezignovaného Luigiho sbližuje marné
hledání odpovědi na mučivou otázku, k čemu tady vlastně
ještě jsou. A pak se jednoho dne objeví na scéně těch dvou
osamělých bývalá učitelka, slečna Ambra, stejně opuštěná
jako oni. Snad proto, aby přinesla světélko naděje, že ve třech
se samota bude lépe snášet. Kdo ví...
Hrají: Květa Fialová, Petr Nárožný, Ladislav Trojan
13. května 2011

Kapsy plný šutrů
Marie Jones
Filmová a divadelní agentura Jan Balzer
Dva statisti z malé irské vesnice se účastní natáčení americ-
kého velkofilmu. Členové štábu, herecké hvězdy i místní ven-
kovani, ti všichni hrají své role nejen na place, ale i mimo něj,
v situacích a vztazích, které natáčení vyvolává. A co to udě-

lá se dvěma obyčejnými chlapíky, když se octnou na dosah
velkého světa, peněz a slávy? 
Hrají: Miroslav Vladyka, Radek Holub
Červen 2011

Změna programu vyhrazena.

Předplatné: 1.440 Kč, v řadách č. 3, 4, 5, 6, 7. 

Realizace rezervací předplatného a vstupenek na předsta-
vení v rámci Divadelní sezony 2010-2011 bude zahájena
21. října 2010.
Předprodej předplatného a vstupenek bude zahájen 4. listo-
padu 2010 v pokladně Klicperova domu v době od 15.00-
-19.00 hod. a bude pokračovat každý čtvrtek.
Rezervace vstupenek a předplatného telef.: 495 433 140,
602 717 410, po-pá 8.00-16.00 hod.
Rezervace vstupenek a předplatného SMS: 602 717 410,
po-pá 8.00-18.00 hod.
Rezervace e-mail: klicperuvdum@chlumecnc.cz
Rezervované předplatné a vstupenky v rámci Divadelní se-
zony 2010-2011 vyzvedněte nejpozději do 14 dnů od data
uskutečnění rezervace, v opačném případě budou uvolněny
k prodeji.

Marcela Přerovská
vedoucí MěKS Klicperův dům

24. září se v KD Střelnice Hradec Králové uskuteční
koncert legendy českého popu Václava Neckáře se skupi-
nou Bacily. Rodák z Prahy pochází z umělecké rodiny. Už ja-
ko malý kluk vystupoval v dětských operních rolích v insce-
nacích Státního divadla v Ústí n. L. Po maturitě se stal elévem
Divadla pracujících v Mostě.

Roku 1964 byl Neckář angažován do plzeňského divad-
la Alfa a již v té době začal nahrávat pro Československý
rozhlas. Později se stal členem divadla Rokoko, kde účinko-
val ve hrách Čekání na slávu, Konvenční vražda nebo Filo-
zofská historie. Na stejném jevišti často hrál s Martou Ku-
bišovou a Helenou Vondráčkovou, se kterými byl společně
od roku 1968 až 1970 členem pěvecké skupiny Golden Kids.

Se skupinou Bacily začal vystupovat v roce 1971. Jejím
vedoucím byl zpočátku Ota Petřina. V roce 1974 se stal šé-
fem Neckářův bratr Jan. Přelom 70. a 80. let lze označit za
Neckářův umělecký vrchol. Koncertoval, vystupoval v televi-
zi, točil alba. Mezi nejúspěšnější patří LP Tomu, kdo nás má
rád, Atlantída 99, Pod komandem lásky, Planetárium, Po-
dej mi ruku..., My to spolu táhnem dál nebo trojkomplet Pří-
běhy písně, balady.

V devadesátých letech se dokázal přerodit ve zpěváka
písní hlubšího záběru a tím překonal bariéru, která mu jako
stárnoucímu muži skoro neodvratně hrozila. Po roce 1989
se svým bratrem založil hudební vydavatelství Ne a Ne Re-
cords, které vydalo výběr Časy se mění.

V devadesátých
letech se na trhu ob-
jevila výběrová alba
Jak ten čas letí, Zla-
tej Vašek a několik
reedicí jeho starších
alb. Na scéně se obje-
vilo opět trio Golden
Kids. Se vstupem do
nového tisíciletí přišel
pro Václava Necká-
ře i jeho comeback.
V listopadu 2002 ho
ale postihla mozková mrtvice, která měla za následek výpad-
ky řeči. Po dlouhé rehabilitaci se opět vrátil na koncertní
pódia a po sedmnácti letech vydal nové řadové album Oči
koní.

Vedle kariéry zpěváka se Václav Neckář proslavil také
jako filmový herec. Jeho asi nejznámějším filmem, ve kterém
hrál, jsou Ostře sledované vlaky, ale hrál i hlavní role ve fil-
mech Skřivánci na niti a Šíleně smutná princezna, Kulha-
vý �ábel, Dvojčata, Ta naše písnička česká, Romance za
korunu.

Předprodej vstupenek na koncert Václava Neckáře
a Bacilů probíhá v celé síti Ticketportál.cz (v Chlum-
ci nad Cidl. u p. Miffkové). Info na tel. 604 915 583.

POZVÁNKA NA KONCERT
VÁCLAVA NECKÁŘE
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lý měsíc mohli jeho asambláže zhléd-
nout návštěvníci tišnovské Jamborovy
galerie. 

Přátelé, dospěli jsme již tam, kdy je
na místě položit si neotřelou otázku,
a to - tušíte správně - co říci závěrem?

V tom mám od samého počátku
opravdu a tentokrát naprosto vážně
jasno. Sdílím totiž názor bývalého ře-
ditele Divadla Na Zábradlí dr. Vodičky,
s kterým mám to štěstí občas se vídat,
že tento čas jest do značné míry ča-
sem bavičů a moderátorů. A já si ještě

troufnu dodat, také dobou, kdy všich-
ni, kteří - v uvozovkách - něco zname-
nali či znamenají nebo si to o sobě
alespoň myslí - vydali nejméně po jed-
né kuchařce či knížce vlastních vzpo-
mínek.

Ne tak Cára. Zůstal svůj, u svých
asambláží, svých rituálů, svých písni-
ček… A já si za to, a nejen za to, Cá-
ry vážím. Kdybych snad někdy uviděl za
výlohou Undergroundovou kuchařku
baviče Karla Cáry Novotného, věděl
bych, že něco není v pořádku. 

Myslím však, že až si prohlédnete
vystavené asambláže, uvěříte spolu se
mnou, že se tak nikdy nestane. A to je
moc dobře.

Upřímně vám děkuji za to, že jste
si našli čas zajít do chlumecké Lorety
na dnešní vernisáž a také za milou tr-
pělivost, s kterou jste vyslechli moje po-
vídání. Přeji vám všem příjemný večer.

Výstavu si můžete prohlédnout v de-
pozitáři Městského Muzea Loreta a to
až do 31. října. Catulus

SR
PE

N
 2

01
0

19

KULTURA NA CHLUMECKUKULTURA NA CHLUMECKU
C

H
LU

M
E

C
K

É
 L

IS
T

Y

18

V sobotu 31. července se v Měst-
ském muzeu Loreta v Chlumci n. C.
konala vernisáž výstavy Karla „Cary“
Novotného s názvem Návraty. Pro vaši
autentickou představu průběhu akce
jsem zvolil tuto formu článku. V nad-
cházejících řádcích můžete číst přepis
úvodního slova, které si připravil pan
Roman Vlasák. 

Hezký podvečer, milí přítomní, v pří-
jemném prostředí chlumecké Lorety na
vernisáži blamáží - promiňte, asamblá-
ží - přeloučského umělce, grafika, výtvar-
níka, spisovatele, prozaika, písničkáře,
textaře a undergroundového hudební-
ka Karla Cáry Novotného, v neposled-
ní řadě také dobrého člověka se širo-
kým srdcem…Cáro, nezapomněl jsem
na něco?...

- Ne. - 
Tak to je fajn. Považuješ se po tako-

vém výčtu za renesanční osobnost?
- Ne. -
Tak to je dobře, protože s těmi se

v poslední době v Čechách doslova
roztrhl pytel, alespoň jich nebude tolik
a my se v nich trochu vyznáme.

Te� ale trochu vážněji. Snad by-
chom si měli něco málo - pokud mož-

no věcného - říci o asamblážích a sa-
motném Cárovi, nebog to je ten pravý
důvod - alespoň doufám - kvůli které-
mu jsme se tu dnes sešli.

Asambláže jsou nejčastěji popiso-
vány jako výtvarná technika, která dá-
vá dvojrozměrným obrazům třetí roz-
měr, jsou tedy záležitostí prostorovou.
Podle mnou poctivě vyčtených informa-
cí název sám pochází z francouzské-
ho assembler, tedy sestavit, a slovník
CO JE CO říká, že se jedná o umělec-
ké výtvory, vzniklé z různých předmětů
lisováním, vázáním, svářením, nýtová-
ním a tak podobně. Pokud to považu-
jete za nezbytné, vězte, že jejich vznik
je spojován především s obdobím sur-
realismu, ale já jako neodborník jsem
přesvědčen, že se objevovaly daleko dří-
ve, aniž jsme si toho možná vědomi.
Ostatně spatřil jsem je poprvé právě
v Cárově přeloučském domku, zavěše-
né na zdech, kde nás odevzdaně a tiše
braly na vědomí a tvořily zadumanou
a moudrou kulisu našim jistě ne vždy
moudrým nočním řečem a výlevům,
doprovázeným praskáním dřeva ve sta-
rých petrách a nějakou tou lahvičkou.
Tenkrát to pro mne opravdu byly tako-
vé ty podivně nashromážděné věci v těch

prosklených dřevěných skříňkách. No
vida, a ony to byly asambláže. A jejich
předchůdci prý byly koláže, tedy zále-
žitost plošná. Jelikož se mi nedostalo
vzdělání na některé z dnešních pře-
mnoha kulturních či kulturologických,
kunsthistorických, mediálně propagač-
ních, historicko kulturních a kulturně
historických univerzit, nechtěl bych se
v asamblážích více rýpat, aby snad ne-
došlo k jejich poškození. Jsou to věci
přece jenom křehké. 

K osobě Karla Cáry Novotného
jsem už ledacos vyslovil. Mimo jiné ví-
te, že sám sebe nepovažuje za rene-
sanční osobnost, a to je dnes, kdy se to
„renesančními VIP“ osobnostmi v naší
malé zemi doslova jen hemží, skutečně
vzácný jev. Ostatně Cáru a jeho duši
vám může přiblížit Přeloučský román,
který Cára spáchal pod pseudonymem
Josef Vadný s naším společným kama-
rádem Tomášem Mazalem alias Zde-
ničkou Spruzenou. Já vám však dnes
představuji Cáru především jako auto-
ra právě oněch zde vystavených již zmi-
ňovaných nashromážděných předmě-
tů v prosklených dřevěných skříňkách.
Někteří se možná pamatujete na Cá-
rovu výstavu asambláží před čtyřmi le-
ty zde, v Chlumci, v prostorách Karlovy
koruny - odtud název současné výsta-
vy, Návrat Karla Cáry Novotného. Minu-

Městské muzeum Loreta ve spolupráci s Občanským sdružením Kulturně smýšlejících si vás dovolují srdeč-
ně pozvat na koncert „Jaroslav Ježek a Osvobozené divadlo“. Program se bude skládat z pásma písniček
a vyprávění. Účinkujícími budou MgA. Stanislav Dašek, sólista Opery F. X. Šaldy v Liberci, Michaela Su-
chánková, členka „Blue flowers“, a Ondřej Vávra, který je bude doprovázet na varhany. Sobota 25. 9. 2010
v Městském muzeu Loreta v 18.00 hod. Více informací na www.osks.cz změna programu vyhrazena.
Těšíme se na vaši návštěvu!                                                                                               Catulus

Vernisáž v Loretě

Škála zájmů - koníčků pana Lubo-
míra Havrdy je tak široká, že zvažuji,
kde mám vlastně začít. Abych si to chro-
nologicky srovnal, tak musím prozradit,
že jsem s chlumeckým filmařem natá-
čel řadu otázek a odpovědí pro pořad
Klapka s …, pro televizi NOE Ostra-
va. Jedná se o hodinový pořad, ve kte-
rém jsou zkušení a úspěšní amatérští
filmaři představeni divákům prostřed-
nictvím otázek kladených moderátory
a také soutěžní prezentací svých nato-
čených filmů. 

Prvním filmem, který diváci v sed-
mém dílu publicistického pořadu „Klap-
ka s…“, tentokráte s Lubomírem Havr-
dou uvidí, je zajímavý snímek s názvem
„Studnický opálkář“. Je dlouhý pou-
ze devět minut, ale svým obsahem říká
vše podstatné o starém, již téměř za-
niklém řemesle hlineckého kraje. Opál-
kář Josef Černý, ze Studnice u Hlinska,
který své košíky a opálky (opálka = ošat-
ka na pečivo) vyrábí docela ojedinělým
způsobem, ze smrkových kořenů, se stal
hlavní postavou tohoto filmového doku-
mentu. Opálkář o sobě a výrobě košíků
ve filmu mluví zaníceně: „Košík nebo

opálka je především věc denní potřeby,
ale také hodnotný umělecký dekorační
předmět.“ A tak mne i divákům je zce-
la jasné, co významově znamená slovo
„koníček“. Vyrobit nebo spíš umělecky
vytvořit opálku z kořenů stromu vyža-
duje určitý kumšt, cit, šikovnost a trpě-
livost tvůrce a ta je společným jmeno-
vatelem všech koníčkářů. Tito lidé jsou
povětšinou nenápadní a skromní, a tak
jejich koníčky často přerůstají v celoži-
votní vášeň. Ve druhém soutěžním fil-
mu, který bude uveden v pořadu TV
Noe, se představí film z autorova rod-
ného kraje, popisující staré památné
stromy z oblasti Chlumecka. Snímek
má název „Pod starou lípou“. Lípa,
jak je známo, je český národní strom,
který, když má příznivé podmínky, se
dožívá vysokého věku. Mezi tyto památ-
né stromy patří mimo jiné i stará kla-
mošská lípa. I památný strom by mohl
vyprávět. To, co nestihl sdělit lidem sám,
dnes ve svých knížkách a filmových do-
kumentech vypráví regionální historik
Lubomír Havrda. Z Havrdovy filmové
trilogie „Za památnými stromy Chlu-
mecka“ uvidíme v televizním pořadu

pouze tento jeden výše zmíněný: „Pod
starou lípou“. I jeho další dva dokumen-
tární filmy o památných stromech Chlu-
mecka jsou, abych tak řekl, obrazem
jeho romantické duše. Autor filmů mi-
luje svůj rodný kraj i jeho nádhernou
přírodu a je ochoten pro jejich popu-
larizaci udělat v oblasti regionální his-

torie, amatérských filmů a genealogie
cokoliv. A tak vše dokumentuje písem-
ně formou knížek, anebo také natáče-
ním filmových dokumentů. Celý život
sice pracoval jako ekonom, ale jeho
koníčky mu byly a jsou tou správnou
protiváhou ve vyváženosti dosavadní-
ho žití. Genealogie mu pomohla vyluš-
tit záhady provázanosti nejen několika
rodů Chlumecka, ale i toho jeho vlast-
ního. Došel ke zjištění, že jeho rod, tedy
Havrdové jsou na Chlumecku usídleni
již minimálně páté století. Sám autor
říká: „Je to náročná a nekonečná mra-
venčí práce, ale kýžený výsledek je sku-

Znám mnoho lidí, kteří když chtějí pracovat ve svém zaměstnání naplno, tak si
už nemohou dovolit takový přepych, aby se ze záliby věnovali nějakému ušlech-
tilému koníčku nebo dokonce několika najednou. Měl jsem to štěstí, že jsem jich
ve svém životě pár potkal. Jedním z nich je pan Lubomír Havrda z Pardubic, vel-
ký patriot svého rodného kraje - Chlumecka. Vzájemným pojítkem našeho přá-
telství se nám stalo psaní a filmování. Jako scénárista televizních publicistických
pořadů jsem si tentokrát vybral právě jeho, a tak mi dovolte, abych vás seznámil
s pořadem, který budete moci sledovat na svých televizních obrazovkách počát-
kem září a který nese název:

Klapka 
s Lubomírem Havrdou

Fotografie z filmu „Studnický opálkář“,
na němž je opálkář Josef Černý 

ze Studnice u Hlinska
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a tam i ručnicemi táhly krajem, aby si
na zámcích vynutily vydání osvobozu-
jícího patentu. Povzbudila je v tom fá-
ma, že sám spoluvládce Marie Terezie
Josef II. řekl selské delegaci: „Jděte na
pány!“ Rozuměl tím, aby se dožadova-
li svých práv u svých vrchností. Sedlá-
ci si však jeho slova vyložili jako pobíd-
ku k násilným činům.

K poctivým nadšencům se přidáva-
li jako v každém revolučním pozdviže-
ní i všelijací prospěcháři, výtržníci a ná-
silníci, zkrachovalé existence, chátra
schopná a ochotná ničit, loupit a tře-
ba i vraždit.

Devatenáctého března se na dva ti-
síce vzbouřenců shromáždilo ve Smiři-
cích. Direktor tamějšího panství se před
nimi spasil útěkem. Rozhněvané zástu-
py táhly dál na Hradec Králové. Cestou
přibíraly další účastníky rebelie. Někte-
ří šli dobrovolně, někteří z donucení.
Ve vesnických hospodách svévolně vy-
prazdňovali sklepy a alkoholem povzbu-
zovali svou bojovnost.

Hrabě Jan Špork, jehož přiměla
zpráva o nepokojích na Hradecku, aby
z Prahy spěchal kočárem domů do Ho-
říněvsi, líčí své setkání s rebely 20. břez-
na: „Přijížděl jsem k Nechanicům a tu
spatřím, čtvrt hodiny jízdy od Bydžova
pole plná rozdílných houfů, po dvace-
ti třiceti sedlácích, kteří, v rukou silné
klacky, běželi do vsi. Na okamžik jsem
zastavil a zeptal se dvou z nich, kteří
kvapili proti mně po silnici, co to má
znamenat. Jsou ze šafgočského panství,
ano ze Sadové a jiní, jmenovitě moji
Hoříněvští, je vyzvali připojit se k nim.
Jdou do dalších vesnic, aby přinutili ob-
ce zastavit roboty, mají za pány jen Bo-
ha a císaře. Celou cestu dál jsem po-
tkával selské houfy, které většinou přes
pole táhly do vsi...“

První adjunkt hradeckého krajské-
ho úřadu Karl Josef Biener von Bie-
nenberg dostal příkaz s nevelkým vo-
jenským doprovodem zajet do obce
Oberweckelsdorf (Teplice nad Metují)
poblíž Broumova na statek barona
Straky z Nedabylic, zadržet tam a při-
vézt do Hradce k potrestání tři z tam-
ních německých sedláků, kteří odmí-
tají poslouchat vrchnost a podněcují
ostatní k pozdvižení. Adjunkt si musel
přizvat vojenskou posilu z nejbližší po-
sádky, a když buřiče odvážel cestou přes
ves, ženské se zlostně vrhaly na vojáky
a napadaly je. Místní rychtář prohlásil:
„My jdeme také, protože smýšlíme ja-

ko oni!“ Houf, který provázel zatčené
sedláky, rostl. Přidávali se i nespoko-
jenci v českých vesnicích. Vykřikovali
pobuřující výzvy. Než dorazili k Hrad-
ci, srotil se kolem eskorty tak početný
a hrozivě rozezlený zástup, že adjunkt
musel k jeho uklidnění jednoho ze za-
držených propustit. Sedláci jásali. Uvě-
domovali si svou sílu. 

Před branami hradecké pevnosti
hrozivě hučí tisícové shromáždění ven-
kovanů. Žádají vydání císařského pa-
tentu, který jim vrchnosti zatajují. Po-
táhnou do Prahy, a jestli tam páni jejich
spravedlivou žádost nevyslyší, půjdou
až do Vídně.

Hejtman krajského úřadu v Bydžo-
vě, znepokojený množícími se zpráva-
mi o selských vzbouřencích v soused-
ním kraji, rozeslal 21. března po celém
kraji od Chlumce až k Poděbradům dů-
věrné pokyny, jak se zachovat, kdyby se
poddaní začali bouřit: „Nesahejte hned
k násilí, po dobrém napomínejte pod-
dané, když budou odpírat robotu, aby
své stížnosti přednesli krajskému úřa-
du ne v houfích, ale spořádaně, a to pí-
semně nebo ústně. Vrchní nechg co nej-
výmluvněji varují před bouřemi, které
by měly za následek nemilost a nejtěž-
ší tresty na hrdle. Rozumí se, že s vý-
strahou vyrukují až v krajním případě.“

Varovná slova však nezabírala. Ze
Smiřic se rebelové valili několika prou-
dy do Polabské nížiny. Cestou se k nim
přidávaly další hloučky dobrovolných
i nedobrovolných přívrženců. Houf, kte-
rý cestou vyplenil libčanský zámek, při-
táhl do Roudnice, kde se k němu se
skupinou sedláků přidal i někdejší stu-
dent a nyní sedlák Chvojka, kterému se
všichni podřizovali jako svému veliteli
a vůdci. Z Roudnice se neuspořádaný
proud vzbouřenců hrnul na Kratono-
hy, panství, které rovněž patřilo hraběti
Františku Ferdinandu Kinskému. Správ-
ce Matyáš Graulich stačil v zámecké za-
hradě zakopat pokladnu s panskými pe-
nězi. Rebelové vtrhli do zámku a začali

rozbíjet nábytek i zařízení. Zplundro-
vali i několik vesnických chalup. Poté
se vůdci povstalců v čele s Chvojkou
zřejmě rozhodli táhnout na Chlumec.
Povstalci ovšem nebyli natolik ukázně-
ní, aby se všichni poslušně podřizovali
pokynům mužů, které si zvolili za své
velitele a mluvčí. Jedni se vydali po ces-
tě na Trnavu, Babice a Barchov, kde se
nejspíš v opilosti dopouštěli ohavných
zlotřilostí. Jistý Radoň, pocházející pří-
mo odtud (podle jiných jakýsi Záviš
z Dobřenic), vypáčil dvoje dveře kaple
svatého Jana Nepomuckého, vnikl do-
vnitř, vyrval z oltáře velebnou svátost
i s monstrancí a pobíhal s ní kolem ja-
ko blázen, posměšně napodobuje žeh-
najícího kněze.

Jiný houf vzbouřenců přes Hrázku
vtáhl do Třesic. Zhurta vtrhli do místní-
ho mlýna a nemocného mlynáře Slaví-
ka mermocí nutili, aby vstal a šel s nimi
na pány domáhat se spravedlnosti. Ješ-
tě že se ho rázně zastal obědovický rych-
tář Jan Luňák, který neurvalce okřikl:
„Nechte ho bejt! Což nevidíte, že je ne-
mocnej?“ Dali si nakonec říct, nechali ho
na pokoji, ale musel s nimi chtě nechtě
v náhradu za sebe poslat svého stárka.

Další divoce rozkurážený proud re-
belů se hrnul přes Obědovice, Kárani-
ce, Chudeřice a Starou Vodu. Cestou
se dopouštěli násilností, vnikali do cha-
lup, kradli, co se jim líbilo, a surově tlou-
kli sedláky, kteří s nimi nechtěli jít.

Mezi Pískem a Novým Městem se
rozptýleně postupující proudy spojily.
Na obzoru se proti nebi zřetelně rýso-
vala monumentální silueta chlumecké-
ho zámku. V řadách vzbouřenců se ší-
řilo odhodlání vpadnout do města a ten
prokletý zámek zničit a spálit. Utáboři-
li se zatím na návrší nad Velkochlumec-
kým rybníkem zvaném Opuka (později
Skalka). Bylo 23. března 1775, zataže-
no, kolem deseti stupňů nad nulou...

Karel Richter
Výňatek z knihy 
Po stopách prošlého času
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tečně požitek, který nahrazuje člověku
všechnu vynaloženou námahu.“ Filmo-
vání a natáčení dokumentů z Chlumec-
ka je autorovou silnou stránkou. Jeho
knížky a filmy vycházejí z podrobně
prostudovaných historických materiá-
lů. Třetí soutěžní film v pořadu Klapka
s …, „Baroko nad Cidlinou“ ukazu-
je v plné kráse největší barokní památ-
ky města Chlumce nad Cidlinou a pře-
devším perlu barokní architektury Chlu-
mecka — zámek Karlova koruna. Tento
film je obsahově i filmově skvost, na
který je autor pyšný a rád ho představu-
je prostřednictvím projekcí nejen v rod-
ném kraji, ale i v rámci filmařských
soutěží v Čechách, a dokonce i v za-
hraničí. Musím prozradit, že v připravo-
vaném pořadu Klapka s …, si moderá-
torka Noemka posteskne při uvádění
třetího soutěžního filmu pana Havrdy

a říká svému kolegovi: „Pane Filmáčku,
to je ale paráda, jsem nadšená těmi
krásnými sály a salonky v Karlově ko-
runě. Najednou ve mně narostla touha
si v některém z nich zatančit.“ A pak
položila autorovi filmu docela zvědavou
otázku na tělo: „Pane Havrdo, řekněte
mi, ve kterém sále bychom si mohli
společně zatančit?“ Odpově� autora je
jednoznačná: „V mramorovém sále.“
A jako perličku ještě autor dodal: „Za-
tančily si v něm i takové osobnosti, ja-
kými byli císařovna Marie Terezie, ne-
bo její otec, císař a český král Karel VI.,
po němž je chlumecký zámek pojme-
nován.“ 

Vážení čtenáři Chlumeckých listů,
pokud budete mít zájem zhlédnout
uvedený publicistický soutěžní pořad
KLAPKA s Lubomírem Havrdou,
který uvede ostravská televizní stanice

TV NOE dne 9. 9. 2010 v hlavním ve-
černím vysílacím čase od 20.00 ho-
din, tak si můžete i zasoutěžit nebo dát
hlas některému z Havrdových soutěž-
ních filmů. Pokud správně odpovíte na
soutěžní otázku pořadu, můžete získat
i některou z pěkných a hodnotných
cen. A to není vše! Jistě víte, že jednou
z knih Lubomíra Havrdy je i Staročes-
ká kuchyně Chlumecka. V pořadu uve-
de její autor recept na jídlo zvané kry-
kus. Co to krykus je, se dozvíte v jeho
kuchařce nebo v uvedeném publicistic-
kém soutěžním pořadu Klapka s Lubo-
mírem Havrdou.

Mgr. Miroslav Tuščák

(Poznámka redakce: Mgr. Miroslav Tuš-
čák je celostátní metodik pro neprofe-
sionální film při NIPOS-ARTAMA Pra-
ha, scenárista a spisovatel.)

Ovdovělá osmačtyřicetiletá rakous-
ká panovnice Marie Terezie povolala
roku 1765 svého nejstaršího syna Jo-
sefa, zvoleného po smrti svého otce cí-
sařem římskoněmecké říše toho jména
druhým, k spoluvládě v rakouských dě-
dičných zemích, aniž se vzdávala „celé
nebo částečné vlády nad Našimi trvale
pospolu setrvávajícími zeměmi“, takže
nadále držela v rukou otěže veškeré
moci. Habsburská říše měla v době,
kdy Josef II. usedl na trůn vedle své pa-
novačné matky, přibližně osm milionů
obyvatel. Její nejlidnatější země, Čechy
a Morava, byly těžce postiženy válkou.
Josef II. se o tom přesvědčil na vlastní
oči při cestě do zemí České koruny,
které už nejednou nesly tíhu válečných
konfliktů monarchie tak jako v nedáv-
no skončené sedmileté válce. Zavítal do
Hradce Králové a Jaroměře a dojel až
k Jablunkovskému průsmyku. Do Víd-
ně se vrátil s přesvědčením, že poměry
v českých zemích, hladomory, epide-
mie a zvůle vládnoucí šlechty, která se
utužováním poddanských povinností
snaží co nejrychleji nahradit své válkou
způsobené majetkové ztráty, přivedou
zemi do neštěstí. Zvláštní komise pod
vedením hraběte Trauttmansdorfa pro-
zkoumala z jeho podnětu životní a pra-
covní podmínky českých sedláků. V je-
jí zprávě se píše: „Protože je povinnost

roboty přikazována zcela svévolně, ži-
jí sedláci jako otroci. Otupují, vzdoru-
jí a svěřenou půdu obdělávají špatně.
Chodí oblečeni v hadrech, jsou rachi-
tičtí a hubení. Od dětství jsou nuceni
robotovat. V chatrných chýších spí ro-
diče na slámě a nahé děti na vyvýše-
ných okrajích jílové podlahy. Nemyjí se
a přispívají tak k šíření nemocí...“ Zhor-
šené životní podmínky, nouze, hlad,
nadměrná zátěž panských povinností,
to vše vyvolávalo nespokojenost smě-
řující k vzdoru a otevřené vzpouře.

Ani na chlumeckém panství se pod-
daným nežilo lépe než jinde v českých
zemích. Hrabě František Ferdinand,
pokud chtěl udržet krok s životním
standardem šlechty své doby, usilující
všeobecně o obnovu a rozvoj svého vál-
kou narušeného hospodářství, musel
stejně jako jiní majitelé panství dosa-
hovat zvýšených výnosů z půdy zdra-
žováním jejího pronájmu a snižováním
výdajů na její obdělávání. Od podda-
ných se tudíž vymáhaly čím dál tíživěj-
ší naturální i peněžní dávky a čím dál
větší počet dnů roboty spočívající v bez-
platné práci na panských polích a v ně-
kterých dalších určených úkonech.

Právě v době, kdy se František Fer-
dinand ujal vlády na chlumeckém pan-
ství, začalo v celých Čechách, ale ze-
jména v jejich severovýchodním cípu,

narůstat společenské napětí. Země vy-
čerpaná řadou válek zabředla do hos-
podářských potíží, které zvlášg tíživě
dopadaly na znevolněný venkovský lid,
živořící pod jařmem daní a robotních
povinností.

Úlevy, které nařídil prozatímním
zákonem z roku 1774 císařský dvůr,
vrchnostenští direktoři namnoze ne-
respektovali, ba leckde přímo saboto-
vali. Vzmáhala se nespokojenost. Ob-
rozenecký historik Gelasius Dobner
zaznamenal dění své doby těmito slo-
vy: „Už delší čas se na selské hroudě
a nejvíce na Královéhradecku vzmá-
hala ohniska nepokojů. Od urbariální
soustavy si sedláci slibovali, že je osvo-
bodí od robot a služebností. Konečně
také na Královéhradecku vypukl požár.“

Začal se psát rok 1775. Vesnice vře-
ly narůstajícím neklidem a nespokoje-
ností. Roznesla se zpráva, že císař Jo-
sef II. vydal patent osvobozující sedláky
od robotní povinnosti, avšak páni ho
zatajují. Sedláci se začali bouřit.

Ve Rtyni v Podkrkonoší se ustavilo
selské guberno v čele s rychtářem An-
tonínem Nývltem. Předsevzalo si domá-
hat se uznání práv selského lidu. Ves-
ničané odmítali pracovat na panských
polích. V březnu dosáhla rebelie vrcho-
lu. Početné houfy sedláků ozbrojených
napřímenými kosami, cepy, klacky, tu

NEPŘEHLÉDNĚTE
V současné době vyšla kniha PhDr. Karla Richtra, CSc.

PO STOPÁCH PROŠLÉHO ČASU
Chlumec nad Cidlinou a Chlumecko

v proměnách dějin
Tuto knihu si můžete zakoupit v knihkupectví 

u paní Věry Miffkové nebo přímo 
v pokladně Městského úřadu v Chlumci nad Cidlinou.

NA OBZORU SELSKÉ REBELIE
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První náznaky školního stravování se v naší republice
objevily krátce po druhé světové válce v podobě přesnídá-
vek podávaných všem dětem ve školách v zájmu zlepšení je-
jich celkového zdravotního stavu. Na přelomu 40. a 50. let
vznikly první školní jídelny z iniciativy obcí a škol. S rostou-
cí zaměstnaností žen v 50. letech rostla navíc i potřeba zajis-
tit péči o jejich děti, a to včetně stravování.

V našem městě byl k 50. výročí školy zahájen provoz škol-
ní jídelny dne 20. února 1950.

V roce1953 bylo péčí o školní stravování pověřeno mi-
nisterstvo školství, které vydalo první vyhlášku, určuje odpo-
vědné orgány, výši nákladů na potraviny a výši úhrady za
stravování. Rodiče hradí pouze náklady na potraviny. V ro-
ce 1963 jsou vyhlášeny výživové normy pro školní stravová-
ní. Postupně se zřizují výchovná střediska školního stravová-
ní v okresech, která metodicky vedou a kontrolují činnost
školních jídelen, zajišgují vzdělávání pracovníků, později vý-
uku učňů oboru kuchař pro potřeby školního stravování.

Školní jídelny nebyly součástí škol, pouze se školami spo-
lupracovaly. Poplatky rodičů sloužily pouze k nákupu potra-
vin. Jejich výše byla závislá na sociální situaci rodiny. Ostat-
ní výdaje na provoz jídelny plynuly z rozpočtu obce a státu.

V 70. letech nastal velice rychlý kvantitativní rozvoj v ce-
lé republice. Kvalita ale poněkud zaostává pro neochotu za-
tížit rodiče vyššími poplatky a z důvodů problematického
zásobování potravinami (kvalita potravin, šíře sortimentu,
frekvence dodávek...). Přetrvávají soustavné problémy s tech-
nickým vybavením školních jídelen - naprosto nedostatečné
vybavení.

V této době měla naše školní jídelna 500 strávníků
a k dispozici bylo pouze 60 míst. Jídelna s kuchyní byla
umístěna v suterénu školy v naprosto nevyhovujících pod-
mínkách. Postupnému nárůstu počtu strávníků až na 900
nebylo možné zajistit přiměřené podmínky.

I přesto tehdejšímu kolektivu pracovnic patří dík za je-
jich dobře odvedenou práci.

V roce1985 bylo rozhodnuto o výstavbě nové moderní
školní jídelny. Stavba byla realizována formou akce „Z“.

Dne 25. října 1989 byl slavnostně otevřen nový víceúče-
lový pavilon. Jeho součástí je kuchyň s jídelnou. 

Po roce 1990 zanikla střediska školního stravování, MŠMT
postupně omezuje vlastní působení na naprosté minimum.
Poplatky byly upraveny tak, aby umožnily dosáhnout výži-
vového optima, školní stravování se řídí tzv. spotřebním ko-
šem (průměrná spotřeba potravin na 1 strávníka za měsíc).
Dnes metodickou pomoc poskytuje téměř výhradně Spo-
lečnost pro výživu - vydává Zpravodaj školního stravování,
pořádá konference, vydává nové receptury.

Dnešní kapacita kuchyně je dostatečná. Vlastní varna
prošla v roce 2003 rekonstrukcí na základě požadavků no-
vých hygienických předpisů EU. Interiér jídelny byl obnoven
v roce 2009.

Letos nás čeká výměna oken a zateplení budovy.

V letošním roce tedy chlumecká školní jídelna oslavila
60 let poskytování služeb.

Text sestavil kolektiv školní jídelny
čerpáno z www.vyzivadeti.cz
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Letos jsme strávili slunečný týden v Orlických horách
v Penzionu Hrádek. Odjížděli jsme v pondělí ráno po 9. ho-
dině. Cesta nebyla dlouhá a v autobuse byla zábava. Když
jsme dojeli, ubytovali jsme se do pokojů a vybalili jsme si svo-
je věci. Vařili výborně. Krásně nám vyšlo počasí. Chodili jsme
každý den na procházky. Navštívili jsme např. zříceninu hra-

du Frymburk, tvrz Skutina a viděli jsme bunkry, kterých je
v této oblasti velmi mnoho. V areálu penzionu byla dvě hřiš-
tě, prolézačky a také bazén, ve kterém jsme se mohli vykou-
pat. Voda byla studená, ale nám to nevadilo. Poslední večer by-
la diskotéka. Týden utekl jako voda a v pátek po obědě jsme
se vrátili domů. Moc se nám tam líbilo.               žáci 5.B

POZVÁNKA
Na den otevøených dveøí ZŠ Chlumec nad Cidlinou

1. 9. 2010 v 8.00 hodin
Projekt byl spolufinancován Evropskou unií
z Evropského fondu pro regionální rozvoj.

Mgr. Jana Bernartová
øeditelka

ZŠ Chlumec nad Cidlinou

RNDr. Petr Coka
Veto CAC, s. r.o.
Frýdek – Místek

Ing. Miroslav Uchytil
starosta mìsta

Chlumec nad Cidlinou

Program:

8:00

9:00

10:00

13:00 - 16:00

Zahájení školního roku 2010/2011

Slavnostní pøivítání prvòáèkù

Pøedvedení projektu

Den otevøených dveøí pro veøejnost

(kmenové tøídy 2. – 9. roèník)

(respirium 1. stupnì)

(modernizované uèebny)

„Moderními výukovými metodami
ke zdokonalování a modernizaci
základního vzdìlávání“

Regionální rada
regionu soudr�nosti
Severovýchod

Relizace projektu
Moderními

výukovými metodami
ke zdokonalování

a modernizaci
základního vzdìlávání.

Termín realizace:
2008–2010

Zhotovitel:
VETO CAC s.r.o.

Objednavatel:
ZŠ Chlumec n. C.

POZVÁNKA

Škola v přírodě - Nový Hrádek 

Historie školního stravování 
a naše jídelna

Školní jídelna Smetanova 115 Chlumec n. Cidl. 
nabízí

stravování pro cizí strávníky
$ výběr ze dvou předem objednaných jídel
$ cena 57,- Kč za celé menu včetně nápoje
$ výdej do jídlonosičů ve vyhrazené době 11.25-11.40 hod.
$ nebo přímá konzumace 
$ přihlášky osobně v jídelně - od 27. 8. 2010 denně

8.00-10.00 hodin, jinak po dohodě telefon 495 485 120

Kouzelné léto a sluníčka dost, 
spokojen u stolu a4 je každý náš host.

Inzerce
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Srpen má v zásobě ještě pár dnů a všichni školáci si uží-
vají poslední chvíle prázdnin. My dospěláci přemýšlíme o plá-
nech na rychle se blížící nový školní rok. Ale nepospíchejme.
Ohlédněme se společně za uplynulým školním rokem.

Už v září jsme se podíleli na meziooborové akci Avant-
gardní podvečer. Výtvarná dílka z naší produkce zdobila ce-
lou zahradu ZUŠ, kde se večer konal. 

Postupně utíkaly měsíce a rychle se blížil prosinec a s ním
i nejkrásnější svátky roku, počínaje začátkem adventu a kon-
če Vánocemi. Pamatujete na obřího anděla, se kterým jsme
„putovali do Betléma“? Byl vyroben žáky nejstaršího roční-
ku. Následovala adventní výstava v prostorách školy, která
se setkala s příznivým ohlasem chlumecké veřejnosti.

Jak dny utíkaly, naše výtvarná tvorba nabírala na obrát-
kách. V dubnu jsme se zúčastnili soutěže Jirkovská paleta.
V Jirkově jsme uspěli. Z devíti zaslaných prací byly čtyři oce-
něny. V nejmladší kategorii získala Bára Čiháková 3. cenu,
v kategorii do dvanácti let získala Eliška Horynová 2. cenu,
v kategorii do patnácti let získala Simona Grigelová 2. cenu
a v nejstarší kategorii získala Martina Víšková 1. cenu. Všich-
ni ocenění obdrželi diplomy a dárky. 

Konec roku opět proběhl ve znamení výstavy výtvarných
prací v prostorách ZUŠ. Některé práce a práce absolventů
bylo možno zhlédnout i na výstavě v prostorách malého sá-

lu Klicperova domu. Spolupráce s vedením Klicperova do-
mu se postupně stává tradicí. 

Kromě těchto výstav jsme spolupracovali i na dalších
mezioborových inspirativních setkávacích akcích naší ZUŠ
(dubnový retro-večer, květnové zvířátkové odpoledne, květ-
nový zvířecí večer, červnový (ne)chutný večer). 

Prázdniny končí a plány na rok následující se postupně
vyvíjejí a dostávají stále konečnější podobu. V září nás čeká
další z výčtu večerů - tentokrát na nostalgické téma a loni
neuskutečněný výtvarný víkend. Ale plány stranou a užívej-
me ještě poslední volné dny sladkého nicnedělání. 

Viera Chrtková

Výtvarné ohlédnutí

TERMÍN UZÁVĚREK A VYDÁNÍ
VÝTISKŮ CHLUMECKÝCH LISTŮ

Číslo Datum uzávěrky Datum vydání

9/10 čtvrtek 2. 9. čtvrtek 23. 9.
10/10 čtvrtek 7. 10. pátek 29. 10.
11/10 čtvrtek 4. 11. čtvrtek 25. 11.

Inzerce
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TECHNIKA
%% Letečtí modeláři
Vedoucí: Jaroslav Midloch
Přijímáme chlapce a děvčata od 2. tříd.
Schůzky se budou konat v pátek v od
15.00 hodin do 18.00 hodin. Zahajova-
cí schůzka bude v pátek 17. 9. 2010 od
15.00 hodin v modelářské dílně DDM.
Náplň: stavba modelů letadel — H, A-3,
A-1, P-30, RC — modelů, výuka pilotáže,
výstavky a soutěže.

%% Počítačový kroužek
Vedoucí: Jiří Pánek
Přijímáme děti od 3. tříd, schůzky se
budou konat 1x týdně v nové moderní
učebně objektu Občanského centra. Za-
hajovací schůzka se uskuteční v pátek
17. 9. 2010 v 16.00 hodin tamtéž.
Náplň: V kurzu se děti seznámí s pra-
covním prostředím MS Windows, na-
učí se rozumět základům hardware
a zvládnou rozumět složkám, soubo-
rům a jejich uspořádání. Během výuky
bude kladen důraz na pochopení prin-
cipů operačního systému a jeho správ-
ného ovládání. Děti zvládnou samy na-
instalovat programy a hry, naučí se pou-
žívat kancelářský software MS Office
(Word a Excel) a budou umět stáhnout
soubory z internetu. Dětem bude vy-
světlena problematika bezpečnosti in-
ternetu, stahování programů a antiviro-
vých programů. Později se v kurzu naučí
ovládat grafický software pro úpravu fo-
tografií a budou jim vysvětleny grafické
formáty zásady a také se naučí vytvářet
a upravovat videa. V případě zájmu na-
učíme děti rozumět profesionálním zá-
kladům tvorby www stránek a progra-
mování. Náplň kroužku bude upravena
věku a zájmu přihlášených dětí.

%% Železniční modeláři
Vedoucí: Bc. Michael Kvaček
Do kroužku přijímáme chlapce i děvča-
ta od 3. tříd. Máte smysl pro detail, zají-
má vás svět kolejí a vláčků? Přihlaste se
do našeho kroužku a užijte si s námi
stavbu modelového kolejiště měřítka
TT (1:120), které je již v provozu. V le-
tošním školním roce se můžete těšit
na stavbu krajiny, elektrické zapojová-
ní návěstidel a přejezdů a také nočního
osvětlení kolejiště. Pozor! Čeká nás roz-
šíření plochy kolejiště na dvojnásobnou
plochu (cca 8m).
Zahajovací schůzka bude ve středu
15. 9. 2010 od 15.30 hodin v modelář-
ské dílně DDM.

TĚLOVÝCHOVA
%% Badminton
Vedoucí: Michaela Gonšenicová, 

Šárka Holcová
Badminton je v poslední době stále po-
pulárnější rekreační, ale i profesionální
sport. Přij�te si ho zahrát s námi, na-
učit se pravidla a zdokonalit se v tomto
sportu. Otevíráme dvě kategorie — pro
začátečníky a pro pokročilé ve věku od 9
do 14 let. Informativní schůzka se usku-
teční v pondělí 13. 9. 2010 v 17.00 ho-
din před vchodem do základní školy.

%% Florbal 
Vedoucí: Tomáš Hudec
Přijímáme chlapce i děvčata, kteří mají
o tento sport vážný zájem. Florbal patří
nyní mezi velmi populární a dynamic-
ký kolektivní sport. Hraje se plastovou
hokejkou a míčkem. Informativní schůz-
ka zájemců bude ve čtvrtek 16. 9. 2009
v 15.30 hodin před vchodem do nové
tělocvičny ZŠ.
Náplň: technika florbalu, zlepšení fyzic-
ké kondice, strečink, účast na přátel-
ských turnajích.

%% Hasiči 
Vedoucí: Václav Zborník, 

Jiří Končický a Jiří Holan
Hasiči mladší - přijímáme chlapce i děv-
čata od 6 do 10 let, kteří jsou šikovní
v běžeckých disciplínách, schůzky bu-
dou každé pondělí a pátek, zahajovací
schůzka se uskuteční v pondělí 13. 9.
2010 v 16.00 hodin v areálu Na Hatích
(u koupaliště). V zimním období budou
schůzky v sále DDM.
Hasiči starší — přijímáme děti od 11 do
14 let, schůzky budou vždy v úterý a ve
čtvrtek od 17.00 hodin.
Schůzky se budou konat v areálu u kou-
paliště a v zimních měsících v tělocvič-
ně ZŠ. Zájemci se mohou přijít přihlá-
sit do klubovny u koupaliště od 13. 9.
2010 v 16.00 hodin.
Náplň: teoretická i praktická příprava
na budoucí povolání, sportovní hry, sou-
těže doma i v zahraničí.

%% Chlumecká fotbalová školička
Vedoucí: Martin Firbacher 

a Ladislav Heger
Pro chlapce i děvčata narozené v ro-
ce 1999-2005 nabízíme tréninky prv-
ních fotbalových „krůčků“. Každé pon-
dělí, středu a pátek - od 13. 9. 2010
v 16.00 hodin se vám na chlumeckém
fotbalovém stadiónu budou věnovat

zkušení trenéři, kteří vás zábavnou for-
mou provedou základy kopané. Tré-
ninky budou zaměřeny na základní
pohybové dovednosti, průpravné hry
a zábavná průpravná cvičení. Bližší in-
formace vám podá pan Martin Firba-
cher (605 814 517). Těšíme se na vás!

%% Judo
I. Judo přípravka
Vedoucí: Nika Palečková
Přijímáme děti narozené v letech 2003-
-2004. 
Náplň: všeobecná cvičení, pohybové hry,
hravou formou se děti postupně sezná-
mí se sportem judo.
II. Judo
Vedoucí: Petr Černohorský, 

Pavel Zima, 
Magdalena Svobodová

Přijímáme děti narozené od roku 2002
a starší. Schůzky budou dle rozdělení dě-
tí a domluvy v pondělí, ve středu a v pá-
tek od 16.00 hodin.
Náplň: nácvik základních technik juda,
seznamování se s taktikou a způsoby
boje, účast na soutěžích a závodech.
Zahajovací schůzka všech kroužků juda
bude ve středu 15. 9. 2010 od 16.00 ho-
din v tělocvičně juda.

%% Stolní tenis 
Vedoucí: Petr Kycelt, Pavel Kycelt
Přijímáme děti od 2. třídy. Schůzky se
budou konat v pondělí a v pátek v her-
ně stolního tenisu v sokolovně. Zaha-
jovací schůzka bude tamtéž v pátek
17. 9. 2010 od 18.00 hodin.
Náplň: děti se postupně naučí základy
techniky stolního tenisu, zvýší si svoji
fyzickou kondici a budou se moci zú-
častnit bodovacích turnajů mládeže
v rámci VČ kraje.

%% Střelecký kroužek 
Vedoucí: Lubomír Sura, 

František Veselý
Přijímáme děti od 6 let. Schůzky se bu-
dou konat ve střelnici v budově DDM
ve středu a v pátek. Zahajovací schůz-
ka bude tamtéž ve středu 15. 9. 2010
od 15.00 hodin.
Náplň: střelba ze vzduchovky, soutěže,
doplňkové sportovní disciplíny.

%% Taneční kroužek Berušky
Vedoucí: Mirka Khorelová
Určeno dětem 1.-3. tříd, které mají rá-
dy pohyb spojený s hudbou. Zahajova-
cí schůzka bude ve čtvrtek 16. 9. 2010
v 16.30 hodin před budovou DDM.

PRO PŘEDŠKOLÁKY
%% Cvičení rodičů s dětmi
Vedoucí: Lucie Panchartková 
Kroužek je určen rodičům s dětmi od
1,5 do 4 let (rozdělení do skupin dle
věku 1,5—2,5 let, 2,5—4 roky).
Zahajovací schůzka bude ve čtvrtek
16. 9. 2010 v 15.30 hodin v tělocvičně
základní školy (vchod parkem).
Náplň: cvičení na říkadla a písně, pohy-
bové hry se zpěvy, cvičení na nářadí, hry
s padákem, soutěže s rodiči.

%% Klubíčko 
Vedoucí: Lucie Panchartková, 

Šárka Doležalová
Klub pro maminky s dětmi od 1,5 do
4 let, schůzky se budou konat v DDM.
První schůzka bude v pondělí 13. 9. pro
děti od 1,5-2,5 let v 9.00 hod., pro děti
2,5-4 roky v 10.00 hodin v DDM. 
Náplň: pohybové hry s tancem a zpě-
vem, výtvarná a pracovní činnost, zájez-
dy, účast na akcích DDM.

%% Myšky — tanečky pro nejmenší
Vedoucí: Mirka Khorelová
Určeno dětem od 4,5 do 6 let, které ma-
jí rády pohyb spojený s hudbou. Zaha-
jovací schůzka bude ve čtvrtek 16. 9.
2010 v 16.00 hodin před budovou DDM.
Schůzky budou 1x týdně v sále DDM. 
Náplň: základy pohybových a rytmic-
kých schopností, pohybové hry, jed-

noduché taneční sestavy, cvičení na
nářadí.
%% Sportovní kroužek 

pro předškolní děti
Vedoucí: Jiří Maryška a Denisa Holá
Přijímáme děti narozené 2005 a mlad-
ší. Zahajovací schůzka kroužku bude ve
středu 15. 9. 2010 v 16.00 hod. v tělo-
cvičně juda DDM.
Náplň: všeobecná cvičení, pohybové hry,
hravou formou se děti postupně sezná-
mí se sportem judo.

PRO ŠKOLÁKY
PŘÍRODOVĚDA

%% Přírodovědný kroužek
Vedoucí: Kateřina Levinská, 

Dušan Volejník
Kroužek je určený dětem, které se zají-
mají o akvaristiku, chov drobných plazů
a hadů a dalších terarijních živočichů,
o chov drobných hlodavců a exotického
ptactva. Děti se seznámí s životem těch-
to živočichů, s tím, jak tato zvířata cho-
vat a pečovat o ně. Informativní schůz-
ka se uskuteční ve středu 15. 9. 2010
v 15.30 h. v přírodovědné učebně DDM.

%% Rybářský kroužek 
Vedoucí: František a Jiří Langrovi
Přijímáme chlapce a děvčata od 2. třídy
ZŠ. Schůzky se budou konat vždy v ne-
děli ve Smetanově chaloupce u Cidliny,

v zimě pak v klubovně DDM v budově
Občanského centra. Náplní kroužku je
poznávání ryb, rostlin a živočichů, ná-
cvik rybolovné techniky a rybaření. Za-
hajovací schůzka se uskuteční v neděli
19. 9. 2010 od 9.00 hodin ve Smeta-
nově chaloupce.

SPOLEČENSKÉ VĚDY
%% Floristický kroužek
Vedoucí: Iva Šebelová
Aranžování je vhodné k rozvoji fanta-
zie a zručnosti. V kroužku se naučíte
pracovat se sušinou, dekorovat před-
měty, základní pravidla postupu při
aranžování, starší děti se naučí praco-
vat s tavnou pistolí. Vyrobíte si dekorač-
ní předměty na téma Vánoce, Velikono-
ce, Svátek matek atp.
Přijímáme děti od 2. do 9. třídy, zahajo-
vací schůzka bude ve středu 15. 9. 2010,
sraz zájemců v 16.00 hodin v univerzál-
ní učebně DDM.

%% Šachový klub
Vedoucí: Aleš Pícha
Zveme děti od 1. do 9. třídy, začáteční-
ky i pokročilé. 
Náplň: výuka šachu formou hry, která ne-
bude jen o učení samotném, ale i o sou-
středěnosti při hře.
Schůzky se budou konat jednou týdně,
zahajovací schůzka se uskuteční v pá-
tek 17. 9. 2010 v 17.00 hodin v univer-
zální učebně DDM. SR
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Vážení rodiče, milé děti, 
zde je letošní nabídka zájmových
kroužků i s některými novinkami. 

Nabízíme vám širokou možnost
využití volného času, rozvíjení talentu a získávání nových po-
znatků, vědomostí a kamarádů. Nyní je jen na vás, jaký zá-
jmový kroužek si pro své dítě podle zájmu vyberete. Věřím,
že budete s naší nabídkou spokojeni a svůj volný čas s ná-
mi aktivně strávíte.

Kroužky začínají v týdnu od 13. 9. 2010. Nabídkové letáč-
ky budeme stejně jako každý rok předávat dětem v Chlum-
ci i v okolních základních školách. Vzhledem k tomu, že ně-

které kroužky probíhají i v ji-
ných prostorách mimo budovu
DDM, pozorně si opište místo
a hodinu úvodní schůzky. Po-
kud by někdo nestihl zahajo-
vací schůzku některého z kroužků, nebo měl jiný problém
či dotaz, obragte se v době od 8.00 do 16.00 hodin na pra-
covnice DDM - telefon 495 485 357.

Na shledanou se těší a mnoho krásných zážitků 
vám přeje

Jitka Koulová
ředitelka DDM

NABÍDKA ZÁJMOVÝCH ÚTVARŮ
PRO ŠKOLNÍ ROK 2010-2011

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE, Chlumec n. Cidl.
& / fax: 495 485 357www.ddmchlumec.net ul. 9. května 198
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rodě, střelba ze vzduchovky, seznáme-
ní s kynologií (názorné ukázky práce
se psem, plemena…). Děti se budou
moci zapojit do soutěže O zlatou srnčí
trofej.

Kroužek pro starší děti (od 12 let):
Obsah bude obdobný jako u malých
dětí, ale starší děti se naučí vše podrob-
něji. Seznámí se také s myslivostí v pra-
xi — chovem a lovem zvěře, péčí o zvěř,
mysliveckou kynologií, stopařstvím, his-
torií a tradicemi myslivosti, základy eko-
logie. Seznámí se se základy trampingu
a přežití v přírodě. 

Kroužek pro mládež (od 15 let):
Od 15 let nabízíme možnost přípravy
na myslivecké zkoušky, které je nutno
splnit pro získání loveckého lístku. Na-
bízíme dětem pomoc s přípravou i se
zpracováním otázek. Výuka bude pro-
bíhat jako na přednáškách OMS (okres-
ní myslivecký spolek) dle učebnice Pen-
zum znalostí z myslivosti. 
Kroužek bude probíhat o víkendu, kon-
krétní den a hodinu domluvíme na za-
hajovací schůzce, která se uskuteční
v sobotu 18. 9. 2010 od 14.00 hodin
v univerzální učebně DDM.

%% Počítačový kroužek LEGO
Vedoucí: Ing. Jan Fikejz
Kroužek je určen dětem od 5.-9. třídy,
které mají zájem o techniku a IT. Jed-
ná se o stavebnici LEGO s programova-
telným modulem, ke kterému lze připo-
jovat další komponenty. Děti sestavují
různé modely a pomocí grafického pro-
gramovacího prostředí Robolap uvádě-
jí své modely v „život“. Sestavovat lze
jednoduché dopravní pásy, automobily,
ale i sofistikovanější autonomní roboty.
Zahajovací schůzka bude v pátek 17. 9.
2010 v 15.30 hodin v počítačové učeb-
ně DDM v budově Občanského centra.
Náplň: rozvoj logického myšlení a zís-
kání základních znalostí algoritmizace
a programování zábavnou formou.

%% Ruština pro začátečníky
Vedoucí: Lenka Veselá
Kroužek je určen pro děti od 5. třídy
ZŠ. Náplní kroužku bude seznámení
s azbukou, osvojení základních sloví-
ček a frází. Většina výuky bude probí-
hat hravou formou pomocí obrázků.
Dále budeme hrát hry v ruském jazyce
a vyzkoušíme si i rozhovory na různé
situace, které by nás mohly v životě po-

tkat. Zahajovací schůzka se bude konat
ve čtvrtek 16. 9. 2010 od 16.00 hodin
v budově DDM.

Přihlášky do zájmových útvarů
a další informace získáte:

Od 6. 9. 2010 v kanceláři DDM
— budova Občanského centra, 

ul. 9. května 198, Chlumec n. C.

! úřední hodiny — pondělí a středa od
9.00 — 17.00 hodin 

(11.30 — 12.30 hodin přestávka)

! tel./fax 495 485 357, 
mobil 777 967 626

! přihlášku do ZÚ je možné si vytisk-
nout z webových stránek DDM:
www.ddmchlumec.net
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Schůzky budou 1x týdně sále DDM.
Náplň: základy pohybových a rytmic-
kých schopností, pohybové hry, jed-
noduché taneční sestavy, cvičení na
nářadí.

%% Taneční kroužek Čtyřlístek
Vedoucí: Mirka Khorelová
Kroužek je určen dětem 4.-6. tříd, kte-
ré již kroužek navštěvovaly nebo se
rychle učí. Zahajovací schůzka bude ve
čtvrtek 16. 9. 2010 v 15.30 hod. před bu-
dovou DDM. Schůzky budou 1-2x týd-
ně v sále DDM.
Náplň: moderní tance (disko, aerobik,
streetdance), hry taneční i sportovní,
nácvik tanečních sestav, tvorba chore-
ografie, strečink, posilování, veřejná vy-
stoupení a soutěže.

%% Taneční kroužek RA-TAN
Vedoucí: Mirka Khorelová
Určeno dívkám i chlapcům 6.-9. tříd, dle

výběru vedoucího. Zahajovací schůzka
bude v úterý 14. 9. 2010 v 16.30 hodin
v sále DDM, s sebou obuv na tanec.
Schůzky budou 1-2x týdně v sále DDM.
Náplň: streetdance, nácvik tanečních
sestav, tvorba choreografie, posilová-
ní, strečink, veřejná vystoupení a sou-
těže.

%% Tenis 
Vedoucí: Ing. Vladimír Holoubek 
Přihlásit se mohou děti od 3. tříd. Zaha-
jovací schůzka bude v pátek 17. 9. 2010
od 15.30 hod. v nové tělocvičně ZŠ.
Schůzky jsou v pátek od 15.30 hodin
a v sobotu od 13.30 hodin.
Náplň: tenis, různé druhy míčových spor-
tů, zvýšení fyzické kondice.

%% Volejbal 
Vedoucí: Daniel Vak, Petr Grigar 
Přijímáme chlapce a děvčata od 5. do
9. třídy, kteří mají zájem o tento zajíma-

vý sport. Zárukou kvalitního sportovní-
ho růstu dětí je kvalifikovaný trenér,
který je naučí nejen všeobecnou spor-
tovní průpravu, ale i speciální volejba-
lové dovednosti. Plánujeme minimálně
jedno víkendové soustředění. 
Schůzky se budou konat v tělocvičně
základní školy nebo na volejbalových
kurtech v pondělí od 15.30 do 17.00 ho-
din, dle možností i 2x týdně. Zahajo-
vací schůzka se uskuteční v pondělí
13. 9. 2010 v 15.00 hodin před základ-
ní školou.

! NOVÉ KROUŽKY !
%% Doučování českého jazyka
Vedoucí: Lenka Veselá
Kroužek bude zaměřen na procvičová-
ní češtiny, pravopisných jevů a na prá-
ci s textem. Děti se naučí porozumění
a orientaci v textu a zdokonalí svůj pra-
vopis. Dále se budeme snažit děti při-
mět ke čtení. Seznámíme se s různými
knižními žánry, budeme si o knihách po-
vídat, srovnávat je a číst si ukázky. Při-
hlásit se mohou děti od 4. do 5. tříd ZŠ
a od 6. do 9. tříd ZŠ. Zahajovací schůz-
ka bude pro všechny ročníky v úterý
14. 9. 2010 v 16.00 hod. v budově DDM.

%% Kreativní tvorba
Vedoucí: Jitka Koulová
Pokud rádi tvoříte a zkoušíte nové po-
stupy či způsoby již známých technik
a jestliže vás baví zdobit svůj příbytek
i sebe originálními doplňky a výrobky,
přij�te mezi nás. Budeme vyrábět ne-
jen šperky a trička, ale zkusíme i další
nápady. Přijímáme chlapce i děvčata
od 3. třídy. Zahajovací schůzka bude ve
čtvrtek 16. 9. 2010 v 16.00 v univerzál-
ní učebně DDM.

%% Kroužek boxu
Vedoucí: Petr Koubek
Je určen dětem od 9 let i mládeži. Krou-
žek bude zaměřen na nácvik základů
boxerské techniky i taktiky a na rozví-
jení obratnosti a postřehu.
Zahajovací schůzka se uskuteční v úte-
rý 14. 9. 2010 v 16.00 hodin v tělocvič-
ně juda DDM.

%% Myslivecký kroužek
Vedoucí: Tomáš Kratochvíl, 

Standa Petřina
Kroužek pro nejmenší (od 8 let):
Náplní kroužku bude poznávání naší
zvěře, rozvoj tvořivosti, hry a výlety v pří-

DOPLŇOVAČKA
Rozluštění ze str. 11:

VRCHLICKÉHO

Inzerce



SKAUTINGSKAUTING

ři mně chybí pohled do krajiny. Naše řeky a jejich půvabné
okolí mne plně uspokojovaly.

Scházeli jsme se v Lipkách na břehu Cidliny u tak zva-
né „Smetanovy chaloupky“, což byla později naše klubovna.
Naše vybavení v samých začátcích bylo chabé, začínali jsme
z ničeho. Dva naši starší bratři Luboš Fidlér a Slávek Hlás-
ný měli maňásky, ke kterým později přibyla kanoe, darem
od sponzora, kterým byl bývalý Chlumečák, majitel luxusní
cukrárny v Praze.

Jedeme na první tábor na přehradu u Seče, do ústí řeky
Chrudimky. Veze nás stařičký autobus pana Plívy, který byl
zvyklý jezdit jenom do Nechanic a zpět. A my jsme na něm
chtěli, aby nás dovezl „takovou dálku“ a ještě s takovým ná-
kladem! Tehdejší autobusy měly na střeše zahrádku, kam
se všechno naskládalo. Jakmile se objevil trochu větší kope-
ček, museli jsme vystoupit a autobus tlačit. Byla z toho le-
grace, ale přece jen nás onen „dědeček“ na tábořiště dovezl.
Tábořiště bylo situováno na samém přítoku řeky Chrudim-
ky, která se vlévala do jezera. 

Tábor byl postaven klasickým kruhovým způsobem s do-
minantou, kterou tvořila věž, na které hlídka sledovala dale-
kohledem naše lodě na jezeře. Hlídka měla za úkol sledovat
bezpečnost posádek. Na toto tábořiště jsme se v následují-
cím roce (1946) vrátili, takže se mi některé příhody prolína-
jí. Potom jsme už měli poměrně dobrou výbavu, starší bratři
nás dokonce učili lodě vyrábět.

Úryvek z mého deníku: Na Sečské přehradě je přísně
chráněný ostrov, jakási rezervace vodních ptáků. Nevím, jak
se podařilo pražskému oddílu vodních skautů č. 24 dostat
do této rezervace povolení, a dokonce zde tábořit. Později
byl na tomto ostrově a s těmito skauty natočen celovečerní
hraný film nazvaný „Na dobré stopě“ — jejich kapitán měl
hodnost pravého námořního kapitána! Vzájemně jsme se
škádlili a tehdy byla největší potupa pro skautský oddíl ztrá-
ta oddílové vlajky. I o to jsme se jedné tmavé noci pokouše-
li a já jsem to málem s posádkou našeho gumového člunu
odnesl. U ostrova se na nás vrhla znenadání skupina členů
pražského oddílu a náš člun nám z větší části vypustila. Ne-
byli jsme schopni dalšího pohybu. Museli jsme vyslat nou-
zový signál SOS! Zpráva byla na věži zachycena a my jsme
byli zachráněni.

Můj deník hovoří o dalších příhodách, o které na žádném
táboře není nouze. Snad ještě nutno dodat, že od pozem-
ních skautů jsme se odlišovali modrými košilemi (parádní
byly bílé) a na hlavě jsme měli bílé kulaté námořnické če-
pice, kterým se říkalo „syreček“. 

Z pera bratra Jindřicha Cellera - Felixe

SKAUTSKÝM
SVĚTEM

Výročí:
14. 9. 1937 zemřel T. G. Masaryk

— prezident Československé republiky a pro-
tektor Junáka - svazu skautů a skautek ČR.

17. 9. 1938 zemřel A. B. Svojsík — náčelník Juná-
ka — svazu skautů a skautek ČR; zemřel krátce po návratu
ze Sovětského svazu; je pochován v rodinné hrobce na Vy-
šehradě v Praze.

Události:
30. srpna 2010 Zahájení skautského roku. Sejde-

me se v 17.00 hod. ve skautských klubovnách v budově
Občanského centra (přízemí vlevo). Zveme všechny skauty
a jejich rodiče! Prohlédneme si fotografie a zahájíme nový
skautský rok.

10. — 12. září 2010 POKARKO — Pohár Karlovy
koruny. V těchto dnech proběhnou v Chlumci n. C. netra-
diční skautské závody. Pořadatelem je středisko Černého
havrana. Držíme našim reprezentantům palečky!

HOROŠMAJD 2010. Středisko Černého havrana při-
pravuje na dny 27. — 31. října 2010 výpravu na chatu v Peci
pod Sněžkou. V nádherné krkonošské přírodě čeká spou-
sta dobrodružství.

MOUDRA
„Non natura tantum, sed etiam dis-

ciplina mores facit — Nejen příroda, ale
také výchova utváří povahu.“

Columella

Columella Lucius Iunus Moderatus žil v 1. stol n. l. ve
střední Itálii. Původem z Cádizu v Hispánii (dnešní Špa-
nělsko), po vojenské kariéře se stal statkářem a napsal řa-
du odborných knih o zemědělství.

Skautskou stezku připravili bratři: J. Černý — Kompík
a Vl. Köhler — Mika
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Už jen několik málo dnů a prázdniny jsou za námi.
Vrátili jsme se z táborů opálení, zdravější, naučili jsme se
spoustu věcí a opět nám začíná nový skautský (ale taky
školní!) rok — tak zatnout zuby a do práce…!

CHLUMECKÝ SKAUTSKÝ TÁBOR 2010
Ve dnech 4. - 17. července jsme tábořili pod tradičními

stany s dřevěnou podsadou na lesní mýtině nedaleko Břehů
u Přelouče. Tábora se zúčastnilo 39 skautů, z toho 10 ve-
doucích.

Program byl velmi pestrý. Zvládli jsme nejen uzlování, šif-
rování a poznávání rostlin, ale dokonce i vaření. Stříleli jsme
z luku i ze vzduchovky. Jezdili jsme na kolech, na kánoích
a na pramici. Užili jsme si spoustu legrace. Navštívil nás Ježí-
šek a oslavili jsme i Silvestra. Ale také jsme hodně pracova-
li — při stavbě tábora, v kuchyni nebo při řezání dřeva. 

Družina Jestřábů při práci

Po celé dva týdny probíhala táborová hra „Záchranáři“,
při které jsme se naučili spoustu věcí z oblasti zdravovědy

a záchrany. Tyto znalosti jsme využívali při hrách a soutě-
žích. Každému zatrnulo, když v noci v lese kousek od tá-
bora spadlo letadlo a mezi jeho troskami leželo osm těžce
zraněných pasažérů. Naštěstí to byla jen hra a situaci jsme
snadno zvládli. Za odměnu jsme se svezli opravdovou vo-
jenskou sanitkou.

V horkých dnech jsme se koupali v nedalekém písáku
Mělice. Osvěžovali jsme se také v potoku, který protéká tá-
borem. Na potoku jsme zbudovali přehradu a na jejím bře-
hu jsme si otevřeli stánek s občerstvením.

Během tábora jsme podnikli dvě výpravy do okolí. Navští-
vili jsme středověké stříbrné doly v Kutné Hoře. Na kolech
jsme jeli do Pardubic, kde jsme celé odpoledne řádili na kou-
pališti a závodili na tobogánech.

V podzemí Kutné Hory

Tábor jsme zakončili slavnostním táborovým ohněm. Me-
zi písničkami probíhalo vyhlašování výsledků různých soutě-
ží a her. Táborák ukončila tradiční píseň Rosa na kolejích.
Poslední noc jsme přespali pod širým nebem. 

Byly to nádherné dva týdny! Moc se nám tam líbilo a ně-
kteří se už te� domlouvají, s kým budou příští rok ve stanu.

Text i foto bratr Jan Černý — Kompík

VODNÍ SKAUTI V CHLUMCI N. C.
Ze vzpomínek bratra Jindřicha Cellera — Felixe, svého ča-

su vodního skauta střediska Junáka — svazu skautů a skau-
tek ČR v Chlumci n. C.

Píše se rok 1945, dozvídám se, že chlumečtí skauti budou
mít jeden zvláštní oddíl „Vodních skautů“, do kterého jsem
se přihlásil. Chlumecká kronika bohužel nemá hromadnou
fotografii tohoto oddílu. Dokonce byly oddíly dva, chlapci
a dívky. Kapitánem oddílu byl Josef Strnad, jeho zástupci Jo-
sef Felgr a Jarka Liška. 

Za mých klukovských let jsem uvažoval tak, jako několik
mých vrstevníků, že bych se mohl stát námořníkem. Doda-
tečně jsem zjistil, že vydat se na jakékoliv moře není mým
údělem. Ne, že bych trpěl mořskou nemocí, ale na širém mo-

SKAUTSKOU STEZKOU

ZÁŘÍ
— „MĚSÍC LOVU“

Vodácký výcvik

Inzerce
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PROČ…?
Myslím, že většina z čtenářů, ob-

zvláště jste-li máma, táta, nebo děda...,
slyší až do úmoru tuto otázku od svých
ratolestí. Dnes se podíváme na některé
„běžné“ proč.

Proč lepidla lepí? Mezi molekulami
či atomy, z nichž se skládá každá lát-
ka, působí přitažlivé síly. A to i v přípa-
dě, že nenesou opačné elektrické ná-
boje. To je vlastně princip lepení, které
je obzvláště účinné, když částice lepid-
la a materiálu se chemicky podobají.
Při lepení musí být lepidlo v tekuté for-
mě, aby kontakt mezi částicemi ma-
teriálů byl co nejlepší. Po vytvrdnutí či
vyschnutí musí mít v tenké vrstvě vhod-
nou mechanickou vlastnost - zejména
pevnost a pružnost. Někdy se musí vy-
užít i dalších jevů, například poleptání
povrchu lepidlem nebo i rozpouštěd-
lem. Některé plasty se bez speciální
úpravy lepí obtížně.

Proč hejno letících hus má tvar pís-
mene V? Existují dvě teorie. První ří-
ká, že uskupení do V je aerodynamicky
výhodné. Pták letící vpředu je nejsilněj-
ší. Letí na špici, rozráží vzduch a tím
usnadňuje let ostatním ptákům. Ptáka
včele ostatní čas od času střídají. Tuto

skutečnost podporuje fakt, že se tak
hejno chová při letu na dlouhou vzdá-
lenost. Na kratší vzdálenost vytvářejí ptá-
ci přímku - polovinu písmene V nebo
rozevřené V. Podle druhé teorie je pták
letící včele vůdcem hejna nebo nejzku-
šenějším jedincem (hejnem uznávaným)
a ostatní se řadí tak, aby ho měli ne-
ustále v dohledu.(Možná, že znáte ješ-
tě jinou teorii?)

Proč někteří lidé trpí cestovní ne-
volností (tzv. mořskou nemocí?) Pohyb
tekutiny vnitřního ucha dráždí při po-
hybu smyslové buňky, které vysílají ner-
vové impulzy do mozku. Pokud při jízdě
v autě čtete nebo se díváte na vnitřek
vozu, vaše oči signalizují mozku, že jste
v klidu, zatímco vnitřní ucho mu říká,
že se pohybujete. Tento rozpor způso-
buje nevolnost. Pokud se při jízdě dí-
váte dál dopředu, sledujete vzdálenější
předměty, můžete tímto nevolnostem
předejít, proto také řidiči trpí nevol-
ností méně. Starší lidé jsou k této ne-
volnosti méně náchylní, protože jak člo-
věk stárne, stává se vnitřní ucho méně
citlivým.

Proč je moře slané? Při erozi zem-
ského povrchu (tj. při větru, dešti…) se
z hornin uvolňují minerály, které jsou
splavovány do řek a následně do moří.
Po čase se z naplavenin vytvoří nové

horniny. Výjimku tvoří například chlo-
rid sodný - kuchyňská sůl. Ta zůstává
rozpuštěná ve vodě, která se v průbě-
hu milionů let vlivem slunečního žáru
odpařovala, a koncentrace soli se pro-
to zvyšovala.

Jaký je největší živý organizmus ve
světě?

Je to houba druhu Armillaria osto-
yae, kterou objevili vědci na severový-
chodě Spojených států. Měří přibližně
880 hektarů, což je 225krát více než je
rozloha Václavského náměstí. Houba
roste pod zemí, podhoubí sahá asi metr
hluboko a na povrchu je patrná jen dí-
ky svým výhonkům. Vědci odhadují stá-
ří houby na 2400 let.

Proč se lidé na Vánoce líbají pod
jmelím? Této cizopasné rostlině byly při-
suzovány magické schopnosti dávno
předtím, než křesgané začali slavit Vá-
noce. Keltští kněží uctívali tuto rostlinu
jako nositele zdraví a plodnosti. Z toho
se nejspíš vyvinul vánoční zvyk, který se
od 19. stol. značně rozšířil. Mladí mu-
ži směli pod jmelím líbat dívky a za kaž-
dý polibek si utrhli ze snítky bobulku.
Když je otrhali všechny, privilegium
ztratili.

Zdá se, že se otázky PROČ nikdy
nezbavíme. Přináší nám ji totiž každo-
denní život.                              AV SR
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„Daruji tchyni, řve jak vuvuze-
la“ (6. července) - mohu vás uklidnit,
že to není můj výrok, ale kdosi z disku-
tujících na webu k článku „Německo je
v šoku, chobotnice předpověděla výhru
fotbalistů Španělska“ vtipně zažertoval.
Hned jsem si představil moderátorku
Kláru Vytiskovou z hudebního magazí-
nu Medúza s jejím typickým: „Tak to je
hustý, co?“ Mimochodem nejslavnější ži-
vočich z akvária Mořský svět v Oberhau-
senu, chobotnice Paul, vždycky správně
tipnul všechny vítěze utkání německé-
ho týmu na šampionátu v JAR, včetně
vítězství Španělska nad Německem ve
finále mistrovství. Vůbec se nedivím sáz-
kařům, že by hlavonožce za jeho bez-
chybné tipy ze zlosti snědli.

Nehody a úmrtí na našich sil-
nicích (7. července) - cituji jen jednu
z mnoha zpráv s nepříjemným téma-
tem: „České silnice mají za sebou tra-
gický víkend prodloužený státními svát-
ky. Od pátku 2. července do úterního
večera zahynulo podle předběžných po-
licejních statistik při nehodách 26 lidí.“
Často mne napadá, že se bojíme teroris-
tů, pandemie, zhoubných nádorů, růz-
ných přírodních neštěstí, ale paradox-
ně se na silnicích chováme, jako by se
právě nám nemohlo nic stát. Podle do-
pravních expertů většina tragických ne-
štěstí je z nepozornosti řidičů, kteří se
plně nevěnují řízení svého vozidla. Ne-
dávno se mi jeden řidič autobusu svě-
řil: „Nebudete mi to, pane faráři, ani vě-
řit, já jsem bezvěrec, ale ty situace na
silnici mne donucují, abych si bu� po-
řádně zanadával, nebo se modlil.“ 

Pokrytectví v České televizi
(22. července) - česká tenistka Bar-
bora Záhlavová-Strýcová v poslední
době po všech stránkách zabodovala.
Dostala se do finále pražského turna-
je Prague open a tam během vypjatých
okamžiků při rozhovoru s koučem po-
užila sprosté a vulgární výrazy, které za-
chytil mikrofon připevněný na tričku je-
jího trenéra a současně i manžela. Tím
značně pohoršila šéfa redakce sportu
ČT Otakara Černého, komentátora
Marka Svačinu a některé diváky. Pan
Černý se nechal slyšet, že případný dal-
ší zápas této dámy (rozuměj Barbory
Záhlavové-Strýcové) Česká televize již
vysílat nebude. V rámci nedělní relaxa-

ce jsem se díval na finále pražského
turnaje Prague open a i slyšel nadávky

Báry. Upřímně řečeno nadávala pře-
devším sama sobě. Nejsem zastáncem
vulgarismu, ale ruku na srdce, kolik na-
šich předních politiků, herců, moderáto-
rů a v neposlední řadě sportovců jiných
odvětví mluví na veřejnosti a v médiích
vulgárně a sprostě. Přitom však jim ni-
kdo nevyhrožuje, že je již nebude vysí-
lat. Za všechny uvádím sparganského
obránce Tomáše Řepku, který se ne-
stydí plivat na protihráče a sprostě mu
nadávat. Nemohu si pomoci, ale připa-
dá mi, že v České televizi jsou ve vede-
ní pokrytci. A nejen v televizi…

Zatčení Tomáše Pitra (28. čer-
vence) - asi není třeba představovat
podnikatele Tomáše Pitra. V roce 2006
byl pravomocně odsouzen na pět let za
daňové delikty. Do věznice ale tehdy ne-
nastoupil, jednoduše „vzal roha“a od
června 2007 se skrýval v zahraničí. Ve
Švýcarsku tohoto uprchlého podnikate-
le nyní zatkli, jak to oznámila česká po-
licie. Česká republika totiž na něj vy-
dala mezinárodní zatykač. Podle šéfa
Útvaru pro odhalování organizované-
ho zločinu Roberta Šlachty padla na
pana Pitra klec. Má to však jeden, ni-
koliv háček, ale pořádný hák. Švýcar-
sko bude muset pana Pitra do naší ze-
mě vydat. A to podle zkušeností z jiných
podobných kauz, například pana Ko-
ženého na Bahamách nebo pana Krej-
číře v JAR, patří spíše do kategorie snů

a zbožných přání. Stále platí ono ne-
psané, ale životem ověřené pravidlo,

že Finanční úřa-
dy a státní správa
v České republice
budou pečlivě hlí-
dat, abyste právě
vy své daně a po-
hledávky splatili
přesně do koruny,
jinak vás okamži-
tě a bez milosti
povlečou k soudu,
zatímco pány pod-
nikatele s milióno-
vými „pohledávka-
mi“ - jinými slovy
zloděje - necháva-
jí slunit se na Ba-
hamách, v JAR či
chodit po Alpách
ve Švýcarsku.

I to, co je skryté, promlouvá -
- před časem mne kamarád arciděkan
v Kutné Hoře pustil na střechu chrámu
sv. Barbory. Bylo tam zrovna postavené
lešení, takže jsem měl možnost si pro-
jít balustrádu střechy. Jedním slovem:
úžasné. Tolik nádherných kamenných
prvků (věžiček, fial, chrličů) jsem již
dlouho neviděl. Pustil jsem se do řeči
s jedním z restaurátorů. Trochu jsem
si ho začal dobírat: „Jo, vy to máte do-
bré opravovat tyhle věci, když to zespo-
du pořádně nikdo nevidí a sem nahoru
nikdo nemá přístup.“ Dotyčný řemeslník
a umělec se lehce pousmál: „No, to se
pletete, přichází nás pravidelně kontro-
lovat z Památkového ústavu a z Minis-
terstva kultury. Ale hlavně, pane faráři,
vidí to ten nahoře, nebeskej šéf. A to-
ho nejde jen tak oklamat. Takhle pře-
ce smýšleli středověcí stavitelé a uměl-
ci.“ Rád jsem mu dal za pravdu.

Palec nahoru - patří tentokrát ve-
dení Města Chlumec nad Cidlinou za
umožnění bezplatného parkování ve
městě a za pravidelné i důsledné čiště-
ní chodníků. To se hned tak v jiných
městech nevidí. Někteří moji známí,
kteří jsou v Chlumci poprvé, mi hned
po příjezdu hlásí: „Vyři� na radnici, že
jsou dobří! Všude je čisto, pěkně pose-
čené trávníky a nikdo na nás nechce
parkovné.“ Inu, te� si jen přát, aby nám
tato realita v Chlumci dlouho vydržela.

Postřehy Pavla Seidla Římskokatolická farnost v Chlumci nad Cidlinou
a

Náboženská obec Církve československé husitské v Chlumci n. C.

srdečně zve 

k ekumenickému setkání při příležitosti 
požehnání nového školního roku 2010/2011,

které se bude konat dne 

9. září 2010 v 18.00 hod.,
v Děkanském kostele sv. Voršily,

Klicperovo náměstí, Chlumec nad Cidlinou
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ně zásobování a jdeme na trasu - Ja-
kou zní od zapisovatelů otázka, když
máte jenom 20 km pěší, tak tu. A vyra-
zili. Zapomněl jsem říct, že jedné vnuč-
ce Marii byl 1 rok a vnukovi Petrovi už
4 roky. Potkal jsem je v Luhách, ma-
lá cupitala vedle kočárku a vnuk po-
někud vpředu. Na mou otázku, zda to
děti vydrží, zněla lakonická odpově� -
jasně - od čeho mám doprovodné vo-
zidlo.

Pomalu procházím trasu 8 km, fo-
tografuji přicházející účastníky a na
mou otázku, zda jsou spokojeni, zní
ANO. Pomalu se vracím do klubovny,
abych zastihl vracející se účastníky pu-
tování a na základě jejich připomínek
abychom mohli připravovat putování
9. ročníku.

V cíli obdržel každý putující malé
občerstvení a uznání za absolvování

jím vybrané trasy. Odpoledne byla po-
měrně silná dešgová přeháňka, která za-
stihla mnoho putujících na trase. V cí-
li byli promoklí, ale spokojení. Patří to
k věci. Pokud měl někdo přání, uvaři-
li jsme mu čaj a nebo kávu. Poseděli
a s trasami byli velmi spokojeni. A tě-
ší se na shledání za rok.

Jsem velice rád, že tentokrát bylo
nejvíce účastníků z Chlumce nad Cidl.
Celkem 29. Z Olešnice, Velkého Ose-
ka, Náchoda, Kosiček, Holohlav, Smiřic,
Prahy, Dvora Králové, Kunratic, Jičina,
Lázní Bělohrad, Lišic, Nového Bydžo-
va, Smidar, Staré Vody, Končic, Zachraš-
gan, Mníšku pod Brdy, Jirny a Pardubic
ostatních 45 účastníků.

Čekal jsem na dědu s vnučkou
a vnukem. Musel je chytit dešg. Přišli
po 15. hodině ve velmi dobré náladě.
Jak jste to zvládli? Děda říká, kde bylo

bláto, dostaly děti na boty igelitové pyt-
líky, a když začalo pršet, tak ještě pláš-
těnku. Krutý to bylo z Nepolis polní ces-
tou do průmyslové zóny. Ale pak to by-
lo prima. Jo a děti, když už nemohly,
tak šup do doprovodného vozidla a pá-
dili jsme dál. A můžu vám říct, je to ta-
dy mnohem lepší než v Ostroměři. - Dík
za uznání.

Pořídil jsem několik obrázků jen tak
k tomuto ohlédnutí za 8. ročníkem Pu-
tování okolím Chlumce nad Cidl.

Tohoto putování se může účastnit
každý, kdo chce pro sebe něco udě-
lat. Jen to chce trochu chuti zvednout
se od televize, počítače, nebo zapome-
nout na zahrádku, jak doma tak tu piv-
ní, a jít s partou trošku projít okolí.

Zdrávi došli. 
Za KČT Chlumec n. C.

Ota Synek

Rok se s rokem sešel a první srpnovou sobotu jsme se
už tradičně setkali na píseckém hřišti, aby zde mohl proběh-
nout 3. ročník Píseckého poháru v nohejbalu. Do turnaje
bylo přihlášeno 16 dvoučlenných týmů. Zástupci z každého
týmu dorazili do Písku už v pátek v podvečer, aby byli svěd-
ky rozlosování do skupin. V sobotu v 8 hodin ráno mohl tak
turnaj ihned odstartovat prvními zápasy. 

Po loňském roce, kdy nám bylo počasí nakloněno, nás
letos doslova vyšplouchlo. Silné přívalové deště, které zasáh-
ly celou Českou republiku a na řadě míst způsobily mnohem
rozsáhlejší škody než u nás, vedly k častému přerušování
zápasů a pořadatelům přidělaly vrásky na čele, zda-li se tur-
naj vůbec stihne dohrát. Nicméně během odpoledne se po-
časí umoudřilo a turnaj byl završen napínavým finálovým
utkáním s krásnými sportovními chvílemi. Je třeba poděko-
vat všem zúčastněným sportovcům za to, že i přes nepřízeň

počasí vydrželi a poprali se (v duchu fair play) o poháry pro
nejlepší. Obzvláště si ceníme účasti dvou žen v turnaji, a to
Vla�ky Kosinové a Jany Midlochové a doufáme, že tím „vy-
šláply“ cestu dalším dívkám do dalších ročníků turnaje. 

V neposlední řadě patří náš dík divákům, kteří opět
nezklamali a přišli podpořit své známé a kamarády a zaslou-
žili se tak o skvělou atmosféru. A úplně nakonec děkuji
organizátorům akce, jmenovitě Ondřeji Pohlovi a Štěpánu
Pihýrovi za hladký průběh a skvělou přípravu celé akce.

A jak to tedy dopadlo?
1. místo Šerifové - Roman Winter, Milan Strnad
2. místo Laser a Blaser team - Jirka Kučera ml., 

Mirek Kučera ml.
3. místo Kanárci - Luboš Pohl, Štěpán Pihýr

Těšíme se za rok v Písku!
Štěpánka Kučerová
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Letošní sezonu zahájili letečtí mo-
deláři Vladislav Urban z Chlumce nad
Cidlinou a Ondřej Parpel z Prahy účas-

tí na soutěži světového poháru v Tu-
recku. Několik dní před ní pečlivě tré-
novali na tureckých polích, což se jim

vyplatilo. Vladislav Urban obsadil
1. místo a Ondřej Parpel 3. místo. Dal-
ší kolo světového poháru se odehrálo
v Litvě. Zde se Vladislav Urban umís-
til na 3. místě. Pohárové klání nechy-
bělo ani v České republice. Naši mode-
láři si zajeli do města Tábor a Ondřej
Parpel vybojoval 3. místo.

Poté je čekal vrchol sezony. Dne
19. 7. až 24. 7. 2010 se v Turecku po-
blíž města Vize konalo Mistrovství Ev-
ropy. Naši reprezentanti se na tento
závod připravovali celý rok, proto také
v Turecku absolvovali výše zmíněný svě-
tový pohár. Tým ve složení Vladislav
Urban, Ondřej Parpel a Milan Nový měl
tedy dobře natrénováno. Všichni jsme
napjatě čekali, s jakým výsledkem přile-
tí zpět. Opravdu nás překvapili, již po-
druhé v řadě se stali mistry Evropy
v kategorii F1B v týmech.

Reprezentantům gratulujeme
a přejeme mnoho dalších úspěchů.

Petra Zubrová

DALŠÍ CHLUMEČÁK
MISTREM EVROPY

PŘIPRAVUJI MAPY A POPISY TRAS
NA PUTOVÁNÍ OKOLÍM CHLUMCE
PRO ROK 2011. Beru do ruky poznám-
ky z letošního putování a nedá mi,
abych přece jenom pár řádků nena-
psal, jaké to bylo.

22. května - sobota bylo docela krás-
né slunečné počasí. Start byl průběž-
ný a přítomni si mohli vybrat pěší trasy
od 8 km až po 20 km. Cyklisté měli na
výběr ze 2 tras, 20 a 40 km. Start se
konal od 7.30 do 14.00 hod. a cíl byl do
17.00 hod.

Účast byla velice slušná, sešlo se
26 cyklistů - na trasu 25 km 14, na tra-
su 40 km 12 cyklistů. Pro Vl. Balajku
trasa 40 km byla málo, a tak si projel
ještě 25 km.

Pěší trasy měli možnost na 8 km,
zde byla účast veliká, celkem tuto tra-
su prošlo 32 účastníků a nestačil jsem
zaevidovat kolik jejich kamarádů - pej-
sků (bylo jich asi 10).

Na trasu 14 km šlo 9 účastníků
a trasu 20 km absolvovalo 7 účastní-
ků. Takže putování se účastnilo celkem:

74 účastníků. Nejmladší účastník byla
Veronika Hrdinová nar. v r. 2009, kte-
rá v doprovodu maminky a táty zvlád-
la 8 km trasu. Přijela k nám z Mníšku
pod Brdy. Nejstarším účastníkem byl
pan Viktor Schnurpfejl nar. r. 1932 z Po-
děbrad.

Telefonoval mi z Náchoda, zda má
přijet k nám do Chlumce anebo má jít
na tradiční pochod do Ostroměře. Po-
zval jsem ho k nám. Přijel se 2 vnouča-
ty a doprovodným vozidlem - kočárkem.
Říká - tam máme veškeré vybavení včet-

PUTOVÁNÍ OKOLÍM CHLUMCE

PÍSECKÝ POHÁR V NOHEJBALU
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Rok se s rokem sešel a opět nastal druhý srpnový víkend,
který pro nás znamená, že přichází další, již 29. ročník na-
šeho tradičního a v České republice dosti známého volejba-
lového turnaje, který všichni znají pod názvem „Chlumecké
volejbalové léto.“ 

Od čtvrtečního večera probíhala příprava areálu a od pá-
tečního poledne se začalo připravovat velmi rozmanité ob-
čerstvení a také se ještě dokončovaly drobnosti na kurtech.
V podvečer jsme začali natahovat sítě a pečlivě kontrolova-
li, zda je vše, jak má být.

V sobotních ranních hodinách se začala sjíždět družstva
s celé republiky, připraveni změřit síly s ostatními družstvy.
Jelikož jsme měli dosti omezené možnosti parkování, mu-
seli jsme velmi důkladně promýšlet dopředu, kde to bude
možné. Velké poděkování patří parkovací četě, která si s tím-
to úkolem hravě poradila, a díky tomu nevznikl sebemenší
problém.

I přes naše menší obavy nakonec dorazilo všech 25 druž-
stev (11 družstev extraligy, 9 družstev mužů a 5 družstev žen).
V 8:45 se ozvaly první hvizdy z píšgalek a začalo se hrát. Ač-
koliv bylo zataženo, nikomu to na mysl nepřicházelo, ale oko-
lo desáté hodiny se spustily první kapky deště. Po chvilce déšg
zesílil a všichni se běželi schovat do sucha. Jelikož déšg ne-
ustával, byl turnaj zrušen a o vítězi rozhodla hra „Kámen, nůž-
ky, papír.“ Na prvním místě se v kategorii „extraliga“ umístilo
Ústí nad Labem, v kategorii „okres/kraj muži“ družstvo Chva-
letice a v kategorii „okres ženy“ také družstvo Chvaletice. Po-
té se ještě všichni občerstvili a odjeli domů. Odpoledne déšg
ustal, a tak se nakonec konal miniturnaj složený z hráčů,
kteří vytrvali a zůstali. Předpově� hlásila na neděli hezké
počasí, a proto jsme obeznámili všechna družstva, která se
přihlásila na nedělní „OPEN“ turnaj, že turnaj bude, a také
jsme je pozvali na večerní zábavu.

Na nedělní „OPEN“ turnaj přijelo všech 29 přihlášených
družstev. Počasí se pro tento den umoudřilo, a tak se mohlo
začít hrát. Lítý zápas trval až do večera. Prvenství se nakonec
podařilo obsadit týmu Egesegedre v kategorii Kraj a týmu
Stěžery v kategorii Okres.

Tímto bychom také chtěli pozvat všechny na příští jubi-
lejní 30. ročník Chlumeckého volejbalového léta.

Velké poděkování patří především organizátorům a spon-
zorům, bez nichž by se turnaj mohl jen stěží konat, ale také
přátelům volejbalu a divákům.

Turnaj se konal pod záštitou Královéhradeckého kraje
a města Chlumec nad Cidlinou.

oddíl volejbalu
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VOLEJBALOVÉ LÉTO 2010

Inzerce

Inzerce
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Roky utíkají, z dětí se stali dospělí a z dospělých pamět-
níci. Možná, že se dnešní mladí lidé jen pousmějí, ale málo-
kdo z nich si uvědomí, že budou stárnout a vzpomínat, jak
to bylo všechno jiné a neuvěřitelně krásné. Starší generace
si myslí, že doba, která byla, byla doba dobrá, mladí si myslí,
že doba, ve které žijí, je doba velice dobrá, a tak každá ge-
nerace hodnotí svoji dobu jako tu nejlepší a bude to vždy
stejné.

Jak se v Chlumci žilo a jak se žije dnes? Jaké osobnosti
vedly naše město? Mnoho občanů si řekne: „Je to historie.“
Ano, ale i historie má v lidském životě své místo. Do dnešní
doby nikdo písemně nezachytil, které dětské a mládežnické
organizace existovaly. Některé postupem let zanikly a někte-
ré vznikaly podle podmínek konkrétní doby.

Psal se rok 1938 - které z dětských a mládežnických or-
ganizací v Chlumci vyvíjely svoji činnost? Pravidelně se ke
svým aktivitám scházel Sokol. Tato organizace patřila v před-
válečném období k největší a nejmohutnější ve městě. Cviči-
lo se každý den a střídali se žáci, žákyně, dorostenci, doros-
tenky, ženy a muži. Dělnická tělocvičná jednota (DTJ) byla
další organizací - její cvičenci „trápili svá těla“ v Dělnickém
domě - zařízení Československé strany sociálně demokra-
tické. Organizace měla mimo tělocvičnou jednotku i skaut-
skou organizaci DTJ. Mezi další mládežnické organizace pak
můžeme zařadit mládež církve katolické, která se scházela
na katolické faře, a mládež církve československé, která se
také scházela v klubovně církve. Další dětskou organizací
byl Junák svaz skautů a skautek RČ. Tato organizace sdru-
žovala jak děti, tak i dospělé a byla rozdělena do několika od-
dílů - oddílu vlčat, světlušek, junáků, skautek, roverů a sdru-
žení rodičů a přátel Junáka. V čele stála středisková rada,
v čele oddílů oddílová rada.

Tolik asi k přehledu organizací dětí a mládeže v Chlum-
ci nad Cidlinou do konce roku 1938. Jak víme z dochovaných

písemností, historii chlumeckého Junáka zpracoval pan Jo-
sef Gruss. 

Kdo se konkrétně v roce 1938 podílel na vedení jednot-
livých organizačních částí Junáka? V čele stál sborový - stře-
diskový vedoucí - učitel zdejší školy Josef Veselý, jeho zástup-
cem byl Oldřich Veselý. Vedoucím oddílu skautů byl učitel
zdejší školy Josef Slavíček, po odchodu Josefa Slavíčka do
vojenské základní služby převzal oddíl Karel Felgr - Černý
havran. Vedoucím oddílu vlčat byl Josef Strnad a po ustave-
ní vodáků byl vedoucím učitel Václav Hájek. Vedoucí oddí-
lu skautek byla Marie Veselá. Bylo založeno Sdružení přátel
Junáka. Klubovnu mělo středisko ve Smetanově chaloupce
v aleji v Lipkách k Hučavému splavu, kde byla soustředěna
celá činnost junáckého střediska v Chlumci. Zde probíhaly
oddílové a družinové schůzky, střediskové a oblastní závo-

dy a střediskové táboráky. Vybavení klubovny představovaly
dva stoly, čtyři lavice, skříň a malá kamínka na topení. U Cha-
loupky byla hranice dřeva, kterou jsme si museli všichni na
zimu připravit. V zahrádce byl pořízen sklad lodí pro vodáky.
V zimě jsme chodili lyžovat do lesa na Mračnovou a bruslili
jsme na zamrzlé Cidlině. U pěkně sálajících kamínek jsme
se učili různé uzle, pochodové značky a mnoho dalších prak-
tických věcí. Při kytaře jsme zpívali písničky, které jsme se
naučili na táboře a nebo na schůzkách.

Na obrázku vidíte Smetanovu chaloupku z roku 1939
a celý oddíl chlumeckých Junáků také z roku 1939. Vedou-
cí oddílu Karel Felgr - Černý havran, členové oddílu Václav
Písařík, Jaroslav Midloch, Oldřich Zeman, Jiří Myšička, Mi-
rek Volejník, Karel Holoubek, Mirek Soukup, Lá�a Vorel,
Vlasta Čížek, Lubor Pilný, František Zelený, Jiří Matějka,
Zdeněk Starý, Aja Vlk, Slávek Holas a Bohouš Hladík.

To všechno odnesl čas, ale na takto krásně prožité dětství
a mládí se nikdy nezapomíná. Je to však i jedna část histo-
rie střediska Junáka Chlumec n. C.

Holas Břetislav SR
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Se zájmem a radostí jsem četl v Chlumeckých listech
č. 7 vzpomínky Břetislava Holase na jeho skautská léta.
V táboře u Hradišgka v červenci 1940 jsem byl jako Vlče,
kde jsme tehdy prožili krásné dny u lesa a rybníka pod vede-
ním Václava Hájka a Josefa Veselého. Na obrázku je vidět,
kolik nás tam bylo. Netrvalo dlouho, a jak píše ve své vzpo-
mínce B. Holas, brzy na to skautská činnost byla Němci
ukončena.

Ukončena byla činnost i ostatních organizací a spolků,
např. Sokol, Orel, DTJ, SKM, YMCA, YWCA. Ve větších měs-
tech poslední dvě jmenované sdružovaly křesganské mladé
muže s výchovným zaměřením především protestantů, SKM
mělo ústředí v Praze, pobočky i na malých městech. SKM je
zkratka Sdružení katolické mládeže. Na schůzkách v koste-
le, faře či v přírodě prožívali mladí chvíle při zpěvu i du-
chovním slově pod vedením místního kaplana. Na snímku
ze 17. srpna 1941 jsou členové většinou již nežijící. Vlevo upro-
střed je náš rodák P. Jaroslav Cyril Ptáček, vpravo tehdejší
kaplan P. Jiří Zábranský. Krátce na to, kdy byl snímek po-
řízen, bylo SKM Němci zakázáno. Po válce se sice mládež
SKM scházela, ale za doby působení P. Martina Srubjana po
r. 1948 opět došlo ke zrušení tehdejší mocí komunistic-
kou a P. Srubjan byl přeložen, aby „nekazil“ mládež v „nepřá-
telském duchu proti režimu“. Snímek s P. Srubjanem je ze
3. října 1948 u studánky na Mračňovce. Zda mládež církve ka-
zí či nikoliv, je možno si všimnout, jaký průběh a následky
mají např. různá setkání metalových kapel, kdy policie má
pak práci s opilci, zdrogovanými jedinci a jaký nepořádek
po nich zůstává, zatímco na setkání mládeže s papežem, ag
dvoumilionovém v r. 2000, či milionovém v Austrálii, či sta-
tisícovém v Paříži nebo v Brně, nebyly výtržnosti, panoval klid
a úklidové čety neměly co uklízet.

Důkladná protináboženská činnost „strany a vlády“, kte-
rá chtěla náboženství v ČSR zlikvidovat do r. 1955, byla na-
tolik úspěšná, že ještě dnes ve společnosti chybí hodnoty
jako pravda, poctivost, zodpovědnost, úcta ke stáří, k autori-
tě vůči učitelům i institucím, - manželská věrnost, smysl pro
poctivou práci a pořádek.

Ti, kteří tento stav společnosti zapříčinili, jsou většinou
po smrti a ti, kteří se snaží o oživení ducha Dobra, Pravdy
a Krásy, mají jen slabý hlas a většinou nejsou vidět. Kdyby

každý chlapec a dívka prošli Skautingem, který byl zaklá-
dán na křesganských zásadách, byl by v našem národě - jak
čteme v Kosmické písni č. 26 Jana Nerudy: „... každý z nás
z křemene a celý národ z kvádrů.“ Ubylo by věznic, policis-
tů i sebevražd mladých.

Díky všem, kteří v Chlumci Skauting podporují, šíří a čle-
nům přeji hodně pravé, čisté radosti na schůzkách v nové
krásné klubovně i na letních táborech.

Václav Sokol, Brno

Vzpomínky chlumeckého rodáka Organizace dětí a mládeže
v Chlumci nad Cidlinou

I. oddíl Junáka Chlumec n. C. - rok 1939 Klubovna - Smetanova chaloupka - rok 1939
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Chlumecké osobnosti 
O LOLOVI

příběh IV. závěrečný
Lóla, příjmením Málek, měl několik jmen, to vlastní Alois -

- neboli Lojza. Potom další jméno, které mu daly jeho sestry,
Lóla, a nakonec umělecké, Ludži, když byl bubeníkem slav-
ného chlumeckého orchestru a prvním diskžokejem v Chlum-
ci. Mnozí z nás si Lojzíka pamatují jako rozvozce čerstvého
pečiva s nůší na kole a cyklistického závodníka. V pozdějších
létech se angažoval jako rozhodčí hokeje a basketbalu. V za-
městnání, bývalé Miře, ho to moc nebavilo, ztratil totiž moti-
vaci, když jeho rodina přišla o živnost.

Já jsem ho nejvíce poznal na nezapomenutelných zájez-
dech na ryby. Domlouváme další zájezd, tentokrát by to mě-
lo být na řeku Javorku, přítok Cidliny, do obce Nevrátice.
Mám přijet v 5 hodin ráno před dům u sokolovny, kde bych
měl být již očekáván, ale Lojza nikde. Jdu do suterénního
bytu a jemně klepu na okno, objevuje se Lojza a ukazuje,
abych šel dál.

Následuje upřímná omluva, že tentokrát se mnou nepo-
jede, že už byl lovit navečer přímo na zábavě v sokolovně
a že ulovil dvě děvčata, která má v posteli. Mám se prý pře-
svědčit. Byla to pravda, dá se to pochopit, Lojzík žije již ně-
kolik roků sám. Odjíždím a těším se, že na Javorku vyrazíme
někdy příště.

Za pár dní opravdu vyrážíme do Nevrátic. Lojza zná míst-
ní terén. Jdu si koupit povolenku. Lojza mi oznamuje, že je
stejně insolventní a že to je zbytečné vyhazování peněz. Tak
jdu sám.

Rozbalujeme pruty, já dva, Lojza hned tři (podle rybářské-
ho řádu smí být jen pruty dva). Čas běží, jsme usazeni mezi
vzrostlými stromy a keři v nepřehledném terénu. Jsem první
na ráně. Kde se vzala, tu se vzala, přichází rybářská stráž
a žádá mě o povolenku, legitimuji se a čekám, jak z toho
vybruslí Lojza. Vím, že si poradí.

Dialog. Stráž: „Jakto, že chytáte na tři pruty?“
Lojza: „To nevíš, že to mám malý proutek na nástražní

rybky?“
Stráž: „Víš, že se to nesmí?“
Lojza: „Že se nestydíš, takhle se chovat k hostům, kteří

sem jedou z takové dálky!“
Stráž: „Tak mi to, prosím tě, promiň, já už tě nechám na

pokoji.“
Aniž by si strážce vyžádal povolenku, dochází k družné

debatě, kontrola odchází.
Opět se něco děje, na mém prutu štikováku zmizel špun-

tek, neboli káča, což znamená, štika je na tom, hlavně nic
neuspěchat. Konečně zasekávám, už vím, že štika je velká.
Upozorňuji Lojzíka, aby se svlékl, vzal podběrák a šel do
vody. Lojza se vymlouvá, že je tady moc vody, voda studená
a moc bahna. Musím se opravdu snažit, abych Lojzu pře-
svědčil. Podařilo se, štika je kapitální, máme oba dva velkou
radost, já jsem ještě nikdy tak velkou štiku nechytil. 

Přichází zima, Lojzík se mi ztratil z očí. Dozvěděl jsem
se smutnou zprávu, že zemřel. Stejně si myslím, že Lojzík
byl osobnost, ač někdy s mnoha různými nápady. Čest jeho
památce, byl to dobrý kamarád.                         J. Celler

Trochu humoru
Při hodině chemie demonstroval učitel vlastnosti kyselin.

„Nyní vhodím tuto stříbrnou minci do baňky s kyselinou. Co
myslíte, rozpustí se?“ 

„Nerozpustí, pane učiteli,“ vykřikl student. 
„Opravdu ne?“ zeptal se učitel „Proč si to myslíte?“ 
„Protože kdyby se měla rozpustit, tak byste ji tam neházel!“

Povídá Pepa Karlovi: „Hele, ruce pryč od mojí ženy, nebo
mi to draze zaplatíš!“ 

„Cože, tobě taky?“

Klokaní matka vyndá ze svého vaku klokaní mládě a za-
čne ho plácat přes zadek: „Kolikrát ti mám říkat, že si nemáš
hrát v posteli se sirkama!“

Žena odjíždí do lázní a loučí se s manželem slovy: „Dra-
hý, vrátím se, hned jak mi napíšeš, že se ti po mně stýská.“ 

Manžel se lekne: „Ale miláčku, víš přece, že si nemůžeme
dovolit, abys tam zůstala tak dlouho.“

Při vizitě ukazuje doktor skupině začínajících lékařů rent-
genový snímek. „Jak vidíte, pacient kulhá, protože má lýt-
kovou i holenní kost značně zakřivenou. Michaele, co byste
v takovém případě dělal?“ 

„No,“ odpoví zamyšleně mladý lékař, „myslím, že bych kul-
hal taky.“

LV
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Dobře situovaní občané stáli za Kozel-
kou, ačkoli zvýrazněné daňové zatížení
chlumeckých plátců daní po dokonče-
ní stavby nové školy vyměřovalo největ-
ší procento odvodu daní právě jim. 

Je jisté, že tento volební systém, kdy
po volbách v roce 1900 Kozelka a jeho
spolustraníci získali v jednatřicetičlen-
ném obecním zastupitelstvu 19 man-
dátů, kdežto na opozici představova-
nou Občanským klubem politickým
zbylo jen 12 křesel, neodrážel skuteč-
nou vůli voličů. Demagogická předvo-
lební kampaň proti Kozelkovi by byla
nepochybně mnohem úspěšnější, kdy-

by tehdy platil dnešní demokratický
volební systém, kdy hlas každého ob-
čana má stejnou váhu. Nejpočetnější
v tehdejším Chlumci byly samozřejmě
střední a nižší sociální vrstvy, jež Ko-
zelka iritoval už jen svou honosnou vi-
lou v Komenského ulici, a byl pro ně
nepřijatelný.

Ustavující schůze nově zvolené-
ho zastupitelstva byla za účelem vol-
by starosty a městské rady svolána na
11. srpen 1900. Zastupitelé Občan-
ského klubu politického, vědomi si pod-
pory značné části veřejnosti sem dora-
zili s jednoznačným cílem - zabránit
znovuzvolení Zikmunda Kozelky chlu-
meckým starostou. Volební systém jim
sice přidělil jen 12 mandátů z 31, tudíž
neměli šanci prosadit svého kandidá-
ta do čela města, měli však nástroj jak
alespoň znemožnit volbu dosavadního
starosty. Tím nástrojem byla obstruk-
ce. Dle znění volebního zákona se vol-

by nového představenstva města muse-
ly účastnit alespoň dvě třetiny zvolených
zastupitelů. To znamenalo, že Občan-
skému klubu stačilo ustavující schůzi
sabotovat odchodem všech jeho před-
stavitelů těsně před ohlášenou volbou
starosty, a tak se schůze stala „usná-
šení se nezpůsobilou“. 

Poprvé si tuto destrukční politiku
zastupitelé Občanského klubu vyzkou-
šeli právě onoho 11. srpna. Předseda
klubu Richard Oliva krátce po zaháje-
ní ustavující schůze prohlásil, že „jeho
straně pozvání, jaké ke schůzi obdrže-
lo nedostačuje, že měli členové zvole-

ní obdržeti řádné dekrety o své volbě
a že tudíž se jeho strana volby nezú-
častní.“ Poté se všichni zastupitelé za
Občanský klub zvedli a opustili sál. Po-
čet přítomných zastupitelů tím klesl na
19 a tím pádem nebylo možné přistou-
pit k volbě představenstva. Schůze pak
byla rychle ukončena. 

Druhý pokus o zvolení nového ve-
dení města byl učiněn 3. září. Zastu-
pitelé Občanského klubu politického
se rozhodli pokračovat v cestě, jíž se
vydali, tentokrát však místo výmluv na
nedostatečně vhodný způsob obeslání
schůze, zaútočili na starostu Kozelku
a městskou radu zcela otevřeně. Po za-
hájení schůze se dle tradičního zvyku
ujal slova nejstarší člen zastupitelstva.
Tím byl Josef Kalina. Ten ihned předal
slovo svému spolustraníkovi Richardu
Olivovi. Oliva následně přečetl prohlá-
šení Občanského klubu, které shrnova-
lo již dříve vyslovené či napsané výhrady

k Zikmundu Kozelkovi. Starostovi zde
bylo spíláno, že finančně náročná rea-
lizace stavby školy „nepočítala s hmot-
nými silami občanstva, s tím, že sna-
hy podobného druhu, jež nepočítají se
skutečnými poměry, jsou s to přivésti na
místo očekávaného prospěchu veliké
pohromy, učiniti obec dějištěm osud-
ných a neblahých místních rozporů,
zničiti občanskou vzájemnost a shodu
a zmařiti veškerý společenský život“.
Kozelka byl dále obviněn z kumulace
funkcí v samosprávě, nebog vedle úřa-
du starosty zasedal i v místní školní ra-
dě a ve výboru městské spořitelny, což

však nebylo nikterak neobvyklé: „Jsou-
ce si vědomi důležitosti samosprávy, žá-
dáme, aby veškeré její úkoly pojímány
byly vážně a prováděny byly s náleži-
tou rozvahou, svědomitostí a nestran-
ností. Proto s největší rozhodností od-
suzovati musíme, když důležité úřady
samosprávné soustředěny jsou v rukou
jediné osoby, kteráž pak nemůže ne-
stranně zastávati žádný z nich.“ A opět
zde bylo zmíněno podezření, zda se
starosta z rozpočtu nové školní budo-
vy neobohatil: „V zájmu spořádané sa-
mosprávy jest rovněž žádoucno, aby
veškeré její úkoly dály se pod dozorem
veřejnosti, aby nejen ve správě obce,
nýbrž i ve správě všech ústavů, dohle-
du obce svěřených, nedálo se ničeho,
co by muselo býti tajeno…“ V závěru
prohlášení pak bylo Kozelkovi a jeho
příznivcům vyčteno, že jsou ochotni
v obecní politice jednat i s českými
Němci a Židy: „Litujeme hluboce, že SR
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„Stavba monumentální budovy škol-
ní, která slouží městu ke cti a chvále,
jest čin, jenž bude řádně oceněn až po-
kolením příštím…“ Tato slova pronesl
v předvečer obecních voleb v roce 1900
chlumecký starosta Zikmund Kozelka.
Reagoval tak na smršg kritických výtek,
která se na jeho osobu snesla v souvis-
losti s realizací ambiciózního projektu
Paláce škol, o němž lze dnes bez de-
bat prohlásit, že představuje nejvýraz-
nější architektonický počin městského
prostředí v jeho dějinách. Jiné dominu-
jící objekty vytvářející panorama dneš-
ního Chlumce jako např. kostel sv. Vor-
šily či zámek Karlova koruna totiž za
svůj vznik vděčí stavební aktivitě šlech-
ty (Pernštejnové, Kinští). 

Palác škol byl v době svého vzniku
považován moderně smýšlejícími lidmi
za hmotný důkaz postupující emanci-
pace městské společnosti, která se na
sklonku 19. století jen pomalu zbavo-
vala zakomplexovaného vnímání sebe
sama jako potomků někdejších podda-
ných uctivě shrbených před vrchností.
Kozelka a jeho příznivci v samosprávě
tak realizací architektonicky i finančně
náročné stavby demonstrovali zdravé
sebevědomí teprve nedávno vzniklé
občanské společnosti a současně vy-
hlásili boj chlumecké provinční malos-
ti pramenící právě v zažitém poddan-
ském smýšlení. 

Pro Zikmunda Kozelku se Palác
škol stal hořkým triumfem; na jedné
straně učinil z pokrokového starosty
historicky nejrespektovanější osobnost
chlumecké samosprávy, na straně dru-
hé jej tato ambiciózní budova v krátko-
dobém horizontu stála úřad. V obec-
ních volbách roku 1900 se mělo jasně
ukázat, že si chlumecká veřejnost - frus-
trovaná výrazným daňovým zatížením,
které představovalo nutnou oběg za vel-
kolepou stavbu - Zikmunda Kozelku
v čele samosprávy nepřeje.

Právě nárůst daňového zatížení oby-
vatelstva chlumeckého okresu různými
obecními přirážkami k přímým daním -
- jež přiškolené obce Olešnice, Levín
a Kladruby odváděly jen pod pohrůž-
kou sankcí a soudního procesu - se stal
impulzem ke zformování „protikozel-
kovské“ opozice v roce 1899. Členové
několika menších politických uskupe-

ní, které spojovala tužba prosadit po
volbách změnu na postu starosty měs-
ta, tehdy založili Občanský klub poli-
tický, jehož faktickým vůdcem se stal
Richard Oliva, příslušník vážené ob-
chodnické rodiny. Nová strana, sdružu-
jící hlavně drobné živnostníky, obchod-
níky a řemeslníky, hájící zájmy těchto
společenských vrstev proti ambicióz-
ním projektům Kozelkova vedení měs-

ta, se ihned negativně vymezila vůči fi-
nanční náročnosti stavby nové školy.
Dva její představitelé - kolář František
Janiš a hostinský Josef Kastel zasedali
již v obecním zastupitelstvu ve volebním
období 1897-1900. Byli tak přítomni
klíčovým hlasováním, kdy se rozhodo-
valo o osudu celého školního projek-
tu. S ohledem na jejich pozdější postoj
možná překvapí, že oba v rozhodují-
cích chvílích nic nenamítali. Striktně
negativně se v otázce výstavby Paláce
škol vymezovali pouze mimo schůze za-
stupitelstva, hlavně pak v chlumeckých
hostincích. Kozelka to věděl, o čemž
svědčí jeho trpká poznámka, kterou
utrousil na adresu zmíněné dvojice bě-
hem jedné schůze zastupitelstva. „Mno-
zí páni zastupitelé, kteří ve schůzích
zastupitelstva, kde je k tomu místa,
mlčí, sotva však vyjdou ze síně všude,

i v hostincích opačně vše kritizují a ve-
řejné jednání městské rady tupí.“

S blížícím se datem konání voleb
přerostla hospodská agitace v pamfle-
tické útoky na stránkách regionálního
tisku. Kozelka zde byl většinou podezří-
ván z defraudace části finančních pro-
středků určených na pokrytí nákladů
stavby školní budovy. (Později si Kozel-
kova opozice nechala vypracovat pod-
robnou zprávu o revizi školních účtů,
která žádnou zpronevěru nezjistila.) 

Samotné obecní volby na jaře roku
1900 probíhaly v době zjitřených na-
cionálních vášní, které vyvolalo nedáv-
né odvolání Jazykových nařízení, a ve
stínu antisemitských bouří, jež byly re-
akcí na soudní proces s židem Leopol-
dem Hilsnerem, obviněným z vraždy
mladé ženy v Polné. Tyto události ce-
lozemského významu ovlivnily i chlu-
mecké veřejné dění; zdejší národně so-
ciální Politický klub národního dělnictva
zde uspořádal několik demonstrací, kte-
ré se však organizátorům - dost možná
záměrně - vymkly kontrole, a rozváš-
něný dav se začal dopouštět násilnos-
tí (pokusy o rabování, vytlučená okna
židovských obchodů a školní novostav-
by). Jak vidno, předmětem antisemit-
ských a antiněmeckých vášní se stal
i ryze místní problém související s vyš-
ší daňovou zátěží obyvatelstva po do-
končení Paláce škol. 

Pro Zikmunda Kozelku, jenž v obec-
ní politice spolupracoval i s místními ži-
dovskými obchodníky a některými hra-
běcími úředníky německého původu,
byla taková předvolební hysterie ob-
zvlášg nepříjemná. I přesto dosáhl kon-
zervativní staročech Kozelka a členové
jeho koalice v obecních volbách výsled-
ku, který by za normálních poměrů za-
jistil dosavadnímu starostovi pohodlné
znovuzvolení. Jak ale z již řečeného vy-
plývá, v Chlumci roku 1900 normální
poměry nepanovaly. 

Vítězství bloku Kozelkových přízniv-
ců bylo dáno tehdejším volebním sys-
témem, který dělil voliče (pouze muže)
do tří volebních sborů, a to podle výše
placených daní. Tento volební systém
zvýhodňující bohatší vrstvy dával Ko-
zelkovi, jenž měl jednoznačnou pod-
poru ve volbách vítězících městských
elit, slušnou šanci na obhájení úřadu.

OBECNÍ VOLBY V ROCE 1900

Zikmund Kozelka (1857-1914)
starosta města

v letech 1897-1900 a 1904-1913

Spontánní snímek osobností samosprávy i obyčejných občanů ze slavnostního otevření Paláce škol (28. 9. 1899)
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V několika pokračováních o zdra-
votnictví na Chlumecku jsme se od
19. století a první polovinu minulého
století dostali až do současnosti. Popi-
sovat či hodnotit přítomný stav bývá nej-
obtížnější, protože se nám chtě nechtě
ozývají vlastní zkušenosti a emoce. Me-
zi lékaři, stejně jako u jiných činností,
bývá Mistrů jen pomálu. Není ale prav-
da, že musí být jen na věhlasných kli-
nikách. Naposledy jsme byli v našem
seriálu přítomni událostem po skonče-
ní války a před námi zůstala celá dru-
há polovina dvacátého století. V celém
světě se rozvíjí lékařská věda, stejně ja-
ko jiné obory nevídaným tempem a ten
pokrok se z univerzitních klinik postup-
ně dostává i do ordinací jednotlivých lé-
kařů a malých nemocnic. Na zevrubné
hodnocení minulých let je čas. Posled-
nímu období, které již patří historii, bu-
du věnovat jen krátké zastavení.

V padesátých letech byl u nás vy-
tvořen jednotný systém zdravotní péče,
kterou zcela garantoval stát. Soukro-
mé lékařské praxe byly znárodněny,
zdravotní pojištění sjednoceno Přežil
téměř až do konce století a často byl
námětem studia organizátorů zdravot-
nictví z celého světa. Mnozí, například
MUDr. Šmucler, na dotaz, který zdra-
votní systém považuje ve světě za nej-
dokonalejší, označil právě tento za nej-
dokonalejší. Je však pravda, že stát na
jeho financování přestal mít prostřed-

ky. Přesto ještě dnes Doc. MUDr. To-
máš Kára, PhD., jeden z představitelů
projektu vybudování mezinárodního
centra klinického výzkumu, jakési po-
bočky MAYO kliniky, říká, že průměr-
ná zdravotní péče je u nás vyšší než
v USA. Nechme jeho vyjádření na něm
a vragme se k nám na počátek pade-
sátých let, abychom si přečetli, co bylo
zapsáno o místním zdravotnictví. V ro-
ce 1949 bylo zřízeno zubní středisko
v objektu již bývalé Okresní hospodář-
ské záložny. Zde později byly soustře-
děny všechny zdravotní ordinace a na-
konec v roce 1985 v přízemí umístěna
i lékárna. Následující rok byly zřízeny
jesle, které až do svého zrušení patřily
do resortu zdravotnictví, zatímco ma-
teřské školy byly zařazeny ve školství.
Dnes na jejich místě, po důkladné pře-
stavbě podle projektu Ing. arch. Jana
Zimy, je objekt sloužící seniorům. Ta-
ké v roce 1951 došlo ke změnám, když
středisko TBC bylo přemístěno z ná-
městí čp. 16 do bývalé vily MUDr. Mu-
sila ve Smetanově ulici. V tomto roce
se mezi obvodními lékaři setkáváme se
jmény F. Fořta a G. Kolmana, když jako
plicní lékař nadále působil MUDr. Po-
liščuk. V roce 1952 bylo vše, včetně na-
ší nemocnice, soustředěno pod vede-
ní Okresního ústavu národního zdraví
v Novém Bydžově, a tak to zůstalo až
do počátku devadesátých let, kdy byl
celý zdravotní systém zrušen, a dodnes

se hledá, jak by mělo být zdravotnic-
tví uspořádáno. Na počátku dalšího
desetiletí byly v Chlumci nad Cidlinou
tři zdravotní obvody ve kterých půso-
bili MUDr. Hruda, Křenek a Fořt. Snad
bychom měli připomenout také jmé-
no dřívějšího nemocničního lékaře
MUDr. G. Komarenka, který zemřel
v roce 1968. Na zubním oddělení pů-
sobili dva dentisté a pouze jeden ob-
vod byl obsazen lékařem. Ve zdravot-
ním středisku byly dále částečně ob-
sazené ambulance očního a kožního
lékaře a dále zde působil plicní lékař
MUDr. Poliščuk. Ambulance gynekologa
byla v nemocnici a jako samostatná dět-
ská lékařka zde působila MUDr. Vavří-
nová. S obsazováním lékařských míst
však byla řada potíží, které, jak se zdá,
přetrvávají doposud. V té době měl ob-
sazenost lékařských míst garantovat
OÚNZ, ale často se mu to nedařilo. Lé-
kařů byl přes rostoucí počet nedosta-
tek a mladí lékaři, stejně jako nyní, hle-
dali své umístění ve velkých městech
a klinikách a město pro ně nemělo vy-
hovující byty. Velké potíže byly napří-
klad s dětským lékařem, pro kterého
bylo zřízeno v roce 1971 nové středis-
ko s bytem v Perštýnské ulici (v býva-
lém objektu Okresní péče o mládež),
kde byl později byt upraven pro další-
ho dětského lékaře. První dětskou ob-
vodní lékařkou zde byla MUDr. Březino-
vá. Přes potíže se získáváním nových
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většina nynějšího obecního zastupi-
telstva vyšla z aliance s cizí, nám ne-
přátelskou národností, z aliance se
živly a směry, které životní podmínky
českého národa nazývají utopiemi
a které svými neupřímnými a faleš-
nými zásadami oslabují náš národní
zápas…“

V celém textu prohlášení Občan-
ského klubu nepadlo ani jednou Ko-
zelkovo jméno, přesto bylo všem jasné,
že se zde hovoří především o něm. Po-
té co Richard Oliva dočetl, prohlásil, že
z výše citovaných důvodů se jeho stra-
na volby starosty a městské rady nezú-
častní, a opustil jednací místnost. Po
něm tak učinili i další zastupitelé Ob-
čanského klubu. Advokát dr. Jan Říha
z Kozelkovy koalice se okamžitě při-
hlásil o slovo, ale předsedající nejstarší
člen zastupitelstva Kalina jen mávl ru-
kou s tím, že schůze je skončena, a ná-
sledoval své spolustraníky. Počet pří-
tomných tak klesl pod hranici dvou
třetin všech zvolených členů zastupi-
telstva a schůze pak byla po několika
vzrušených verbálních výpadech na ad-
resu opozice skončena.

Pokračování frašky s názvem „volba
obecního představenstva“ se odehrálo
5. října. Ke svolání již třetí ustavující
schůze tentokrát všechny zvolené za-
stupitele vyzval sám c. k. okresní hejt-
man, jehož osobní přítomnost měla být
zárukou důstojného průběhu jednání.
Hejtman chtěl obě strany smířit a navr-
hl, aby místo dosavadních pěti bylo no-
vě voleno šest radních, po třech z kaž-
dé strany, s tím, že starostou by se stal
kandidát silnější strany a náměstkem
starosty člen strany slabší. To by ovšem

znamenalo zvolení Zikmunda Kozelky
do čela samosprávy, a proto byl tento
hejtmanům návrh Občanským klubem
odmítnut. Richard Oliva naopak při-
šel s vlastním radikálním řešením trva-
jící patové situace - vyzval všechny zvo-
lené zastupitele k rezignaci. Hejtman
odpověděl, že podobný čin není dle
znění zákona možný, a dosud mlčící
Kozelka jízlivě dodal, že chce-li rezig-
novat Oliva, může tak učinit, on však
chce dále jednat. Problém ovšem byl,
že Občanský klub dále jednat nehod-
lal. Jeho členové schůzi opět předčasně
opustili a jediným výsledkem následné
diskuse zbytku zastupitelstva byla do-
hoda udělit všem mařitelům schůze po-
kutu ve výši 10 zlatých. 

Čtvrté dějství téhož, tj. pokusu o zvo-
lení starosty a městské rady, se kona-
lo 13. října. Asi nepřekvapí, že ani ten-
tokrát se volbu nepodařilo uskutečnit.
Většina zastupitelů za Občanský klub
vůbec nepřišla s odůvodněním, že je
sobota a mají spoustu práce. Schůze
tak byla pro nedostatečný počet členů
kvapně ukončena. 

V této chvíli se Zikmund Kozelka
rozhodl udělat pro sebe nepochybně
velice obtížné rozhodnutí; vzdal se
osobních ambicí a v zájmu obnovení
normálního chodu obecní samosprávy
ohlásil, že již neusiluje o znovuzvole-
ní starostou města. Nového kandidáta
na starostu nalezla Kozelkova koalice
v továrníku Karlu Fričovi. Ten byl při-
jatelný i pro Občanský klub, a proto se
29. prosince 1900, na pátý pokus, ko-
nečně podařilo zvolit nové představen-
stvo samosprávy, čímž na radnici skon-
čilo šest měsíců trvající bezvládí. Frič

byl nakonec zvolen až ve třetí volbě, kdy
mu ke zvolení stačilo pouhých 15 hlasů
z 30. (Jeden zastupitel chyběl, 15 hla-
sovacích lístků bylo prázdných.) Nepře-
svědčivé vítězství Karla Friče bylo dáno
tím, že pro něj nehlasovali ani všichni
jeho spolustraníci, kteří odevzdáním
prázdných hlasovacích lístků protesto-
vali proti stažení Kozelkovy kandida-
tury. Volba městských radních před-
stavovala úspěch Občanského klubu.
V pětičlenné radě obsadili jeho členo-
vé hned čtyři posty. 

Dnešní porážka vede k zítřejšímu
vítězství. Něco podobného by mohl
prohlásit i Zikmund Kozelka, jemuž
se o čtyři roky později podařilo znovu
stanout v čele chlumecké samosprávy.
Starostou sice nebyl zvolen zrovna pře-
svědčivě - Karla Friče, který se rozhodl
kandidovat proti němu, porazil až ve tře-
tí volbě těsně 14:13 (tři lístky odevzdá-
ny prázdné, jeden zastupitel chyběl), nic-
méně Občanský klub jeho návrat tiše
akceptoval. Vášně vyvolané v roce 1900
nákladnou stavbou Paláce škol přece
jen s léty ochladly. Kozelka byl pak zvo-
len starostou ještě třikrát: v letech 1907,
1910 a 1913. Tyto volby již probíhaly
v naprostém klidu, snad i proto, že hlav-
ní Kozelkův politický soupeř Richard
Oliva se jich už nemohl účastnit. Ze-
mřel v prosinci 1906.

Zikmund Kozelka měl pravdu, když
před 110 lety vyslovil větu, že monu-
mentální Palác škol ocení až pokole-
ní příští. Pokrokový starosta, jehož vize
se za jeho života většinou nedočkaly
plného docenění, se v očích dalších ge-
nerací dočkal rehabilitace. 

Aleš Fibigr

Péče o zdraví na konci 20. století 

Městské zdravotní středisko bylo vybudováno
v polovině devadesátých let dvacátého století

Ve stejném období vybudoval vlastní ordinaci s lékárnou
a ordinací gynekologa MUDr. Krenčíka, neurologa

a s rehabilitací MUDr. M. Louda

Inzerce
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protiútoku rakouských pěšáků a gra-
nátníků a části Wiedových jednotek od
křečhořského lesíka. V té chvíli se Ra-
kušané znovu zmocnili ztracených po-
zic na křečhořském vrchu a jejich dě-
la hromovými výstřely prorážela široké
ulice v pruských liniích, které již bez-
tak v krupobití kulek z ručnic děsivě
řídly a měnily se v hromady znehybně-
lých těl, z nichž některá se ještě svíje-
la a bezmocně se snažila zvednout.

Je šest hodin večer. Maršál Daun
z velitelského stanoviště napjatě sle-
duje náhlý zvrat v průběhu bitvy. Prus-
ký útok se rozpadá. Te� je ta správná
chvíle, aby vynesl rozhodující trumf.
A již jízdní spojka letí k postavení tři-
ceti eskadron saského a rakouského
jezdectva, aby jejich veliteli vyřídila mar-
šálův rozkaz: „K závěrečnému útoku
vpřed!“ Mračno jezdců se v bouři kopyt
žene bojištěm, řítí se zvlněnou plání,
sasští švališeři, rakouští kyrysníci i dra-
gouni, mezi nimi pluk prince de Ligne
složený z bezvousých holobrádků, kte-
ří se vzápětí proslaví tak, že vstoupí do
dějin této války. A již se srazili s prus-
kými černými husary. Sekají do nich
nelítostně těžkými palaši, jejichž třesk
se mísí s divokým řevem stovek hrdel.
Pruští jezdci nedokážou vzdorovat, ob-
racejí koně, prchají... Rakouské a saské
jezdectvo se jako vichřice vrhá na osla-
benou pěchotu. Batalion pruské gardy
se semkl do kruhové obrany, ale jez-
decký atak jej smetl jako větrná smršg.
Rakouské granátnické setniny a něko-
lik praporů řadové pěchoty postupem
v široké linii definitivně ovládly bojiště
poseté mrtvými. Žalostné zbytky prus-
kých vojsk prchají k Plaňanům a dál
přes Sadskou a na Nymburk. Král Frie-
drich opouští bojiště se svěšenou hla-
vou, kymáceje se odevzdaně v sedle
svého koně, obklopen vojáky tělesné
gardy. Až za tmy se smutný průvod po-
raženého krále doploužil na nymbur-
ské náměstí. Král se sesmekl ze sed-
la, usedl zdrceně na kamenný schod
v podloubí a přemožen lítostí nad pro-
hranou bitvou se rozplakal. Jeho vojsko
utrpělo katastrofální ztráty 13 700 mrt-
vých a raněných.

V dané chvíli útočné tažení v Če-
chách ztratilo smysl. Friedrich hned rá-
no po rozbřesku spěchal k Praze, aby
zrušil její obléhání a vydal rozkaz k co
nejrychlejšímu ústupu z Čech směrem
k severu.

Válka se nyní od Chlumce vzdáli-
la natolik, že ji obyvatelé zcela ztratili
z doslechu a nehrozily jim už ani vpá-
dy nepřátelských průzkumných hlídek.
Válečné dění se přesunulo na němec-
ké a slezské území. Friedrich, který za-
čal pocigovat tíživé hospodářské dů-
sledky války, zkusil přimět Marii Terezii
k uzavření míru. Napsal jí osobní do-
pis: „Vítězství mi umožnilo obsadit Vra-
tislav, doufám, že opět získám i Svídni-
ci, takže budu moci vtáhnout do Čech
a na Moravu. Uvažujte o tom, má ses-
třenko, a snažte se přijít na to, komu
byste měla důvěřovat. Přesvědčíte se, že
... se Vám nepodaří porazit toho, kdo by
mohl být nejenom Vaším příbuzným,
ale kdybyste chtěla, i Vaším přítelem
a Evropa by se mohla třást...“ Marie Te-
rezie se však již vzpamatovala z drtivé-
ho otřesu leuthenské porážky a oželela
i ztrátu Vratislavi. Na žádný mír s věro-
lomným Friedrichem nemínila přistou-
pit, i kdyby měla přijít o všechno, co má.

Friedrich zatím zosnoval další plány.
Bude předstírat, že hodlá proniknout do
Čech, a zatím vpadne na Moravu a do-
bytím Olomouce si otevře cestu k úde-
ru na Vídeň a zároveň vstoupí do Čech
a zmocní se Prahy. Friedrichovy plány
se však nenaplňovaly. Dobytí důkladně
opevněné pevnosti Olomouc se neda-
řilo. A lišák Daun, kterého panovnice
postavila do čela armády, se vyhýbal
nerozvážnému riziku rozhodné bitvy
a obratně Friedricha zaplétal do pavou-
čí sítě přepadových akcí husarů a pan-
durů, kterými Prusům působil značné
ztráty, rozvracel morálku jejich jedno-
tek a narušoval jejich zásobovací spoje.
Pruské vojsko, zejména po zajetí důle-
žitého pruského zásobovacího konvo-
je u Domašova, kde jeho přepadem Ra-
kušané ukořistili 2000 plně naložených
vozů, 13 děl, 3 000 koní a téměř tisí-
cové stádo hovězího dobytka, ztratilo
vyhlídky na dobytí Olomouce a ocitlo
se v nebezpečí, že mu maršál Daun od-
řízne spojení se Slezskem a uzavře je
v obklíčení. Friedrichovi za těchto okol-
ností nezbývalo, než přerušit obléhání
a spěšně ustoupit zpátky do Slezska.
Úspěšně přitom zmátl Dauna předstí-
ráním, že bude ustupovat přes morav-
ské území. Místo toho bez větších obtí-
ží, jen s drobnými místními šarvátkami
a střety ustoupil se svým vojskem opač-
ným směrem, než se čekalo, na české
území k Hradci Králové. A tak se vál-

ka opět po roce přiblížila k Chlumec-
ku. Zápisy v městských archivních pí-
semnostech o tom podávají autentické
zprávy:

„R. 1758 11. července odpoledne
objevilo se pruské vojsko před Hrad-
cem Králové, kdež jeden díl pod Lhotu
přes pole u Třebeš až k Labi se roztáhl
a tu hned stany k táboru svému usta-
vil, druhý, větší díl obrátil se k Malšovi-
cům, kde přes řeku Orlici mosty polo-
žil a pandury, kteří jim v tom překážeti
chtěli, několika ranami z kusů odehnal.
Cís. generál Bukov mezitím ustoupil
do Chlumce, kam se též krajský úřad
z Hradce uchýlil.“

Přímo do Chlumce však tentokrát
pruské jednotky nedorazily, nebog Frie-
drich sice obsadil Hradec Králové, který
rakouská posádka na Daunův rozkaz
neprozřetelně vyklidila, aby se vyhnu-
la bojovým střetům, ale útočné opera-
ce ruských vojsk ve Východním Prusku
mu nedovolovaly zdržovat se v Čechách.
Poskytl svému vojsku u Hradce nezbyt-
ný odpočinek a již 25. července se vydal
na pochod přes Náchod a Kladsko do
Slezska. Přesně za měsíc svede s Rusy
devítihodinovou krvavou bitvu u Zorn-
dorfu, která skončí nerozhodně s obrov-
skými ztrátami pro obě strany. Friedrich
se poté s jádrem svých vojsk přesune
do Saska, kde mu v polovině října mar-
šál Daun u vesnice Hochkirch připraví
zkrušující porážku. Rakouská armáda
se poté uchýlí na zimu do Čech a po-
nechá Friedrichovi volnou ruku, aby
po Slezsku ovládl i Sasko. Obě válčí-
cí strany po dvouapůlletém zápolení
již pocigují únavu ze střídavých vítěz-
ství i porážek, které prozatím žádné
z nich neposkytovaly naději na koneč-
né vítězství.

Válka bude pokračovat ještě čtyři
a půl roku. Vojáky obou stran čeká ješ-
tě řada bitev, v nichž tisíce mužů přijdou
o život. U Kunnersdorfu 12. srpna 1759
ztratí poražení Prusové 18 500 vojá-
ků, zatímco vítězní Rusové a Rakušané
15 000. Desátého října 1760 se Rusům
a Rakušanům podaří dočasně obsadit
i hlavní město Berlín, ukořistit obrov-
ské zásoby zbraní a munice a vyinka-
sovat 1 500 000 tolarů kontribucí. Tře-
tího listopadu však v bitvě u Torgavy
Rakušané přes počáteční neúspěch
Prusů nakonec bitvu prohrají se ztrá-
tou 16 000 mužů, zatímco vítězný ne-
přítel jich oželí o 2 000 méně.

18. června 1757 se pruský král Frie-
drich, obléhající v té době Prahu, roz-
hodl na sbor maršála Dauna, který se
chystal přitáhnout Praze na pomoc, za-
útočit dříve, než dorazí do její blízkosti.
Bitva se rozvinula podle Friedrichova
plánu na pláni u Kolína kolem druhé
hodiny odpoledne bočním nájezdem
Zietenových husarů. Za nimi vyrazili

na zteč granátníci jako úderný před-
voj. Daun však vyrazil Prusům dech za-
sazením Wiedovy záložní divize u Křeč-
hoře. Friedrich byl nucen rychle měnit
plán.

Táhlo na čtvrtou hodinu odpoled-
ní, když Prusové nastoupili k frontální-
mu útoku v celé šíři bojiště. Král v té
chvíli podlehl dojmu, že bitva je na-

vzdory všem obtížím vyhraná. Bojová
situace se však najednou počala pře-
kvapivě měnit. Generál Manstein strhl
do útoku nejenom svou divizi, ale i po-
lovinu Pannwitzovy brigády, která pat-
řila k sousední divizi. Její druhá část se
za všeobecného postupu vpřed v dů-
sledku toho opozdila. Šik se roztrhl
a do vzniklé trhliny vnikl náhle klín SR
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lékařů byl na počátku sedmdesátých
let počet zdravotních obvodů rozšířen
na čtyři. Lékaři se v nich ale často stří-
dali, nebo byli pacienti posílání k ji-
nému lékaři. Je třeba připomenout, že
v tomto období nebyla volná volba lé-
kaře. Na konci tohoto desetiletí se již
setkáváme se jmény lékařů, které na-
jdeme v jejich ordinacích ještě dnes.
Vedle MUDr. Křenka, MUDr. Zima, Ve-
selovská a Hašplová, tehdy ještě pod
jménem Jiroutová. Počátkem osmdesá-
tých let zde byly čtyři lékařské obvody
celkem stabilně obsazené. Tak nelze
hodnotit stejný počet obvodů u zub-
ních lékařů, kde docházelo k častému
střídání. Pro veřejnost zde působil oční
lékař, který dojížděl z Nového Bydžova
dva dny v týdnu, stejně jako nyní. Dal-
ším zlepšením zdravotní péče bylo zří-
zení rehabilitace. Veřejnost trvale žáda-
la rozšiřování odborné zdravotní péče,
ale to se dařilo jen velmi sporadicky.
Organizačně byli všichni lékaři podří-
zeni OÚNZ v Hradci Králové, nemoc-
nici s poliklinikou v Novém Bydžově.
Vybavení ordinace lékařského specia-
listy již v souvislosti s vývojem lékař-
ské vědy začínalo být nákladné a celý
systém, organizačně velmi pokrokový,
přestával těmto potřebám stačit. V prů-
běhu období působili v našem městě
v různém rozsahu také lékaři pro vyme-
zený okruh pacientů: na nádraží dráž-
ní praktický lékař a zubař, v textilním
závodě Pleas měli vlastní ordinaci léka-
ře a v posádce působil vojenský lékař.
Nelze nepřipomenout také počátek ši-
roké osvětové činnosti a prevence v bo-
ji proti některým chorobám, která byla
v tomto období široce rozvíjena. V pa-
desátých letech se lékaři často zúčast-
ňovali osvětových přednášek mezi svý-
mi pacienty, které zpravidla pořádaly

velmi aktivní organizace ČSČK o růz-
ných nemocech a jak jim čelit. Námě-
tem byly i hygienické návyky. Možná,
že by některé náměty přednášek v nás
nyní vzbudily úsměv, ale nezapomínej-
me, že ještě v padesátých letech byly
koupelny v domech spíše výjimkou,
převažovaly suché záchody. Přednáš-
ky byly často doprovázeny promítáním
krátkých filmů, diapozitivů a byly vel-
mi oblíbené. Služba lékaře tak nekon-
čila v ordinaci, ale protože své pacien-
ty a jejich slabosti znal, působil na ně
i mimo ni. V padesátých letech byl za-
veden široký systém preventivních pro-
hlídek dětí ve školách a školských zaří-
zení. Za dětmi do škol chodili speciální
školní lékaři, kteří zde posuzovali jejich
celkový stav i vzrůst, a potom někte-
ré z nich posílali k dalším specialis-
tům a často do tak zvaných ozdravo-
ven. Myslím, že tato péče byla hlavně
v padesátých letech velmi potřebná. Do
škol chodili i zubní lékaři, kteří potom
zvali malé pacienty do svých ordinací.
Lékařská prevence zavedla široký sys-
tém očkování. To všechno konali lé-
kaři. Ti dnešní některé kroky svých
předchůdců zpravidla všechny zavrhli,
někteří dokonce používají pro své hod-
nocení politické argumenty. Ale…

Celý popsaný zdravotní systém byl
ukončen počátkem devadesátých let.
Okresní ústavy národního zdraví by-
ly zrušeny, opět byl zaveden systém
zdravotních pojišgoven, zatím ještě vá-
zán jednotným pojištěním, které má být
dále reformováno. Zdravotnictví bylo
takzvaně privatizováno. Je škoda, že
z dřívějšího systému nebylo vytěženo
to dobré, co v něm zřejmě podle ně-
kterých hodnocení bylo. Budeme oče-
kávat, kam bude směřovat další vývoj.
V našem městě se v devadesátých le-

tech některé zdravotní služby dále zlep-
šily. Zejména si zde zřídilo částečný úva-
zek několik specialistů. Ordinace lékařů
se z budovy bývalého Záloženského do-
mu přemístily v polovině devadesátých
let do nově přebudované tzv. Olivovy
vily na rohu Kozelkovy a Jungmanno-
vy ulice, kterou mají nyní čekat další
úpravy. Rozsah základní poskytované
lékařské péče zůstal na úrovni konce
dvacátého století. Ve městě působí pět
praktických lékařů. Tři (MUDr. Zima,
Veselovská a Hašlová) v objektu měst-
ského zdravotního střediska a ve vlast-
ních ordinacích ještě MUDr. Louda
a Víšek. Také v budově nádraží je or-
dinace praktického lékaře. Zubních lé-
kařů v Chlumci působí dnes dokonce
až sedm. Věk obvodních praktických
lékařů však může vyvolávat budoucí
obavy o zajištění této péče, ale čas snad
se najde nová řešení. Dřívější odpověd-
nost OÚNZ za obsazení lékařského mís-
ta tu již není a iniciativa při jejich získá-
vaní tak zůstává pouze na samosprávě.
Proto malou historickou procházku po
dvou stoletích zdravotní péče v Chlum-
ci a jeho okolí, která nepochybně uká-
zala na velký pokrok v této oblasti, ale
i místní problémy, raději ukončíme opti-
mistickým výhledem. Vrásky nám mů-
že přidělávat pouze nedostatek peněz
na zajištění zdravotní péče, která se
stává velmi nákladnou. Celé zdravot-
nictví se stále více specializuje. Na po-
čátku popisovaného období obsáhl lé-
kař celého člověka, dnešní specialista
stačí sotva na jeden orgán a mozek si
jich musí rozdělit dokonce několik. Jak
naivní byly představy o návratu tzv. ro-
dinného lékaře reformátorů zdravotnic-
tví na počátku devadesátých let... Zásad-
ní reformy máme ale stále před sebou.

-ijv-

CHLUMEC V PŘÍBOJÍCH VÁLEK
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V roce 1761 se válečné operace
omezí jen na taktické manévrování
a drobné ozbrojené střety místního vý-
znamu. Obě válčící strany už byly znač-
ně vyčerpány. Anglie vystoupila ze spol-
ku s Pruskem, Švédsko s ním naopak
uzavřelo mír. Válečné štěstí začalo Frie-
drichovi nečekaně přát. Smrt ruské ca-
revny Alžběty, jeho zapřisáhlé odpůr-
kyně, zachránila Prusko před blížící
se porážkou. Její nástupce na trůně
Petr III., nadšený obdivovatel Friedri-
cha Velikého, zastavil válečné operace
proti Prusku a 19. června 1762 s ním
dokonce uzavřel spojenectví a poslal
mu na pomoc dvacetitisícovou armá-
du. Carevna Kateřina, která zanedlou-
ho přičiněním svých stoupenců převza-
la moc, ruský pomocný sbor odvolala.
Friedrich však stačil jejich přítomnos-
ti využít k úspěšnému útoku a dobytí
rakouských postavení před pevností
Svídnicí a nakonec k jejímu dobytí
11. října 1762.

Následující měsíc byly uzavřeny
smlouvy o příměří. Na zámku Huber-
tusberg 31. prosince zasedli zplnomoc-
nění zástupci Pruska, Rakouska a Sas-
ka k jednání o mírové smlouvě. Jejím
podepsáním 15. února 1763 skončila
sedmiletá válka. Mír spočinul na do-
hodě, že všechny tři válčící mocnosti
se zřekly výdobytků války. Rakousko se
smířilo s trvalou ztrátou Slezska, kte-
rá natrvalo poškodila integritu České
koruny (a všech budoucích českých
státních útvarů). Nepodařilo se mu ani
dosáhnout navrácení Kladska (což se
nepodaří ani vládě osvobozeného Čes-
koslovenska v roce 1945). Všechny obě-
ti byly tudíž marné. Půl milionu vojáků
(180 tisíc Prusů, 140 000 Rakušanů,
70 000 Francouzů a 40 000 Britů, říš-
ských Němců, Švédů, Španělů a Por-
tugalců) a 570 000 civilních obyvatel
v místech bojů zemřelo zcela zbytečně.

Po kvapném průjezdu Berlínem král
Friedrich Veliký přikáže kočímu, aby jel
rovnou do královského zámku Charlot-
tenburgu, kam svolal hudebníky a zpě-
váky k provedení Graunova Te deum
v zámecké kapli bez účasti dvorského
publika. Přijde do kaple sám a pokyne
hudebníkům, aby se začalo hrát. Zpěv
prosící Boha o milost pro duše zem-
řelých ho dojme tak, že složí hlavu do
dlaní a dá se do pláče.

Město Chlumec nad Cidlinou, jak
je zřejmé z archivních dokumentů, kro-

mě nevelkých škod utrpěných na počát-
ku sedmileté války, bylo v jejím dalším
průběhu ušetřeno již větších válečných
strázní, pomineme-li zvýšené daně a pře-
depsané rekvizice pro válečné účely.
Město i panství se opět mohly zvolna
zotavovat. Ještě před konce války, v ro-
ce 1760, zemřel majitel chlumeckého
panství hrabě Leopold Kinský, velko-
dušný pán, jemuž válečné události, ze-
jména loupeživé vpády pruských vojsk,
způsobily značné majetkové újmy a zne-
snadňovaly, ba přímo znemožňovaly je-
ho velkorysé budovatelské plány. Byl
otcem dvou synů, Ferdinanda a Filipa,
a dvou dcer, Marianny a Terezie. První
z nich se provdala za hraběte Václava
Schaffgotsche, po jehož smrti vstoupila
do vídeňského kláštera salesiánů. Její
sestra Terezie se stala manželkou kní-
žete Andrzeje Poniatowského, který byl
bratrem polského krále Stanislawa. By-
la proslulá svou krásou a duchaplnos-
tí. K jejím přátelům patřila tak vzneše-
ná osobnost, jakou byl kníže Karel de
Ligne. Královna a pozdější císařovna
Marie Terezie jí prokázala poctu tím,
že při křtu držela na rukou její dceruš-
ku. Kromě ní měla syna Josefa, jenž
se v mužném věku proslavil jako vůdce
polských vlastenců, kteří povstali pro-
ti ruské nadvládě. Bojoval v Napoleono-
vě armádě a padl v bitvě u Lipska. Ale
to již daleko předbíháme dobu dějů,
která nás zajímá.

Leopoldova ovdovělá manželka se
znovu provdala za hraběte Ludvíka de
Bréchainville. Chlumecké panství zdě-
dil jejich syn František Ferdinand, naro-
zený roku 1738 v Chlumci. V mužném
věku vstoupil do armády a postupně
dosáhl hodnosti podplukovníka v plu-
ku knížete Poniatowského. Hned ná-
sledujícího roku poté, co převzal chlu-
mecké panství, se třiadvacetiletý hrabě
oženil s Kristinou princeznou Lichten-
steinovou. To byla nejenom vznešená,
ale i podnikavá dáma, která dala vy-
stavět jízdárnu v areálu chlumeckého
zámku a také lovecký zámeček v Obo-
ře. I hrabě František Ferdinand měl
v sobě značnou dávku budovatelské-
ho elánu, když na místě vysušeného
rozsáhlého rybníku Rutwas založil dvě
nové vesnice, Vchýnici a Tetov. Chtěl
v nich původně usadit potulné Cikány,
ale tento ušlechtilý záměr se nezdařil.
Vesnice se však ujaly a žijí plnokrevně
dodnes. V harmonickém soužití se svou

energickou a duchaplnou manželkou
hrabě František Ferdinand se plně vě-
noval zvelebování a hospodářskému
vzestupu panství, chovu koní v zámec-
kých stájích a v nedaleké oboře.

Chlumecké vrchnosti podléhalo
v 18. století 47 vesnic, městečko Žiže-
lice a město Chlumec nad Cidlinou. Ze-
mědělské hospodaření zajišgovalo teh-
dy celkem 18 dvorů, jejichž polnosti
obdělávali poddaní vesničané na zá-
kladě bezplatné robotní povinnosti.
Kromě toho Kinští vlastnili na Chlu-
mecku ještě 19 ovčínů, které se vyzna-
čovaly poněkud volnějšími pracovní-
mi poměry. Mezi ovčáky, kteří se těšili
větší samostatnosti a méně přísnému
dohledu, se lépe dařilo lidovému pís-
máctví a také tajnému vyznávání neka-
tolické víry.

Válečné poměry v důsledku nad-
měrných výdajů a peněžních i majetko-
vých rekvizic a bezohledné loupeživos-
ti nepřátelských vojsk, postihly nejen
obyvatelstvo, ale i chlumeckou vrchnost
ztrátami, jež se odhadují na téměř půl
milionu zlatých. Hrabě Leopold byl nu-
cen se v zájmu obnovy hospodářství těž-
ce zadlužit. Splácení půjček s vysokými
úroky pohlcovalo každoročně největší
díl výnosu panství. František Ferdinand
převzal rodový majetek v značně zbědo-
vaném stavu, kdy neuspokojení věřite-
lé neodbytně vymáhali splátky a nalé-
hali dokonce na vyhlášení bankrotu.
V jednu chvíli jediným řešením, jak se
mu vyhnout, bylo na několik let svěřit
správu panství zvlášg vybrané komi-
si odborníků, která přísně omezovala
i osobní výdaje majitelů.

Pokud jde o jejich poddanské měs-
to Chlumec nad Cidlinou, byl tu v roce
1765, dva roky po skončení sedmileté
války, proveden soupis domů, kterým
bylo zjištěno, že město má, kromě zám-
ku a děkanství, jeden mlýn, jedenáct
hostinců a celkem 240 domů (83 ve
středu města, 38 v Hradeckém pod-
městí, 40 v Kolínském podměstí a 70
v Pražském podměstí).

Únava z krvavých bojů a nesmír-
ných finančních výdajů sedmileté vál-
ky přispěla k všeobecnému uklidnění
poměrů. Celá země se zaměřovala na
zacelování utrpěných ran. I město Chlu-
mec, stejně jako jeho činorodý pán, hra-
bě František Ferdinand se svou nemé-
ně činorodou chotí.

Karel Richter

Inzerce
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dochovala. Tou výjimkou je úzké okno
v sakristii. Vitráže uvnitř oken zde pů-
vodně nebyly - jsou z počátku 20. stol.
Dalším pozdně gotickým prvkem je por-
tál, kterým se vstupuje do sakristie. Re-
liéf nad ním, stejně jako reliéfy naproti,
jsou mladší, a sice z 19. století. Všech-
ny tyto reliéfy včetně těch na hlavicích
sloupů, nesoucích klenbu trojlodí, ja-
kož i původně polychromovaná křížo-
vá cesta jsou práce sochaře Suchardy.

INVENTÁŘ
Oltář sv. Voršily

Nejdůležitější část inventáře tvoří vý-
chodně orientovaný hlavní oltář z ob-
dobí vrcholného baroka. Na obraze je
znázorněna patronka kostela sv. Vor-
šila, panna a mučednice, jak se vznáší
na rudém plášti. Pod ní je silueta patr-
ně Kolína nad Rýnem, kam se princez-
na a její družky vydaly hledat útočiště
poté, co jejich mateřskou zemi Anglii
obsadily kmeny Anglosasů. Ale ani Ko-
lín nad Rýnem jim nebyl bezpečným
útočištěm, nebog byl v té době okupo-
ván Huny. Ti je také, poté co jim ne-
chtěly být po vůli, povraždili. Traduje
se, že sv. Voršila byla zastřelena šípy.
Proto s nimi bývá také znázorňována.
Stalo se tak roku 451 po Kr. Jejich pa-
mátku slaví katolická církev 21. října.
Téhož dne je zde také posvícení.

Pod obrazem se nalézá svatostá-
nek, jenž tvoří centrální bod oltáře. Je
v něm uschovávána Nejsvětější svátost
oltářní; oběg Krista, která se zpřítom-
ňuje při každé Mši svaté na památku
Poslední večeře Páně, vycházející z Je-
žíšovy oběti na kříži. Kříž je proto ta-
ké nad svatostánkem. 

Nad obrazem je umístěn emblém
Ducha sv., Boží oko v trojúhelníku, z ně-
hož vycházejí světelné paprsky. Po stra-
nách oltáře, na podstavcích, stojí sochy
světců: vlevo sv. Vojtěcha, druhého praž-
ského biskupa a vpravo sv. Aloise Gon-
zagy, patrona ministrantů. Ve středu
presbyteria je zavěšeno tzv.: Věčné svět-
lo, na znamení přítomnosti Nejsvětěj-
ší svátosti oltářní ve svatostánku. 

U severní zdi presbytáře byla insta-
lována lavice a nad ní byla vytvořena
plastika erbu hrabat Kinských z Vchy-
nic a Tetova. Právě v této lavici rád se-
dával zesnulý hrabě Radslav Kinský či
jeho bratr Norbert Kinský. 

Nádherně zdobená kazatelna je
mistrovskou barokní prací. Její balda-

chýn je ozdoben sochami tzv. Učite-
lů Církve Západu: (zleva) sv. Ambrož,
sv. Řehoř Veliký, sv. Augustin a sv. Je-
roným. 

Jižní boční lo]
Barokní oltář sv. Kříže. Obraz Ukři-

žovaného je dílem malíře Karla Škré-
ty. Andělé po stranách obrazu třímají
v rukou nástroje Kristova utrpení.

Oltář Panny Marie. Pochází z histo-
rizujícího - novogotického období. Hlav-
ní niku vyplňuje socha Panny Marie. Po-
straní niky jsou osazeny: vpravo sochou
sv. Silvestra - papeže, za kterého byl vy-
hlášen Milánský edikt, kterým se končí
pronásledování církve, započaté za cí-
saře Nerona, a nalevo sochou sv. Flo-
riána, ochránce před požáry a patrona
hasičů. Na vrcholku stojí socha milo-
srdného Krista. 

Severní boční lo]
Socha sv. Jana Nepomuckého, jed-

noho z hlavních patronů Čech. Světec
zemřel mučednickou smrtí poté, co ne-
chtěl králi Václavovi IV. vyzradit zpo-
vědní tajemství, týkající se jeho man-
želky. Byl svržen z Karlova mostu do
Vltavy. Místo, kde jeho tělo našli, ozna-
čovalo 5 hvězd, které mnohdy zdobí
světcovu svatozář. 

V této lodi jsou, v rámci barokní sy-
metrie, umístěny rovněž dva oltáře:

Oltář sv. Anny, matky Panny Marie,
je vytvořen ve stylu empíru a slouží ví-
ce účelům. O Vánocích je zde instalo-
ván Betlém a o Velikonocích si tu při-
pomínáme Krista ležícího v hrobě.

Posledním oltářem je barokní oltář
sv. Františka Xaverského, jezuitského

misionáře asijských zemí. Na oltářní
mense stojí latinsky psané mešní tabul-
ky, jejichž text osobně přepisoval kap-
lan tohoto chrámu a pozdější jeho dě-
kan Karel Khun na konci 19. století.
Vedle oltáře stojí renesanční cínová
křtitelnice z druhé poloviny 16. stol.

Poslední a nejmladší částí inventá-
ře je Obětní stůl a Ambon, od kterého
se čtou liturgická čtení.

ZÁVĚR
Zvláště v této, dnes tak uspěchané,

době skýtá kostel neobyčejný a cenný
prostor ke ztišení, k modlitbě - osobní-
mu rozhovoru s Bohem a vyzývá a upo-
zorňuje na hodnoty, které nás přesahu-
jí, jsou za horizontem našeho vnímání
a na rozdíl od hodnot profánních, kte-
ré nás denně obklopují, jsou trvalé
a představují tak pro člověka naději,
že přes všechny bolesti a trápení, kte-
rá nás sužují, můžeme směřovat k ně-
čemu novému a věčnému. 

Jan Nepomucký
Benedikt Pospíchal

Použité zdroje: 
Chlumecko-Novobydžovsko, Karel Kuča, His-
torie a architektonické památky Pocidliní/
díl 1./ Balustráda/ 1995/s. 157-163, 172-174.
Dějiny a kulturní obraz města Chlumce, Ka-
rel Khun, upravil Leopold Novák/ díl 1., 2./
1932/
Základní poučení o církevních řádech a atri-
butech, kol.semináře Cyrilo-Methodějské bo-
hoslovecké fakulty /1990/ s. 34
Obrázkový život svatých pro školu a dům,
P. Vilém Auera, upravil F. Hermann/J. Stein-
brenner/ s. 588
www.hrady.cz
www.ontola.com/cs/gotika-vs-renesance SR
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ÚVOD
Téměř v každém městě a vesnici

nalezneme kostel. Tak je tomu i u nás
v Chlumci nad Cidlinou. Prvním zdej-
ším byl farní kostelík Nejsvětější Troji-
ce (dnes v parku u školy), ale vzhledem
k nevhodnému umístění - nacházel se
mimo opevněné město - narůstajícímu
počtu obyvatel a sílícímu významu měs-
ta zde vznikla potřeba vybudovat kos-
tel nový a větší. Město samo však na tak
velkou investici nestačilo, a tak se zača-
lo stavět až za podpory Jana z Pernštej-
na, a to v roce 1536. Vzhledem k tomu,
že Jan z Pernštejna v roce 1523 mani-
festačně opustil katolickou církev, je
tento kostel stavěn jako utrakvistický,
což však nemá zásadního vlivu, nebog
kostely katolické či utrakvistické - té
doby - co do stavby jako takové, se pří-
liš neliší. Roku 1543 je stavba dokon-
čena. Je nádhernou ukázkou pozdně
gotické a raně renesanční architektu-
ry v naší zemi. 

Na rozdíl od kostela Nejsvětější Tro-
jice je tento děkanským, poněvadž zde
sídlí děkan - vykonává duchovní sprá-
vu více farností, které spadají do úze-
mí děkanství - v současné době je jím
ICLic. Pavel Seidl.

Kostel je tvořen několika částmi:
jednou hlavní lodí a dvěma bočními,
presbytářem, sakristií, napravo oratoří
měšganů (dnes je zde technické záze-
mí), oratoří hraběcí rodiny Kinských,
umístěnou nad sakristií a věží v západ-
ní části.

VĚŽ
Hranolová věž, která přiléhá ke kos-

telu ze západu, byla přistavěna na přelo-
mu 16. a 17. stol. Obecně je tato přístav-
ba označována jako neobvyklá. Praxe
tehdejší doby byla totiž taková, že věž
či hláska byla stavěna mimo samotnou
stavbu, jak je vidět např.: v Hradci Krá-
lové i v Kolíně. Vycházelo se z ryze úče-
lového a technického využití věže, jak
byla v renesančním myšlení chápána.
Věž, která nese hodinový stroj, jsou
zde umístěny zvony k ohlašování bo-
hoslužeb, požárů apod., tedy s čistě du-
chovním významem kostela nemá moc
společného. U nás v Chlumci to navíc

dokládá i fakt, že ve věži byla umístě-
na městská zbrojnice. 

Vzhledem k tomu, že věž je posta-
vena již v období renesance, vidíme zde
např. typické tzv. horizontální členění
věže na jednotlivá patra - ta jsou pou-
ze ozdobou a se skutečností se nesho-
dují. Dalším typicky renesančním prv-
kem je už zmiňovaný obloučkový štít
trojlodí přiléhající k věži. Takový byl
snad původně i na druhé straně troj-
lodí, ale při požáru roku 1677 se zří-
til a byl nahrazen novým - již raně ba-
rokním.

LODĚ
Tyto prostory slouží věřícím účast-

nícím se Mše svaté. Klenby, zvané kří-
žové, jsou neseny nestejně rozmístě-
nými sloupy, což je z hlediska statiky
velmi neobvyklé řešení. Stejně neobvyk-
lé je i zapojení kůru, který zde byl pa-
trně zřízen až zároveň se stavbou věže.
Svědčí o tom uměle snížené podlahy
na bočních emporách a srostlice slou-
pu trojlodí s hranolovým pilířem kruch-
ty. Do trojlodí je možné vstoupit třemi
způsoby: 1. průchodem podvěží; 2. z již-
ní předsíně, která samotná byla přista-
věna až později, a také hlavními dveř-
mi v severní zdi. Dlažbu nechala položit

hraběnka Ifigenie Kinská v 19. stol. Pod
ní je krypta, ve které byli pochovává-
ni členové šlechty, děkani a významní
představitelé města. Roku 1836 z ní
byly vyzvednuty některé renesanční ná-
hrobky a osazeny na vnější stěny pres-
bytáře, což ale nebylo příliš šgastné,
vzhledem k jejich současnému stavu.
Roku 1852 pak byla stržena havarijní
ze� hřbitova kolem kostela a byla na-
hrazena pískovcovými sloupky, jenž se
dnes - bohužel - stávají terčem vandalů.

PRESBYTÁŘ
Jak vyplývá z překladu tohoto slo-

va, jedná se o kněžiště. Mají sem platný
přístup kněží, jáhni a ministranti, kte-
ří sem vstupují dvěma způsoby: bu� ze
sakristie, nebo, při slavnostních mších,
přímo z lodi. 

Předěl mezi presbytářem a lodí tvo-
ří tzv. vítězný oblouk. V mnoha koste-
lech se také můžete setkat s balustrá-
dou, která presbytář od prostoru lodi
odděluje. U nás se jednalo o balustrá-
du dřevěnou, která v současnosti če-
ká na rekonstrukci.

Z období tzv. Jagellonské gotiky jsou
okna zakončená lomeným obloukem.
Původně zde byla rovněž gotická ostě-
ní, která se, až na jednu výjimku, ne-

Památka, kolem které mnozí denně procházíme aneb
Historie Děkanského chrámu sv. Voršily

Inzerce
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Cizí slova
v češtině

Fuk
Slůvko fuk má v češtině celkem šest významů. První vy-

jadřuje lhostejnost a používá se v několika verzích: fuk, šu-
mafuk, šmafuk, šmafú, šumafú. Druhé fuk je citoslovce, kte-
ré se používá jako popis fouknutí a také rychlého úniku. Ve
slovníku najdeme příklad: „myška fuk do díry“. S tímto fukem
jako citoslovcem úzce souvisí fuk jako podstatné jméno. Vě-
ta „ten má silný fuk“, tedy fouknutí čili výdech, není neob-
vyklá. Dále je fuk také jako spára, například mezi prkny, ji-
miž je obložená místnost. Další fuk je nebo spíš byl drobný,
ten nejdrobnější peníz. V Nerudovi například najdeme větu:
„Švestky jsou za osm fuků.“ Šestý fuk také se už nepouží-
vá, ale ve starší literatuře ho můžeme najít třeba v podobě
„dělal s tím fuky“, což mělo význam „chlubil se s tím, nafuko-
val se, že to má“. Náfukové, což je dosud zcela běžné slovo,
dělávali fuky.

Tři ze šesti českých fuků jsou příbuzné. Jsou to citoslov-
ce vyjadřující fouknutí a únik rychlý jako fouknutí, podstat-
né jméno ve významu výdech a konečně fuky vyjadřující ve

starší češtině chlubení. Všechny mají společný základ ve vše-
slovanském, zvukomalebném slovese foukat, které už svým
zvukem vyjadřuje vanutí, proudění vzduchu. Patří sem ho-
vorové sloveso vyfouknout ve významu ukrást. Pravděpo-
dobně do stejné jazykové rodiny patří výraz podfuk, který
má význam lest, úskok, podvod — dělá se také nehlučně, ne-
pozorovaně, hbitě, jako když foukne. Kdysi se však myslelo,
že podfuk nesouvisí s foukáním, že je to cizí slovo pocháze-
jící z latinského sub fuco, tedy „pod líčidlem“, jinak řečeno
přetvařující se.

Jsou fuky, které s foukáním, vyfouknutím a podfuky ne-
souvisejí. Fuk jako pojmenování drobného penízu je prý
zkomolenina slova floutek či flútek, kterým se označovaly
měděné mince používané husity. O původu tohoto fuku,
z něhož je také známější flok, ze spojení „nemít floka“, se
nic neví. S fukem jako dírou, štěrbinou, zářezem a drážkou
je to naopak jasné: je z německého Fuge, spára.

Fuk vyjadřující lhostejnost má původ v hovorové fran-
couzštině, tam se „je mi to jedno“ či „kašlu na to“ řekne „je
m’en fous“ (čteno žmafu). Ono fous pochází ze slovesa
foutre, které mimo jiné znamená „vůbec nedělat“. Češi
z francouzského „žmafu“ vytvořili několik variant: šmafú,
šumafú, šumafuk, šmafuk a také zkrácené fuk, které nemá
nic společného ani s foukáním, ani s drobnými, ani s fuky
či fukami ve zdi.

M. Permanová

Sňatky uzavřené na zámecké zahradě
2. 7. 2010
Jozef Vereš Praha 9
Markéta Konečná Městec Králové

3. 7. 2010
Lukáš Smolík Pardubice
Jaroslava Levínská Malé Výkleky

Vladimír Beer Nové Město
Lucie Vrzáňová Nové Město

Adrien Ippolito Francie
Nikola Černá Hřibojedy

10. 7. 2010
David Šimák Chlumec nad Cidlinou
Simona Valentová Městec Králové

Sňatky uzavřené v obřadní síni MěÚ

Sňatky uzavřené v zámecké oranžerii
16. 7. 2010
Ivo Batrla Ústí nad Orlicí
Monika Finsterlová Chlumec nad Cidlinou

24. 7. 2010
Ondřej Janata Králíky
Andrea Hladová Žiželice

Pavel Volejník Písek
Alice Danielová Hradec Králové

František Slezák Lhota pod Libčany
Jana Kirschová Lhota pod Libčany

9. 7. 2010
Petr Sejkora Nepolisy
Romana Vacková Nepolisy

17. 7. 2010
Jiří Hladík Strašov
Lucie Knytlová Chlumec nad Cidlinou

30. 7. 2010
Petr Grigar Chlumec nad Cidlinou
Vendulka Malá Chlumec nad Cidlinou

Sňatky uzavřené na zámku Karlova koruna
2. 7. 2010
Lukáš Horálek Hradec Králové
Šárka Vaňková Hradec Králové

Petr Opřátko Hradec Králové
Zdeňka Vrátilová Hradec Králové

3. 7. 2010
Ladislav Němý Vlčí Habřina
Hana Trojanová Měník

Radek Novák Býchory
Monika Pálková Kralupy nad Vltavou

David Kubánek Běrunice, část Velké Výkleky
Lucie Mašínová Kořenice

10. 7. 2010
David Malý Pečky
Linda Tomášková Ohaře

Radek Hájek Častolovice
Radka Tomášková Ohaře

Václav Machek Dobrá Voda u Hořic
Lucie Bosáková Dobrá Voda u Hořic

Luděk Špetla Holohlavy
Darina Šurinčíková Měník, část Bydžovská Lhotka

Tomáš Gabriel Hořice
Petra Brodská Králíky, okres Hradec Králové

16. 7. 2010
Tomáš Janošek Jičín
Petra Štefanová Praha 3

23. 7. 2010
Pavel Vlk Nechanice
Lenka Vyle�alová Lhota pod Libčany

Josef Čelikovský Praha 3
Lenka Kučerová Praha 6

Jaromír Vraštil Smidary, část Červeněves
Alena Urbanová Babice

24. 7. 2010
Jan Starý Praha 9
Michaela Borovičková Opolany, část Kanín

Kdo byl milován,
nebude nikdy zapomenut.

Winterthur, 6. července 2010

V hlubokém zármutku oznamujeme
všem přátelům a známým, 

že nás navždy opustila 
milovaná manželka, maminka, 

babička, prababička, sestra, teta

Zdenka HÁJKOVÁ
26. června 1931 - 6. července 2010

Zemřela náhle v úterý 6. července 2010.

Za Tvoji lásku, obětavost a krásný čas, co jsme společ-
ně prožili, jsme Ti vděční. Tvůj věčný humor a radost
ze života nám budou chybět. V našich srdcích zůstaneš

navždy s námi.
Jaroslav Hajek, 

Hoernlistrasse 85, 8400 Winterthur, Švýcarsko

Dne 25. 7. 2010 uplynuly již 2 roky, co navždy odešel

pan Vlastimil Věříš z Lučic. 

Kdo jste ho znali, vzpomeňte s námi.
manželka a děti

Děkujeme všem, kteří vyprovodili

pana Zdeňka JANSU
na jeho poslední cestě.

Děkujeme za květinové dary, projevy soustrasti, 
službám pana Netíka za vypravení pohřbu.

Dcera a syn.

Děkujeme všem přátelům a známým
za projevy soustrasti, květinové dary 

a účast na posledním rozloučení 

s paní Jaroslavou RAKOUSKOU.
dcery Jana Pagačová,

Jaroslava Hanslová

Děkujeme i službám pana Netíka a květinářství paní
Svobodové. Zároveň se omlouváme všem smutečním
hostům, že smuteční rozloučení nebylo slyšet venku
z reproduktorů. Za toto selhání zodpovídá město.

Pagačová, Hanslová
Nikdy se nedá zapomenout na toho, 

koho jste milovali.

Dne 13. 8. 2010 jsme vzpomněli 5. výročí úmrtí 

pana Romana KARDOŠE.

Za tichou vzpomínku 
děkuje zarmoucená rodina.
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Církevní sňatek na zámku Karlova koruna
- Cíkev římskokatolická

3. 7. 2010
Jiří Bělohlávek Chlumec nad Cidlinou
Miroslava Lorenzová Chlumec nad Cidlinou

Církevní sňatek v zámecké kapli 
- Církev československá husitská

Jan Kašpar Přelouč
Tereza Žejdlová Nový Bydžov Za matriku I. Uchytilová

Výročí narození - září 2010
80 let 
Paní Libuše Kohoutková nar. 23. 9. 1930 
Riegrova  285, Chlumec nad Cidlinou 

90 let
Paní Marie Š�astná nar. 24. 9. 1920
Kozelkova 280, Chlumec nad Cidlinou

91 let
Paní Marie Nováková nar. 6. 9. 1919
Kollárova 96, Chlumec nad Cidlinou

Srdečně blahopřejeme.

Za správní odbor: Mgr. Zdena Valentová

Narozené děti s trvalým bydlištěm v Chlumci n. C.

Odešli z našich řad

Zdeňka Boudyšová
Nicolas Jarkovský
Tereza Midlochová

Aneta Rašínová
Matěj Silvar

Martin Vilgoš
Barbora Volná

Jaroslava Rakouská 81 let
Marie Drahokoupilová 74 let
Jana Paterová 54 let
Dana Johnová 56 let
Jiřina Müllerová 86 let

Bohumír Švec 84 let
Zdeněk Urban 52 let
Kamila Venturová 82 let

Za evidenci obyvatel: I. Fölklová

Zlatá svatba
Dne 30. 7. 2010 oslavili manželé Miroslav a Věra Ko-

pečtí z Chlumce nad Cidlinou neuvěřitelných 50 let své
společné cesty manželským životem.

Výročí zlaté svatby si připomněli 7. 8. 2010 slavnost-
ním obřadem za přítomnosti starosty města Ing. Miroslava
Uchytila. Obřad proběhl na zahradě rodinného domu.

Inzerce
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